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"ZERO WASTE ISN'T ABOUT PRODUCING OR CONSUMING NOTHING. IT'S 

ABOUT CAREFULLY AND INTENTIONALLY DESIGNING, PRODUCING AND 

CONSUMING WITHOUT WASTE AS AN END PRODUCT." 
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Bijlage I: 6W analyse 

Wat is het probleem?  
De afgelopen jaren is de vraag naar grondstoffen wereldwijd extreem toegenomen. Verwacht wordt 

dat deze ontwikkeling voorlopig nog doorgaat en dat zelfs de vraag het aanbod gaat overtreffen.  

Dit kan zorgen voor grondstofuitputting, een hoge milieudruk, geopolitieke spanningen en risico’s 

voor regionale en nationale economieën.  

Daarom kiezen steeds meer bedrijven en overheden voor de transitie naar de circulaire economie. 

Dit biedt kansen voor innovatie en nieuwe verdienmodellen.  

De overheid kan de juiste condities stellen om de kwaliteit van leven voor inwoners van een 

circulaire stad te verbeteren. Daarnaast ontstaan in een circulaire economie ook nieuwe 

economische (en arbeidsintensieve) activiteiten. Dit zorgt dus voor behoud van werkgelegenheid en 

creatie van nieuwe banen op alle opleidingsniveaus. 

Om deze redenen heeft de gemeente Dordrecht ook de ambitie om circulair te zijn.  

Deze ambitie is er ook wat betreft de huisvesting. Over circa 4 jaar zou er een nieuw (circulair) 

Stadskantoor in gebruik genomen moeten worden. Het huidige Stadskantoor is totaal niet duurzaam, 

laat staan circulair. Het energielabel is zelfs label G. 

Maar door het neerzetten van een circulair pand, is niet meteen de hele gemeente circulair. Hier 

horen meer veranderingen bij zoals: de manier van werken, het inkopen van producten en diensten. 

Alles binnen de gemeente Dordrecht zal circulair moeten worden en Facility Management (en alles 

wat daarbij hoort) is daar een belangrijk onderdeel van.  

Wie heeft het probleem?  
Dit is voor ons als samenleving een opgave, en als gemeente heb je daarin zeker een 
voorbeeldfunctie. Als gemeente heb je de grootste invloed binnen je stad door het goede voorbeeld 
te geven en mensen hiervan bewust te maken. Dat wat je als gemeente van anderen vraagt, moet je 
als gemeente eerst zelf doen. Het probleem met de huisvesting en FM is op dit moment vooral het 
probleem van de projectgroep/projectleider 'Stadskantoor van de Toekomst'. 

Wanneer is het probleem ontstaan?  
In 2016 is een rapport opgeleverd door Cirkellab. Daarin staat dat de stad Dordrecht zich goed leent 
voor de circulaire economie door de verscheidenheid aan industrieën in de stad. Naar aanleiding 
hiervan is een Opgaveplan Duurzaamheid door de gemeente opgesteld met daarin 5 thema's, 
waarvan de circulaire economie er een is. Vanaf toen moest er dus nagedacht worden over de 
circulaire economie en hoe dit uitgevoerd kan worden binnen de gemeente Dordrecht.  
Vanaf het moment dat er over nieuwe huisvesting voor de gemeente Dordrecht werd gesproken, 
wordt circulair daar al in meegenomen.  

Waarom is het een probleem?  
Binnen de overheid speelt duurzaamheid een steeds grotere rol en er worden zelfs verschillende 
eisen gesteld aan gemeentes en overheidsinstanties door het Europees Parlement en ook binnen de 
Nederlandse overheid zijn er regels opgesteld. De gemeente Dordrecht moet dus wel.  

Waar doet het probleem zich voor?  
Tijdens dit onderzoek ligt de scope op de facilitaire kansen binnen de gemeente Dordrecht als bedrijf, 
niet op de gemeente Dordrecht als stad of leefomgeving. Hierbij wordt vooral uitgegaan van de 
locatie Stadskantoor, maar de conclusies en aanbevelingen kunnen altijd verder doorgevoerd 
worden naar andere locaties. 
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Wat is de aanleiding?  
In het Politiek Akkoord 2014-2018 Dordrecht is duurzaamheid als bestuurlijke prioriteit benoemd. 

Met het Opgaveplan Duurzaamheid 2015-2018 van de gemeente Dordrecht is een uitwerking 

gegeven aan de omschreven kaders uit dit Politiek Akkoord. Het Opgaveplan bestaat uit vijf thema`s, 

waarvan de circulaire economie er een is.  

De eerste aanzet daarvoor is het rapport van Cirkellab dat in februari 2016 is opgeleverd. In dit 

rapport komt naar voren dat Dordrecht een aantal kansrijke industrieën kent die zich goed lenen 

voor de circulaire economie. 

Zo biedt de strategische ligging van Dordrecht langs water, weg, spoor en ‘tussen 3 provincies’ 

kansen voor de logistieke sector. Ook verklaart de centrumfunctie in de regio de sterke 

vertegenwoordiging in het onderwijs, de zorg en publieke sector. Midden in de Maritieme Topregio is 

in Dordrecht voornamelijk toeleverende maakindustrie aanwezig, terwijl vanuit circulair perspectief 

de bovengemiddelde aanwezigheid van recycling- en afvalverwerkende industrie opvalt. Tevens 

biedt de hoge concentratie van de handel- en zorgindustrie kansen voor de circulaire economie. 

De tweede aanleiding is de motie 170628/M12 van het CDA, die tijdens de raadsvergadering van 28 

juni 2017 unaniem is aangenomen. In deze motie verzoekt de raad het college om te rapporteren 

over het aantal circulaire banen, om de biobased economie in de profilering van de stad mee te 

nemen, om de cross-over tussen biobased economie en transport te onderzoeken en de biobased 

economie te waarborgen in het inkoop- en aanbestedingsbeleid van de gemeente. 1 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                           
1 Bron: Visiedocument Circulaire Economie Dordrecht 



 
6 

Bijlage II: Uitleg codering verkregen informatie 
Tijdens het onderzoek zal de verkregen informatie gecodeerd worden aan de hand van de volgende 

labels/kernwoorden bij bijbehorende kleur: 

Kleur Label/kernwoord Kleur Label/kernwoord 

 Definitie circulaire economie  Bouw / huisvesting 

 Relatie circulair en FM  Kennis en ontwikkelingen binnen gemeente Dordrecht 

 Trends en ontwikkelingen   Circulair binnen facilitaire services  

 Inkoop / aanbestedingen  

Deze labels/kernwoorden zijn gekozen naar aanleiding van de onderzoeks- en deelvragen van het 

onderzoek. Door de verkregen informatie te coderen, zal er een grote tabel ontstaan met daarin alle 

relevante informatie per label/kernwoord.  

Om te voorkomen dat er tijdens het onderzoek te veel gekeken wordt naar een bron of 

geïnterviewde, zijn deze door middel van een code anoniem gemaakt. In de tabel hieronder staat 

beschreven hoe tot de codes is gekomen die voor elke respondent of bron gebruikt zijn.  

Deel 1 Deel 2 Deel 3 

INT Interview IN Intern Nummer Om aan te geven om welke 
respondent/bron het gaat.  GE (verkennend) gesprek EX Extern  

LI Literatuur    

CO Congres   

TN Trend Night   

In de tabel hieronder is per respondent of bron de code gegeven. Bij de codering verderop in Bijlage 

IX zal alleen de code nog gebruikt worden.  

Code Respondent Bedrijf Datum 

INT-IN-01 Adviseur Huisvesting & Facilitaire zaken Gemeente Dordrecht 15-09-2017 

INT-IN-02 Beleidsadviseur, afdeling Duurzaamheid Gemeente Dordrecht 26-09-2017 

INT-IN-03 Medewerker Inkoop Gemeente Dordrecht 07-11-2017 

INT-IN-04 Wethouder Duurzaamheid Gemeente Dordrecht 17-11-2017 

INT-IN-05 Wethouder Huisvesting Gemeente Dordrecht 16-11-2017 

 

INT-EX-01 Mede-eigenaar en consultant bij Phi-Factory Phi-Factory 11-10-2017 

INT-EX-02 Adviseur en raadslid bij de Raad voor de Leefomgeving en 
Infrastructuur.  

Copper8 16-10-2017 

INT-EX-03 Mede-eigenaar Phi-factory, Facility manager en voorzitter van 
de FMN expertgroep circulaire en inclusieve economie. 

Phi-Factory 06-11-2017 

INT-EX-04 Werkzaam bij Korps Nationale Politie, bezig met duurzaamheid Politie Nederland 14-11-2017 

INT-EX-05 Adviseur huisvesting en bouw bij Twynstra Gudde Twynstra Gudde 11-12-2017 

INT-EX-06 Medewerker ingenieursbureau KVMC  KVMC 19-12-2017 
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Code Bron Bedrijf  

LI-IN-01 Visiedocument Circulaire Economie Dordrecht Gemeente Dordrecht  

    

LI-EX-01 De circulaire economie: van grondstoffen tot afval Centraal Planbureau  13-09-2017 

LI-EX-02 Circulair bouwen: het fundament onder een vernieuwde sector Circle Economy 2014 

LI-EX-03 Volhoudbaarheid: Verbeter de wereld, begin bij FM! Fier.FM 2017 

LI-EX-04 De circulaire economie: waarom productie, consumptie en 
groei fundamenteel anders moeten 

- 2016 

    

CO-EX-01 Volhoudbaarheid: Er is geen planeet B. Verbeter de wereld, 
begin bij FM! 

Fier FM 03-11-2017 
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Bijlage III: Organogram Gemeente Dordrecht 
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Bijlage IV: DESTEP analyse 

Tijdens dit onderzoek is er geen complete DESTEP, maar een TEP-analyse uitgevoerd. Hiervoor is 

gekozen omdat deze aspecten voor het onderzoek van belang zijn. De Technologische 

ontwikkelingen kunnen bijdragen aan de circulaire ambitie van de gemeente Dordrecht, de 

Ecologische ontwikkelingen zijn de reden van de circulaire ambitie en de Politieke ontwikkelingen zijn 

van belang voor alles wat een gemeente doet, omdat de gemeente onder de overheid valt en 

helemaal aan de overheidsregels moet voldoen. Demografische, Economische en Sociale aspecten 

hebben geen invloed op het onderzoek.  

- Technologisch  (ontwikkelingen) 

- Ecologisch  (fysieke omgeving) 

- Politiek-juridisch (overheidsbeslissingen) 

Technologisch 

Tegenwoordig wordt er steeds meer gebruik gemaakt van internet, zijn er meer mogelijkheden van 

big data en heeft social media een steeds groter wordende invloed op de samenleving. Dit zijn 

aspecten die wijzen op het belang van technologisering. Technologische ontwikkelingen worden ook 

steeds belangrijker voor de wijze waarop vraagstukken bekeken en opgelost zullen worden. De ICT-

technologieën hebben de afgelopen jaren gezorgd voor veel digitalisering en dus minder papierwerk, 

zeker binnen de overheid omdat veel persoonsgegevens en verschillende zaken nu allemaal digitaal 

geregeld kunnen worden.  

De komende jaren zal dit nog veel verder ontwikkelen en zorgen voor betere beschikbaarheid en 

toegankelijkheid van overheidsinformatie voor burgers.  

Daarnaast kan de digitalisering bijdragen aan duurzaamheidsdoelstellingen van bedrijven of de 

overheid omdat er door het meer digitaal maken van processen en gegevens, minder papier nodig is.  

Ecologisch 

Het klimaat verandert in Nederland, en de rest van de wereld. Voorspellingen voor de komende jaren 

laten zien dat de gemiddelde temperatuur zal stijgen. Dit heeft grote gevolgen voor het klimaat in 

Nederland en ook weer de rest van de wereld. We zien nu al dat de overheid maatregelen treft op 

het gebied van milieu en duurzaamheid om hier iets aan te doen. Ook voor de veiligheid kan de 

klimaatverandering gevolgen hebben. Zo kan het er voor zorgen dat de zeewaterspiegel stijgt. 

Daarnaast kan de temperatuurstijging gevolgen hebben voor economische activiteiten die in 

Nederland plaatsvinden.  

Politiek 

Zoals hierboven al aangegeven, krijgen de overheid en politiek een steeds belangrijkere rol als het 

gaat om de klimaatverandering. Zij kunnen in Nederland maatregelen, wetten en regels opstellen en 

die opleggen aan bedrijven. Zo kunnen er duurzaamheidsdoelstellingen geformuleerd worden waar 

bedrijven aan moeten voldoen. Op die manier zal het energieverbruik verminderen en ook de CO2-

uitstoot afnemen.  

Ook krijgt de Nederlandse overheid te maken met maatregelen die opgelegd worden vanuit het 

Europees Parlement.  

 

https://kennisopenbaarbestuur.nl/thema/trends-en-ontwikkelingen/ 

 

 

https://kennisopenbaarbestuur.nl/thema/trends-en-ontwikkelingen/
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Bijlage V: 7S analyse  

Tijdens dit onderzoek is er geen complete 7S, maar een 3S-analyse uitgevoerd. De Staff, Strategy en 

Shared Values worden uitgewerkt. Hiervoor is gekozen omdat deze 3 aspecten van de interne 

organisatie belangrijk zijn voor dit onderzoek. Staff moet een verandering doormaken, Shared Values 

staat voor de ambitie die de gemeente Dordrecht wil nastreven en Strategy zal beschrijven hoe ze 

dat willen gaan doen.  

- Staff / Personeel 

- Strategy / Strategie 

- Shared values / Gedeelde waarde 

Staff (personeel) 

Zodra er een vacature vrijkomt binnen de gemeente Dordrecht (of andere gemeenten die zijn 

aangesloten bij de Drechtsteden) komt deze eerst op het intranet van de gemeente Dordrecht / de 

Drechtsteden. Als er geen interne invulling komt, worden de vacatures op de openbare vacaturesite 

van de Drechtsteden geplaatst. Ook worden er binnen verschillende afdelingen wekelijkse Stand-ups 

georganiseerd. Daarin vertelt iedereen van de afdeling even kort waar hij/zij die week mee bezig is. 

Dit stimuleert samenwerking omdat mensen weten wie waar mee bezig is en dus elkaar kunnen 

helpen of hulp kunnen vragen. Binnen de gemeente Dordrecht en de Drechtsteden zijn doordat de 

vacatures eerst intern worden gepubliceerd vele doorgroeimogelijkheden.  

 

Strategy (strategie) 

In het Visiedocument Circulaire Economie van de gemeente 

Dordrecht is het volgende doel gesteld: 

We maken ons als gemeente sterk voor de transitie van de 

lineaire naar de circulaire economie. We willen toewerken naar 

een nieuwe economie waarin energie, materialen en 

grondstoffen zo lang mogelijk hun waarde behouden, waarbij 

deze economie ook een bijdrage levert aan de toegevoegde 

waarde en de werkgelegenheid. 

Er is pas sprake van een circulaire economie als er een 

fundamentele systeemverandering heeft plaatsgevonden. Dat 

is een proces van een lange adem die we als gemeente niet 

alleen kunnen dragen. Dit proces bestaat uit onderstaande 

stappen. 

Aan de hand van de figuur hiernaast, zal deze strategie 

uitgevoerd worden door de gemeente Dordrecht.  

Shared values (gedeelde waarden) 

In de visie van de gemeente Dordrecht staat het volgende beschreven over wat zij belangrijk vinden:  

Betrouwbaarheid, overleg en openheid, dat vinden we belangrijk. 

Zoals we met de stad en de inwoners van de stad omgaan, precies zo gaan we om met onze eigen 

organisatie en met elkaar. Daarbij geloven wij in initiatief nemen, in zelf het goede voorbeeld geven. 

KRAS gedrag is ons visitekaartje. En KRAS staat voor kiezen, resultaat boeken, afspraken nakomen en 

samenwerken.  

Figuur 1: Circulaire economie 
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Bijlage VI: Selectie respondenten  

Tijdens een onderzoek is het van belang om betrouwbare en bruikbare informatie te verzamelen. Dit 

kan gedaan worden door het interviewen van respondenten die deskundig zijn en beschikken over 

de kennis die relevant is voor het onderzoek. Hieronder is beschreven welke respondenten gebruikt 

zijn tijdens dit onderzoek en waarom voor hen gekozen is.  

Interne respondenten 

Adviseur Huisvesting & Facilitaire Zaken (INT-IN-01)  

De Adviseur Huisvesting & Facilitaire Zaken is als projectmedewerker betrokken bij het project 

'Stadskantoor van de toekomst' dat gaat over de nieuwe huisvesting van de gemeente Dordrecht. 

Daardoor houdt hij zich al langere tijd bezig met de circulaire economie en heeft hij veel kennis over 

wat er nog gedaan moet worden, wat de gemeente wil in de nieuwe huisvesting en wat er verder 

speelt binnen de organisatie.  

Beleidsadviseur, afdeling duurzaamheid (INT-IN-02) 

De Beleidsadviseur van de afdeling duurzaamheid heeft zich lange tijd bezig gehouden met het 

schrijven van het 'Visiedocument Circulaire Economie' voor de gemeente Dordrecht. Dit betekent dat 

zij veel kennis heeft over de circulaire economie en alles waar de gemeente Dordrecht mee bezig is 

wat betreft de circulaire economie.  

Medewerker Inkoop (INT-IN-03) 

De medewerker inkoop heeft al enige kennis over de circulaire economie en natuurlijk veel kennis 

over inkopen en aanbesteden voor de gemeente Dordrecht. Zij kan duidelijk vertellen op welke 

manier de inkoop nu verloopt en wat zij als groot verschil ziet met circulair inkopen.  

Wethouder Duurzaamheid (INT-IN-04) 

De wethouder Duurzaamheid heeft als belangrijkste taak het letten en sturen op duurzaamheid 

binnen Dordrecht. In 'Opgaveplan Duurzaamheid 2015-2018' staan vijf thema's beschreven, waarvan 

de circulaire economie binnen Dordrecht er een is. Hij kan vertellen wat daarin de ambitie van 

Dordrecht is en wat zijn ideeën daar op korte termijn bij zijn. 

Wethouder Huisvesting (INT-IN-05) 

De wethouder Huisvesting is ook belangrijk in dit onderzoek. Omdat er binnen nu en 4 jaar een 
nieuw Stadskantoor op de planning staat, moet daarbij ook aan de circulaire economie gedacht 
worden. De wethouder die zich daar mee bezighoudt, zal hier veel informatie over kunnen geven.  

Externe respondenten 

Mede-eigenaar en consultant bij Phi-Factory (INT-EX-01) 
Phi-Factory is een adviesbureau en ondersteunt organisaties te versnellen naar circulaire 
bedrijfsvoering. De mede-eigenaar kan vertellen wat de circulaire economie inhoudt en wat er voor 
gedaan moet worden om dat binnen het bedrijf te bereiken.  

Adviseur bij Copper8 en raadslid bij de Raad voor de Leefomgeving en Infrastructuur (INT-EX-02) 
Ook Copper8 is een adviesbureau met betrekking tot duurzaamheid en de circulaire economie. Zij 
maken nieuwe samenwerkingen mogelijk. Tussen disciplines en binnen ketens. Van mens tot aan 
techniek. Deze respondent kan veel vertellen over circulaire bouw/huisvesting en over circulair 
inkopen/aanbesteden.  
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Mede-eigenaar Phi-Factory, Facility Manager van Koninklijke Bibliotheek en voorzitter van de FMN 
expertgroep circulaire en inclusieve economie (INT-EX-03) 
Net als bij de eerste externe respondent kan deze vertellen hoe Phi-Factory organisaties helpt 
versnellen naar circulair. Daarnaast heeft deze respondent een functie als Facility Manager binnen de 
Koninklijke Bibliotheek in Den Haag en kan ze vertellen hoe daar facilitaire vragen circulair opgelost 
worden. Als voorzitter van de expertgroep is zij zeer deskundig en kan veel informatie geven.  

Werkzaam binnen Directie FM bij Korps Nationale Politie en bezig met duurzaamheid (INT-EX-04) 
Een directiemedewerker van FM binnen het Korps Nationale Politie Nederland die met 
duurzaamheid en circulariteit bezig is. Met deze respondent kunnen ideeën en plannen besproken en 
gedeeld worden die bij de Politie al ingevoerd zijn of nog ingevoerd gaan worden. Daarnaast is het 
ook nog op strategisch facilitair niveau. 

Adviseur huisvesting en bouw bij Twynstra Gudde (INT-EX-05) 
Deze respondent heeft ervaring met circulair renoveren en verbouwen van panden. Zij kan 

informatie geven over hoe dat soort projecten in de praktijk werken en aan welke zaken er dan 

gedacht moet worden.  

Medewerker ingenieursbureau KVMC (INT-EX-06) 

KVMC is een ingenieursbureau dat installatietechnische adviezen op een unieke manier samenbrengt 

met de advisering op het gebied van Bouwfysica, Brandveiligheid en Duurzaamheid. Tegenwoordig 

zijn ook zij erg bezig met duurzaamheid en de circulaire economie. Omdat huisvesting ook een 

onderdeel van facilitair is, en installatietechniek een onderdeel van huisvesting, kan deze respondent 

informatie geven voor het toekomstige Stadskantoor.  
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Bijlage VII: Interne interviews 

Gesprek Adviseur Huisvesting & Facilitaire Zaken. INT-IN-01 

Er wordt nu nagedacht over de aanbestedingen voor het nieuwe Stadskantoor. Is daarbij 

overwogen om partijen samen aan te besteden? Denk hierbij aan bijvoorbeeld het ontwerpteam 

en het bouwbedrijf.  

Het samen aanbesteden van opdrachten is overwogen. Het punt is dat samen aanbesteden om meer 

eisen in een vroeg stadium van het proces vraagt. Als je dat wil moet je goed en duidelijk genoeg 

kunnen beschrijven wat je wil.  

Als projectgroep hebben we gezamenlijk besloten om niet voor samen aanbesteden te kiezen omdat 

er op dit moment nog te weinig inzicht is in de eisen. We weten gewoon nog niet goed genoeg wat 

we willen met het nieuwe Stadskantoor 

We zien wel de meerwaarde van de markt, dus kiezen we een mengvorm bij de aanbesteding. Het 

begint met een ontwerp. Dat gaan we aanbesteden aan een ontwerpteam of architect. Deze 

selecteren we op duurzaamheidsaspecten, want we willen natuurlijk circulair. Het ontwerpteam blijft 

en in de loop van het traject gaan we een aanbesteding doen voor een bouwbedrijf. Dat bouwbedrijf 

zal het laatste stuk van het ontwerptraject aan- of bijsturen. Dit zal wel binnen de kaders moeten 

gaan die dan al zijn vastgesteld. 

 

En Facility Management daarbij aanbesteden kan tegenwoordig ook. Is daar al naar gekeken? 

Het wordt lastig om Facility Management daarbij te gaan aanbesteden. Omdat Dordrecht onder de 

Drechtsteden valt, lopen de aanbestedingen meestal ook voor alle gemeentes binnen de 

Drechtsteden. Naar apart aanbesteden voor alleen Dordrecht moeten we dus nog even kijken.  

Voor meer informatie over inkoop kan ik je het beste doorsturen naar Jacqueline. Zij is van de 

afdeling inkoop en weet van het circulaire ambitie af die wij willen gaan behalen. Zij kan je meer 

informatie geven.  

 

Het nieuwe Stadskantoor moet circulair worden. Daarnaast wil de gemeente Dordrecht in 2050 

ook energieneutraal zijn. Is er al besproken welke afwegingen daarin het zwaarst wegen? 

Daar zitten inderdaad afwegingen in. Sommige producten die een gebouw energieneutraal kunnen 

maken, zijn niet circulair of circulaire producten en oplossingen gebruiken meer energie. Dat is 

inderdaad een keuze. Maar daar moeten we kijken naar wat NU de bewuste keuze is, we moeten 

kijken in de totale cirkel die nodig is. Misschien maken we bij het één wel de energieneutrale keuze, 

terwijl we op een ander onderwerp voor circulair gaan, als het onder de streep maar de bewuste en 

goede keuze is geweest.  
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Interview Beleidsadviseur, afdeling duurzaamheid. INT-IN-02 

Jij hebt het Visiedocument Circulaire Economie geschreven. Wat is jou daarbij nou opgevallen? 

Ik heb gemerkt dat het een erg breed onderwerp is en dat het meer is dan hergebruiken van 

materialen. Het gaat vooral ook over grondstoffen en natuurlijke hulpbronnen. Zeker wij als 

gemeente zullen aan verschillende regels moeten gaan voldoen en het goede voorbeeld geven. 

  

Wat is nou in het kort wat de gemeente Dordrecht wil in de komende jaren? 

Door verschillende regels en maatregelen die getroffen worden moet Dordrecht ten eerste wel. 

Daarnaast wil de gemeente een voorbeeld zijn voor haar inwoners, bezoekers, bedrijven in de stad 

en daarbuiten. Wat de gemeente Dordrecht wil is in 2050 energieneutraal zijn. Daarnaast speelt de 

circulaire economie daar een hele belangrijke rol in. Zo staat er een nieuw Stadskantoor op de 

planning dat circulair gebouwd moet gaan worden. Maar ook wil de gemeente in 2050 

zelfvoorzienend zijn op het gebied van grondstoffen. Daarmee bedoel ik niet alleen eten en drinken, 

maar ook als er ergens stoeptegels nodig zijn in de stad, zullen die op een andere plek in de stad 

weggehaald moeten worden. Ook moet er verspilling van voedsel, grondstoffen en materialen 

tegengegaan worden en willen wij een circulaire benadering van de inkoop.  

 

Aan de hand van de ambitie die jij geschreven hebt in het Visiedocument, zal ik een circulaire 

ambitie voor Facilitair gaan formuleren. Waar denk je aan als je die twee begrippen samenbrengt? 

Dan denk ik aan verschillende dingen want het zijn allebei grote, brede begrippen. Ik weet niet 

precies wat Facilitair allemaal doet, maar bij catering zie ik wel meteen dingen voor me. 

Zelfvoorzienend zijn kan bijvoorbeeld door een moestuintje op het dak of heel veel moestuinen in de 

stad. Wij verbouwen ons eigen eten en zijn dan zelfvoorzienend, maar zullen ook vermindering 

tegenaan. Dit omdat als mensen weten hoeveel moeite het is om het eten zelf te verbouwen, zij hier 

zuiniger mee om zullen gaan.  

Daarnaast denk ik bij Facilitair ook aan de inrichting van een gebouw. En als ik dan aan circulair denk, 

denk ik aan veel groen! Haal de natuur naar binnen. Bij schoonmaak kan er misschien gekeken 

worden naar het gebruik van de schoonmaakmiddelen. Meestal zijn die nog chemisch en niet zonder 

schade toe te brengen, terug te geven aan de natuur, dus niet circulair. Beveiliging wordt wel een 

lastig verhaal denk ik. Daar kan ik mij op dit moment niet veel bij voorstellen.  

En aan energiegebruik enzo, Ik weet niet of dat in jouw onderzoek ook aan bod komt, maar dan denk 

ik aan zelf energie opwekken en warmte gebruiken door de zon bijvoorbeeld.  
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Interview Medewerker Inkoop. INT-IN-03 

Ik ben op dit moment onderzoek aan het doen naar wat Facility Management kan bijdragen aan de 

circulaire ambitie die er hier leeft. Inkoop is natuurlijk een groot onderdeel van FM, dus vandaar 

dat ik bij u ben uitgekomen. Ik wil graag eerst weten hoe het op dit moment met inkoop gaat.  

In feite heb ik toen we de eerste overleggen hadden met Jan Willem (Adviseur Huisvesting & 

Facilitaire Zaken), heb ik destijds aangegeven dat we iets met duurzaamheid moeten gaan doen. We 

moeten contact zoeken met Naoual (beleidsadviseur, afdeling Duurzaamheid) want de gemeente wil 

heel veel met duurzaamheid doen. Meestal lekt dat wel ergens weg, dan zegt ergens iemand in de 

gemeenteraad of het college 'We willen dat', maar dan in de praktijk lekt het gewoon weg. Nu zijn 

we eigenlijk al stappen verder in dat proces, maar het is altijd een dialoog tussen de opdrachtgever 

en inkoop/facilitair in dit geval. Wat ga je dan doen? Wat kan er? Wat wil je? Wat kan de markt? 

En hoe krijg je dat bij elkaar? Dat is eigenlijk de grootste vraag. Dat zal ook bij het Stadskantoor zo 

zijn. Want de ambities zijn op zich best aanwezig, maar het moet wel realistisch blijven. Het moet 

betaalbaar blijven, het moet comfortabel blijven, noem het maar op.  

 

Ik heb al een beetje literatuuronderzoek gedaan naar circulair inkopen en mogelijkheden, en ik 

denk dat het zeker wel mogelijk is hier. Het is wel lastig omdat de gemeente Dordrecht heel graag 

circulair wil zijn, maar jullie kopen in voor de Drechtsteden als geheel toch? 

Ja, maar bijvoorbeeld een Stadskantoor is natuurlijk specifiek voor Dordrecht, afgezien van eventuele 

partners die er ook in gaan. Maar in principe is Dordt dan degene die de 'bouwheer' is en dus leidt. 

 

En bij grote aanbestedingen zoals kantoorartikelen bijvoorbeeld, dat gaat dan altijd apart per 

gemeente? 

Nee, dat is een keuze. Soms kan het handig zijn om even te kijken naar hoe de leveranciers op de 

markt georganiseerd zijn. Dan kan het zijn dat er bijvoorbeeld en paar hele grote leveranciers zijn en 

dan kan het slim zijn om te zeggen: 'We voegen al onze vraag bij elkaar tot 1 grote vraag, want dan 

hebben we wat meer power.' Dan sta je wat meer gelijk strijd te voeren, ben je interessanter. Maar 

op het moment dat er allemaal kleine marktpartijtjes zijn en je wil daar iets mee doen, dan gaan we 

kijken of er kleinere percelen te maken zijn door ons. Dat zou op het niveau van de gemeente kunnen 

zijn dan, maar het kan ook zo zijn dat we bijvoorbeeld pennen en potloden in 1 perceel stoppen en 

een ander perceel doen voor briefpapier. Omdat dat beter aansluit bij de markt op dat moment. Dus 

dat zou ook kunnen. Elke aanbesteding is weer anders, dus je kan niet zeggen dat dat altijd hetzelfde 

gaat.  

 

En hoe ziet u dat zelf? Dat de inkoop circulair wordt of moet worden? 

Dat wordt nog wel een flinke uitdaging denk ik. 

 

Heeft u al meegedaan aan de inleidingssessie voor circulaire inkoop die door Copper8 gegeven is? 

Ja, ik zou eigenlijk het hele traject bijwonen. Alleen ik heb steeds gezegd vanuit de positie die ik heb, 

vanuit de inkoop, zijn wij eigenlijk faciliterend aan de gemeente. Als de gemeente zelf niet gaat 

lopen, dan heeft het voor ons bijster weinig zin om onze tijd daar aan te besteden. Ik had de afspraak 

dat ik er ook bij zou zijn, maar heel vaak was er een conflict in de agenda en dan moet je op dat 

moment keuzes maken en dan was in mijn geval een aantal keer de keuze tussen een lopende 

aanbesteding of ergens gaan zitten waar ik niet zoveel wijzer van wordt. Die was voor mij niet zo 

moeilijk. Ik moet dus heel eerlijk zeggen dat ik er 1 keer bij geweest ben en daarna niet meer gegaan 

ben, ook omdat ik ziek was of een conflict in de agenda. Ik heb wel alle stukken gelezen daarvan en 
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de presentaties bekeken. Dus ja het kan, maar ik vindt Copper8 het wel heel ehm.. Wat zij willen is 

wel heel mooi. Zij willen eigenlijk dat het in het DNA komt van de organisatie, van de gemeente, de 

gemeenteraad, de directie, het bestuur, de medewerkers komt en dat iedereen hier bij wijze van 

spreken rondloopt met het gevoel 'Oeh jongens, wat we ook doen, we doen het wel circulair.' Je mag 

dromen, dat is ook heel leuk. Maar je moet je wel afvragen: 'Is dat helemaal realistisch?' Er zijn 

organisaties waarin dat werkt, maar ik vraag me af of dat hier gaat werken. Neemt niet weg dat we 

degelijk op een aantal dingen heel goed circulair kunnen zijn. Ook omdat we als overheid op 

bepaalde momenten, zoals ze dat mooi noemen, Launching Customer, kunnen zijn. Dus de eerste die 

aanzet, de voorloper, die de markt een beetje stimuleert om zich te ontwikkelen richting circulair. En 

als gemeente wil je natuurlijk ook het goede voorbeeld geven.  

 

En '2050 energieneutraal' is de ambitie, dus daar moet dan eigenlijk nu ook al aan gedacht worden, 

daar kan nu al in kleine stapjes naartoe gewerkt worden.  

Ja, dat is zeker waar! Dat wordt ook nog wel een flinke uitdaging. Maar het is wel iets waar we nu al 

aan kunnen en moeten denken. Zeker bij de aanbestedingen voor het nieuwe Stadskantoor.  

 

Dus nu gaat alles eigenlijk 'niet circulair'? Er is nog helemaal niet naar gekeken? 

Nou, ik wil niet zeggen dat alles niet circulair gaat, want dan zou ik misschien wel een hele grote 

uitspraak doen. Bij de aanbesteding van de bureaustoelen is daar al wel een beetje naar gekeken, 

maar daar ben ik niet bij betrokken geweest. Ik zit normaal in de categorie GWW Bouw, dus de 

Grond- Weg-Waterbouw en de bouw en mijn college zitten meer op facilitair. Maar er gebeuren dus 

al wel dingen, alleen hoe veel geen idee.. 

Dat is het lastige ervan, hoe maak je het meetbaar? Ik ben sinds 2008 hier in de regio werkzaam, 

daarvoor zat ik bij het Waterschap en eigenlijk al sinds die tijd zijn we aan het praten over hoe je het 

nou meetbaar maakt. Dat is heel lastig, want wij zien niet alles bij Inkoop langskomen, want in een 

groot aantal gevallen wordt het ook gewoon hier ingekocht. Dus wij zien niet alles. En dan nog, wat 

wij wel zien, dan kan het zijn dat het in een specificatie van een bureaustoel zit, of dat het in een 

gunningscriterium zit, of dat het in terugnamegarantie komt te zitten, het kan dus eigenlijk overal in 

komen te zitten.  

 

Het nieuwe Stadskantoor, bent u daar al mee bezig? 

Zo ver zijn ze nog niet, maar we zijn al wel in gesprek om te kijken hoe we nou gaan aanbesteden, 

wat nou de beste mogelijkheden zijn, want je hebt een architect nodig, een heel ontwerpteam, een 

constructeur, een installateur, daarna nog een bouwbedrijf. Dan wil je uiteindelijk niet dat die twee 

naar elkaar gaan wijzen, maar dat gebeurt altijd. De architect zegt het ligt aan de bouwer en de 

bouwer zegt dat het aan de architect ligt. Dat wil je niet, je wil gewoon zo makkelijk mogelijk, zo 

mooi mogelijk resultaat halen. Daar zijn we over na aan het denken.  

 

Wat vindt u van het idee om een ontwerper en een bouwbedrijf dan samen aan te besteden? 

Daar zijn verschillende mogelijkheden en ik zie er wel veel in om ervoor te zorgen dat je in ieder geval 

een hele strakke verbinding hebt tussen het ontwerpteam en het bouwbedrijf. En dat is om te 

voorkomen dat ze dus naar elkaar gaan wijzen en om te zorgen dat de kosten in de hele keten, voor 

ons als gemeente, zo goed mogelijk worden gemanaged. Anders krijg je dat de architect hele mooie 

dingen gaat zitten verzinnen, maar vervolgens blijken ze peperduur te zijn. Daar kom je op dat 

moment niet meer uit. Dus je moet ervoor zorgen dat degene die het hier verzint, door de hele keten 

verantwoordelijk blijft en er op aan kan spreken. Of je dat dan doet door bijvoorbeeld aan het begin 

te zeggen dat je het allemaal in een keer aanbesteed. Dus dan zeg je: 'We halen iedereen erbij en 

proppen dat in een contract met daarin een aantal fases.'. Of je zegt: 'Nou we gaan eerst een 
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ontwerpteam aanbesteden en dan gaan we daarna een bouwer zoeken en dan gaat dat 

ontwerpteam misschien wel over naar die bouwer tijdelijk.'. Je hebt verschillende varianten. En we 

zitten nu op een punt dat we hebben afgesproken dat we een aantal varianten in beeld gaan 

brengen, Twynstra Gudde heeft daar ook al wat van gezegd, alleen dat was al een jaar geleden. We 

zijn inmiddels een jaar verder en de realiteit die schuift dus ook door. Dat wil niet zeggen dat wat een 

jaar geleden bedacht hebt, nu nog handig is. We gaan het dus nog even tegen het licht houden en 

dan kunnen we keuzes maken met elkaar.  

 

Circulair is nog vrij nieuw. Dus manieren van aanbesteden worden dan ook anders. Je kan 

hetzelfde doen als normaal: een rijtje eisen opstellen en er misschien wat dromen bijzetten. Maar 

het kan ook andersom: Juist omdat het nog zo nieuw is eerst de dromen vermelden en dan pas een 

paar echte eisen.  

Ik denk dat je de markt vrij moet laten, maar je zal wel een paar eisen moeten stellen. Je moet wel 

ruimte laten aan de markt, want anders kunnen ze nooit iets nieuws bedenken. Dat doen we ook wel 

door er bijvoorbeeld Best Value Procurement toe te passen. Daar kijk je veel meer naar wat je wil 

bereiken. Dus je hebt een beoogd effect en je hebt een doelstelling en dan nog een paar 

randvoorwaarden en uitgangspunten. Die laatste mag je een beetje van afwijken als je daar maar 

goede argumenten bij hebt. Randvoorwaarden mag je natuurlijk nooit van afwijken. Maar je kijkt 

natuurlijk veel meer dan ook naar je doelstelling en de beoogde effecten. En hoe draagt een 

oplossing daar dan aan bij? En dat schept veel meer ruimte, ook in die markt om dingen te gaan 

bedenken en te gaan ontwikkelen.  

Als je vaste eisen gaat stellen, gaan ze zich daar op blind staren en kijken ze niet meer verder. Dan 

denk je dat alles zelf weet, maar 9 van de 10 keer weet je niet alles zelf. Daarom ben jij de inkoper en 

zijn de bedrijven de experts in de producten of diensten.  

Maar verkijk je daar niet op. Als ik vraag aan aannemers: 'Wat maakt jou nou zo uniek?', kan 9 van de 

10 dat niet duidelijk aangeven.  

Ze klagen vaak dat ze over 1 kam geschoren worden en dat alles tegen de laagste prijs moet. Dan zeg 

ik vaak: 'Dan nodig ik je uit, dan kan je laten zien wat jou en je product uniek maakt.'  Ik zit in de 

GWW Bouw, dus simpel gezegd is het stenen stapelen, maar wat maakt jouw manier van werken dan 

bijzonder? En dan valt het heel vaak stil. Ik moet dan andere vragen gaan stellen om ze te prikkelen 

daar over na te gaan denken.  

Ze roepen het wel, maar zijn er vaak niet klaar voor om het ook waar te maken als zij die ruimte dan 

eindelijk krijgen.  

 

Circulair is bij inkoop dus nog niet erg aan de orde. Ik merk dat dat binnen de hele gemeente zo is. 

Als collega's vragen wat mijn onderzoek inhoudt, dat ze niet weten wat de circulaire economie is.  

Ik kan mij inderdaad goed voorstellen dat je dat merkt ja. Naoual (respondent INT-IN-02) is daar 

natuurlijk heel erg mee bezig nu. We hebben laatst ook een gesprek gehad met Rendemint, een 

bedrijf om ons te gaan helpen en ons een soort training-achtig iets te gaan geven in de regio. Maar 

dat is nog best een uitdaging want er zijn heel veel mensen die het eigenlijk zouden moeten weten. 

Zoals de mensen die het beleid schrijven, die vervolgens adviseren, die uitvoeren, iets moeten vinden 

oftewel beslissers en dan heb je nog allemaal andere belanghebbenden daar omheen. Eigenlijk zou 

iedereen moeten weten wat het is om het echt goed te kunnen doen. Want het is ook 1 van de 5 

thema's die in het Opgaveplan Duurzaamheid staan. Naoual is daar nu mee bezig, dus misschien dat 

dat ervoor gaat zorgen.  
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Interview Wethouder Duurzaamheid. INT-IN-04 

U bent Wethouder Duurzaamheid. Wat ziet u als duurzaamheid en wat vindt u daarin belangrijk 

binnen de gemeente? 

Op dit moment is de energietransitie belangrijk. 100% duurzaam = circulair. De fases gingen als volgt: 

van wil niet, naar interessant, naar onmisbaar. Dit is ook zo wat betreft het nieuwe bouwbesluit (daar 

worden we in geholpen).  

Maar op welke manieren we het doen, maakt niet uit als we maar een duurzaam resultaat behalen. 

Zo kan er net zo duurzaam resultaat behaald worden met alleen het warmtenet of door het plaatsen 

van heel veel zonnepanelen. We moeten daarin keuzes maken en kiezen wat zich op dat moment 

aandient en het meeste voor de hand ligt.  

Ook kijk ik naar de mobiliteitskant van duurzaamheid. Er zijn nu veel minder auto’s dan vijf jaar 

geleden. Je kunt gewoon naar kantoor komen met het OV of de fiets. Dat is iets waar bij het nieuwe 

Stadskantoor ook rekening mee gehouden moet worden. 

 

Wat ziet u voor u als u denkt aan het nieuwe Stadskantoor? 

Ik zie een gebouw met een bredere functie dan alleen een Stadskantoor. Het moet een gebouw 

worden dat smoel geeft aan de stad en aan de gemeente Dordrecht als organisatie. Het mag wel een 

iconisch gebouw zijn. Daarbij moet het wel passend zijn binnen de stad en bij de omvang, hierbij 

denkend aan de leegstand in de stad. Er moet goed gekeken worden naar de flexibilisering. Het moet 

een flexibel gebouw worden, waar veel schuifruimte is als er veranderingen plaatsvinden binnen de 

organisatie.  

Daarnaast is circulair natuurlijk belangrijk. Ik zie daarin hergebruik van materialen uit oude panden. 

Zie hiervoor bijvoorbeeld het Stadskantoor van Venlo.  

Wat ik voor me zie is een ‘huis van de stad’, beschikbaar voor debatten, voor sociale wijkteams. Ook 

moet het meegaan met hightech ontwikkelingen en klaar zijn voor gebruik over vijf jaar, maar ook 

gedurende de levensduur kwaliteit garanderen.  

Daarbij zou ik het ook leuk vinden als het een Dordts of Drechtstedelijk ontwerp is. Dat mogen we 

dan best wel laten zien.  

 

Welke ontwikkelingen ziet u op het gebied van duurzaamheid ? 

Soms komen er totaal nieuwe technische concepten. Het warmtenet dat wij nu gebruiken voor 

Dordrecht draait nu nog op afval, maar over 15 jaar gaat dit misschien wel op aardwarmte.  

In circulaire ontwikkelingen zie ik het hergebruik van beton steeds vaker gebeuren. Schaarse 

grondstoffen worden niet meer zomaar weggegooid. Daar heeft Thomas Rau een boek over 

geschreven, over het recht van het materiaal.  

Daarnaast wordt er ook steeds meer overgegaan van bezit naar gebruik. Zo heeft bijvoorbeeld Philips 

een concept ontwikkeld waarbij er geen lampen meer gekocht worden, maar licht gehuurd wordt.  

Daarbij is wel een kanttekening te maken, want het is een leuk concept, maar wie heeft daarbij het 

overzicht?  
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Interview Wethouder Huisvesting. INT-IN-05 

Ik doe onderzoek naar op welke manieren FM kan bijdragen aan de circulaire ambitie die er binnen 

de gemeente speelt. ik heb al veel mensen gesproken over de zachte kant van FM, maar over de 

huisvesting is het wat lastiger omdat er nog niet zo veel circulaire huisvesting is in Nederland. 

Daarom wilde ik de ambitie en de ideeën horen die er hier al spelen.  

Dat is altijd lastig, ik ben verantwoordelijk voor de financiële kant en het technische gedeelte. Dat is 

een leuk spanningsveld die vanuit duurzaamheid dingen wil. Alhoewel dat niet altijd zo hoeft te zijn. 

Want ik ben er wel van overtuigd dat er een slag te maken valt. Want er staan hier verwarmingen 

aan en ramen open. Er valt echt wel wat te winnen op het gebied van duurzaamheid.  

Wat betreft de ambitie. Ik heb minder met duurzaamheid zelf, maar ik ben wel voor een prettige 

werkomgeving. Volgens mij is dat bijna automatisch iets dat op de langere termijn zijn waarde houdt. 

Ik heb zelf minder met de duurzaamheid om de duurzaamheid. Ik ben zelf van mening dat dingen die 

lang mee gaan ook duurzaam zijn. Ik denk met de nieuwe huisvesting een mooi gebouw te realiseren. 

Of dat nou hergebruik van bestaand vastgoed is, of nieuwbouw.  

En hoe denkt u het nieuwe Stadskantoor te combineren met duurzaamheid of zelfs circulariteit 

waar volgens verschillende regels en de ambitie van Dordrecht aan gedacht moet worden? 

Er valt echt iets te winnen met duurzaamheid. We moeten het niet doen om de duurzaamheid, maar 

omdat het nodig is en we er echt achter staan. Daarnaast moet het natuurlijk een prettige 

werkomgeving zijn. Het moet werken voor de medewerkers, je moet trots kunnen zijn op het 

gebouw. Ook qua aankleding en akoestiek. Het moet geen betonnen casco zijn met een stopcontact 

en een bureau.  

Er zullen materialen gebruikt moeten worden die lang meegaan. Daarnaast moet het een mooi 

gebouw worden, misschien wel door hergebruik van een bestaand gebouw als dit mogelijk is. 

Daarnaast denk ik dat het slim is om het op een manier in te richten die makkelijk aan te passen is 

wanneer het gebouw een andere functie krijgt. Denk hierbij bijvoorbeeld aan dat van het 

kantoorgedeelte huizen gemaakt worden. Dan moet de lift of het trappenhuis niet in het midden van 

het gebouw zitten bijvoorbeeld.  

En hoe denkt u daarbij over het zelf opwekken van de energie? 
Op dit moment is stroom voor ons zo goedkoop, dat de terugverdientijden voor ons veel te lang zijn. 
We maken nu gebruik van (rest)warmt en water. Daarnaast draait het warmtenet waar zij onze 
warmte vandaan krijgen op afval, ook best duurzaam toch? 
Ik ben wel van mening dat we de ruimte moeten laten voor ontwikkelingen binnen de techniek. 
Want wat nu nog niet herbruikbaar is, kan dat over een X aantal jaar wel zijn. Misschien zijn er tegen 
de tijd van het nieuwe Stadskantoor ook wel energiezuinigere installaties ontwikkeld.  

 
Welke afweging moet er gemaakt worden als energieneutraal en circulair botsen? 
Dan moeten we de politieke afweging maken, ook in combinatie met het financiële plaatje. Want hoe 
aannemelijk is het dat iets echt circulair is? En wat is de juiste politieke keuze? Neem daar 
bijvoorbeeld de elektrische auto. Die zijn meestal tegenwoordig gemaakt van aluminium. Dan zijn ze 
lichter en dat bespaart brandstof. Maar de productie van aluminium heeft een veel grotere 
milieubelasting dan andere auto’s. Die milieubelasting is meestal in de gebruiksfase van de auto niet 
meer goed te maken en is een ‘zuinige’ auto opeens toch niet zo goed voor het milieu.  
Ik vind dat we met die keuzes een statement mogen maken bij het gebouw, we moeten ze kunnen 
verantwoorden op welke manier dan ook.   
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Dus het nieuwe Stadskantoor is een goede afweging van duurzaam of circulair, maar ook politiek? 
Ja, er zal gekeken moeten worden naar de total cost of ownership. Daarnaast is het goed om te 
kijken naar de inrichting van het gebouw. Het gebruiken van standaard maten zodat bijvoorbeeld het 
casco altijd weer opnieuw gebruikt kan worden als het gebouw een nieuwe functie krijgt.  
Daarnaast zullen we met het gebouw ook duurzaam gedrag moeten stimuleren. Door een 
parkeergarage te verstoppen, en de fietsenstalling bij de voordeur te plaatsen wordt het gebruik van 
de fiets gestimuleerd. Of bijvoorbeeld het openbaar vervoer. Daarnaast kunnen we ook bijvoorbeeld 
de lift ‘verstoppen’ en de trap een prominente plek in de hal te geven.  
Ook moet het gebruik van het Stadskantoor gemaximaliseerd worden. Het kan verhuurd worden aan 
andere partijen of deels een andere functie krijgen waardoor het ’s avonds of in de weekenden ook 
gebruikt wordt en niet alleen op maandag tot vrijdag.  
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Bijlage VIII: Interview Geerke Hooijmeijer – Versteeg 
Geerke Hooijmeijer – Versteeg, mede-eigenaar en consultant bij Phi-Factory: INT-EX-01 

1. Kunt u als eerst uzelf even voorstellen, en hoe bent u voor het eerst met circulair in aanraking 

gekomen?  

Nou ik ben dus Geerke Hooijmeijer-Versteeg, ook Facility Management aan de HR gedaan. Ik heb 

daarna gewerkt voor Humanagement en sinds 1 januari ben ik samen met Yvette Watson Phi-

Factory gestart. 

 

2. De diensten (schoonmaak/beveiliging/catering etc.) zijn die nu al circulair te maken? 

Op dit moment zitten daar nog grenzen aan. Wij als Phi-factory helpen bedrijven om deze 

ambitie als stip aan de horizon te zetten en stapsgewijs hiernaartoe te werken. Het is van belang 

om een ambitie te ontwikkelen en deze ver weg te zetten. Om daar te komen moet er een 

groeimodel gemaakt worden.  

Facility Management is een 'veilige' omgeving om hier te beginnen. Dit omdat FM niet met de 

corebusiness van een bedrijf te maken heeft en dus een hele goede playground is om het te 

testen. Je kan verschillende modellen uitproberen. 

Bij FM zijn diensten heel divers en grondstofstromen heel verschillend. En daarnaast zijn er ook 

de afvalstromen. Normaal worden deze gezien als waardeloos, maar als de afvalstof van het ene 

product of dienst, kan dienen als een grondstof voor iets anders, wordt iets opeens waardevol.  

Bluecity, het oude Tropicana zwembad is hier een goed voorbeeld van. Daar gebruiken ze 

bijvoorbeeld koffiedroes om paddenstoelen/champignons op te laten groeien. Deze leveren 

weer geld op. Zo is iets dat waardeloos was, de koffiedroes, opeens iets waardevols, omdat het 

(indirect) geld oplevert.  

Integrated FM kan alleen circulair worden als er synergie is. Elk onderwerp kan circulair als de 

ambitie en samenwerking er maar is.  

 

3. Facilitaire inkoop/aanbestedingen. Hoe gaat dat in zijn werk? 

Wij bij Phi-factory begeleiden inkopers en kijken naar het Rijksbrede programma Nederland 

Circulair.  

Een inkoper krijgt de vraag om circulair in te gaan kopen, maar vaak is er een kennisgat.  

Inkoop is samenwerking met de markt, maar er is meer kennis nodig over circulair. Want de 

aanbestedingsstrategie is anders. Bij circulair inkopen laat je de ruimte aan de markt. 

Bij circulair aanbesteden staat het bestek minder vast, maar je legt het accent op de ambities. 

Op deze manier kan de markt zelf beslissen op welke manier zij circulair willen invullen. 

Vervolgens kan er aanbesteed en geïmplementeerd worden.  

 

4. De bouw? Ervaring mee en hoe gaat dat dan in zijn werk? (materiaalgebruik en sloopafval?). 

Bij het materiaalgebruik kan er naar verschillende dingen gekeken worden. Moet er bijvoorbeeld 

een materiaal gebruikt worden dat na zijn gebruik in dit gebouw opnieuw gebruikt kan worden? 

Of wordt er een materiaal gebruikt dat al eens gebruikt is en nu een tweede leven krijgt? Ook 

hierbij is samenwerking en afstemming weer heel belangrijk.  

 

5. Zijn er nog trends waar ik rekening mee moet houden tijdens dit onderzoek? 

Op dit moment zijn er wel een aantal ontwikkelingen.  

Zo wordt het grondstoffenpaspoort belangrijk. Daarnaast is de Overheid bezig met een 

transitieagenda. 
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Wat als laatste een trend is, is de meetbaarheid van circulariteit. Het ontwikkelen van tools 

hiervoor. 

 

6. Personele verandering is ook nodig. Hoe? En hoe kan dit geborgd worden? Zou er extra 

gestimuleerd of gefaciliteerd voor moeten worden? 

Communicatie is hierbij heel belangrijk! Maak er een marketingproject van.  

Als je een nieuw duurzaam of circulair pand bouwt, laat dan zien aan de medewerkers dat dit zo 

is. Doordat dit duidelijk te zien is, zal het bij medewerkers het gevoel oproepen dat er van hen 

verwacht wordt dat ze ook zo zijn.  

Dit kan bijvoorbeeld door nieuwe techniek te gebruiken. Sluit op rustige dagen, in vakanties 

bijvoorbeeld automatisch een vleugel van het gebouw. Zo hoeft dat deel niet verlicht en 

verwarmd te worden voor misschien maar 1 of 2 personen.  

Probeer veel oplossingen te verwerken in het pand, een smartbuilding. 

 

7. Heeft u nog tips of aanvullingen die ik mee moet nemen in mijn onderzoek? 

Kijk naar wat er binnen FM zit en waar kan je impact maken en zodat dat kan bijdragen aan de 

visie, bestaande producten en diensten. Kijk anders of je iemand kan spreken in de gemeentes 

Den Haag en/of Venlo. 

 

8. Weet u misschien nog iemand die ik zeker moet spreken voor dit onderzoek? 

Bij Copper8 weten ze ook heel veel over circulair en duurzaamheid, kijk of je daar contact op kan 

nemen met Cecile, Noor of Sybren. En zoek ook eens naar KplusV, daar weten ze ook veel over 

dit onderwerp.  

Ook heb ik nog een aantal links voor je naar handige websites, die stuur ik naar je.  

http://facto.nl/circulaire-economie/ 

https://phifactory.com/nl/nieuws  
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Bijlage IX: Interview Sybren Bosch 
Sybren Bosch, adviseur bij Copper8 en junior-raadslid bij de Raad voor de Leefomgeving en 

Infrastructuur, gespecialiseerd in circulair: INT-EX-02 

1. Iedereen vertaalt circulair weer anders. Wat verstaat u precies onder circulair? 

Er is net een paper verschenen van wetenschappers over circulair en die hebben geanalyseerd 

dat er 114 verschillende definities van circulair zijn, bizar veel. Wat is nou circulair voor mij? Ik 

denk dat er veel mensen met energie bezig zijn, ik denk dat er veel mensen met water bezig zijn, 

ik denk dat er veel mensen met sociaal bezig zijn. Dus voor mij ligt de nadruk van circulair op 

hergebruik van hoogwaardige materialen. Hetzij materialen uit het verleden nu in hergebruik, 

hetzij nu nieuw materiaal gebruiken en er voor zorgen dat jet het in de toekomst opnieuw kan 

gebruiken. Of natuurlijk een combinatie van beiden, zoals er in dit pand gebeurd is. 

 

2. Kunt u iets vertellen over het bedrijf en dit pand? 

Copper8 is een vernieuwend adviesbureau met een passie voor duurzaamheid. Het is onze 

overtuiging dat duurzaamheid niet duur hoeft te zijn – mits het proces en het business model 

goed worden georganiseerd. Wij helpen bedrijven bij het realiseren van deze overtuiging.  

Ons eigen kantoor is ook circulair. De glazen deuren die je hier ziet, met die 3 kruizen, het logo 

van Amsterdam erop, zijn oude deuren uit een pand van dezelfde eigenaar als van dit pand. Dat 

werd gesloten en wij gingen hier verbouwen. Anders waren deze deuren gesloopt of gesmolten. 

Als je naar het plafond kijkt, zie je opgespoten krantenknipsels. Die isoleren heel goed tegen 

geluid en temperatuur. Je ziet ook vaak beton met leidingen eronder, maar dat isoleert niet zo 

goed. Kranten zijn een superlaagwaardige hergebruik, wanten krantenpapier is vaak al 

hergebruikt papier. Er moet wel een laagje overheen, dus het kan hierna niet meer hergebruikt 

worden.  

Als je hier kijkt naar de tapijttegels, zie je niks bijzonders toch? Deze tegels zijn gemaakt van 

nylon door het bedrijf Interface. En visnetten worden ook gemaakt van nylon. De zeeën liggen 

vol met visnetten, want vissers gooien die gewoon in zee als die kapot zijn. Wat er dan mee 

gebeurt, kan dramatische gevolgen hebben, schildpadden, haaien of dolfijnen die er in blijven 

hangen en er gaan gewoon heel veel vissen in dood, omdat die vissers geen prikkel hadden om 

die netten weer aan land te brengen. Interface betaalt ze nu per kilo schoongemaakte visnetten. 

Dit is puur nylon. Die worden vervoerd naar Scherpenzeel, vlakbij Amersfoort en daar worden 

die visnetten verwerkt tot tapijttegels. Dus wat je hier op de grond ziet liggen, zijn oude 

visnetten. Daarnaast zijn deze tapijttegels al ruim 20 jaar oud en hebben ze al in een ander pand 

gelegen. Hier zijn tegels gebruikt waar bijna niet gelopen werd of die bijvoorbeeld onder kasten 

lagen ofzo. Je ziet niet dat ze 20 jaar oud zijn. Deze tegels zijn dus eigenlijk al twee keer gebruikt. 

Als visnet en al eerder als tapijttegel.  

De tafel die je hier ziet is volledig gemaakt van sloophout en deze stoelen zijn bewust heel 

simpel. Er zitten bijna geen knopjes aan, alleen een voor de houding en een voor omhoog en 

omlaag. De reden hiervan is: er kan minder kapot gaan en de bekleding is heel makkelijk er af te 

halen en te vervangen om ze een andere stijl te geven als je dat zou willen. Het frame is gewoon 

lang te gebruiken. Bij de stoelen is heel erg nagedacht over hoe we het naar de toekomst toe 

maximaal kunnen hergebruiken en bij de rest is het eigenlijk maximaal hergebruik uit het 

verleden van materialen en zelfs producten. Je kan dus eigenlijk heel veel, als je de vraag maar 

stelt. Er zijn heel veel leveranciers die het wel kunnen, maar niet per se doen, zeker niet als ze de 

vraag niet gesteld krijgen.  
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3. Facilitaire inkoop/ aanbestedingen. Hoe gaat dat in zijn werk? 

Ga bij je opdrachtgever eens doorvragen wat er nou echt achter zit. Waarom willen ze nou echt 

circulair? Als je een plan aan het bouwbedrijf presenteert, gaan zijn ook vragen wat er achter zit 

en als je op de meest kritische vragen geen antwoord hebt, wordt het een heel lastig verhaal 

later. Dus het is heel belangrijk om er goed over na te denken en kritisch door te vragen.  

 

Want gaat het bijvoorbeeld om imago? Dan krijg je een beetje het verhaal 'als het er aan de 

voorkant goed uitziet, maar aan de achterkant klopt er niks van, maakt het niet uit'. Of wil je iets 

doen om er met z'n allen iets van te leren en andere mensen te inspireren en overhalen tot 

actie? Dan moet het juist wel kloppen en dan kan je ook heel veel aandacht geven aan 

storytelling. Je hebt echt hele mooie kansen als je een nieuw stadhuis gaat bouwen om er echt 

iets iconisch van te maken.  

Er is altijd de angst dat het meer kost, maar dat hangt er vanaf. Als je heel veel technische eisen 

gaat stellen, dan kost het inderdaad meer geld. Maar als je bijvoorbeeld zegt: 'Dit is mijn droom 

en dit is wat ik ongeveer kan uitgeven. Welke partij kan binnen dit budget helpen maximaal mijn 

droom te realiseren?' Dan draai je het eigenlijk om. Want normaal heb je een hele set aan eisen 

waar aan voldaan moet worden en we gaan kijken welke partij het goedkoopst is. 

Het risico van een set met eisen is dat er meer kan dan dat er in de eisen staat, maar hier wordt 

niet naar gekeken. Of de eisen die je stelt zijn eigenlijk niet eens zo belangrijk, maar die voor 

marktbedrijven onmogelijk zijn door omstandigheden die je op dat moment niet kon voorzien. 

Bijvoorbeeld een bepaald materiaal is niet beschikbaar, daardoor wordt de marktpartij op hele 

hoge kosten gejaagd. Dus kan de goedkoopste partij misschien toch een stuk duurder uitvallen 

omdat er nog veel onvoorziene kosten bijkomen.  

Andersom geredeneerd: Je schrijft eerst de dromen op, vervolgens de eisen zoals 

energieneutraal zijn over de hele looptijd en ik wil dat jij daar verantwoordelijk voor wordt, want 

dat kan jij veel beter dan ik (tegen marktpartij/energieleverancier), mooie uitstraling, passend bij 

de gemeente Dordt. Dit is het budget dat je hebt en de partij die geselecteerd wordt, voldoet 

aan de eisen, maar komt daarnaast het dichtst in de buurt van mijn dromen.  

Dus je zegt eigenlijk 'Dit is wat ik wil, ga maar op prijs concurreren.' OF 'Dit is wat ik wil en ga 

maar op de kwaliteit concurreren.'.  

In de praktijk wordt heel vaak de eerste gedaan, dus het is heel goed om er over na te denken 

omdat het een compleet andere benadering is. Dit geldt voor gebouwen, maar dus ook voor 

meubilair, koffievoorziening, pantry's, tapijt.  

 

Bij nieuwbouw moet er eerst een ontwerp gemaakt worden en vervolgens gaat het bouwbedrijf 

daarmee aan de slag. Ook hier kan anders naar gekeken worden en dit samen aanbesteden.  

Het risico van samen aanbesteden is dat je als opdrachtgever weinig invloed hebt. Je kan ook 

zeggen dat je niet als opdrachtgever functioneert, maar als partner en zegt: 'Wij zoeken een 

aantal partners om hier samen een droom vorm te geven.' Want als andere partijen elkaar 

opzoeken, is het een voordeel dat zij elkaar zelf kunnen uitzoeken want ze moeten samen 

inschrijven. Terwijl als je apart van elkaar inschrijft, moeten een architect en bouwbedrijf gaan 

samenwerken terwijl ze dat nooit gedaan hebben of slechte ervaringen met elkaar hebben. Als 

zij gezamenlijk mogen inschrijven, kan je een gezamenlijke droom waarmaken. Om uit te zoeken 

wat het beste past, leg de scenario's naast elkaar en kijk naar de kansen en risico's en bedenkt 

goed van welke invloed de kansen en risico's kunnen zijn op de dromen.  

Bij aanbesteden zijn de eerste vragen die ik stel aan het bedrijf dat ik ga helpen met de 

aanbesteding: Wat is circulair voor jullie? En wat is circulaire … (product/dienst die ze gaan 

aanbesteden) voor jullie? Op zich is daar altijd wel dezelfde lijn in te vinden, want het lijkt op 
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elkaar. Maar elke bedrijf of gemeente heeft toch weer zijn eigen verhaal. Bijvoorbeeld een 

gemeente waar we nu voor werken, die ligt in Oost-Nederland in een bosrijke omgeving. Daarbij 

kan ik me heel goed voorstellen dat voor hen het gebruik van biologische materialen heel 

belangrijk is.  

 

Het leasen van producten wordt al steeds vaker gedaan als we het hebben over circulair. Zoals 

bijvoorbeeld tapijt(tegels). Je zegt dat je ze voor 10 of 20 jaar wil hebben en dat ze daarna 

teruggaan naar de leverancier. Ditzelfde geldt voor kantoormeubilair, alleen dan met een 

kortere looptijd. Lastiger wordt dit als het gaat om computers. Dat zijn gewoon hele grote 

leveranciers die wereldspelers bedienen. Je koopt dit ook nooit via de leverancier maar via 

tussenpersonen. Dus daarbij is het nog de vraag waarbij dit principe makkelijk ingevoerd kan 

worden.  

Afvalscheiding uiteraard, maar de interessante vraag hierbij is hoe kan je ervoor gaan zorgen dat 

het jou geld op gaat leveren. Hoe kan jij een afvalverwerker vinden die partner is en die meer 

geld verdient aan gescheiden afval inzamelen, waarmee je je afvalverwerker voor een deel 

verantwoordelijk maakt voor jouw gescheiden inzameling. Daarbij moet het gedrag van 

medewerkers veranderen, maar misschien heeft die afvalverwerker daar wel hele goede ideeën 

over omdat hij het al eerder gedaan heeft, zonder dat je een duurbetaalde consultant in hoeft te 

huren kan een verwerker daar samen met jou naar kijken omdat zij daar ervaring in heeft en hij 

ook geld verdient aan beter gescheiden afval.  

 

Bij aanbesteden van nieuwbouw kan je bijvoorbeeld zeggen: 'Ik wil iets met energie doen, iets 

met water doen, iets met materialen doen, iets met mensen met een afstand tot de 

arbeidsmarkt doen. Daar kan je allemaal op richten en de interessante vraag is: wil je daar harde 

eisen op stellen? Of wil je zeggen: 'We hebben deze ambitie en we gaan samen met de markt 

kijken wat we willen gaan halen.' En misschien kan je dan wel veel meer behalen dan de harde 

eisen die je vooraf bedacht had.  

Open kan twee kanten op zijn: 'Het is wel heel duidelijk waarom we iets willen, maar nog niet 

hoe we dat precies in gaan vullen.', maar open kan ook zijn: 'We denken dat we ongeveer die 

kant op willen en zeg maar links of rechts.' Dat zijn twee totaal verschillende typen open vragen. 

 

Energieneutraal is ook een ambitie van de gemeente Dordrecht weet ik toevallig. Hergebruikt 

materiaal als het meer energie kost? Hoe worden die twee tegen elkaar afgewogen? Een 

gemiddeld gebouw staat er tussen de 50 en 80 jaar, afhankelijk van hoe het gebouwd is. Dus 

denk even mee, als het binnen nu en 4 jaar gebouwd gaat worden. Zitten we in 2021/2022 als 

het klaar is. Als de gemeente Dordrecht in 2050 energie neutraal wil zijn, hebben ze daar nog 

ongeveer 30 jaar voor. 10 jaar na de oplevering moet het energiegebruik gehalveerd hebben, 

zeker de CO2-revisies, en 20 jaar daarna moet alles volledig energieneutraal zijn. Dus als het 

gebouw er dan al staat, moet je dat niet meer grootschalig willen verbouwen vanwege energie. 

Dan zou je het nu toch al energieneutraal willen doen? 

Dus dan ga je zeggen; Ik wil een gebouw dat nu theoretisch energieneutraal is, of wil je een 

gebouw dat over zijn hele levensduur, zo weinig mogelijk energie verbruikt. Daar zit namelijk 

verschil in. Als je een gebouw wil dat nu energieneutraal is ga je kijken wat het gebruikt en wat 

het oplevert qua bijvoorbeeld zonne-energie, maar daar kunnen fluctuaties inzitten. Je kunt ook 

zeggen: 'Ik wil gewoon een gebouw waarbij ik voor de hele levensduur zeker weet dat ik meer 

opwek dan dat ik gebruik, waarbij ik mijn gebruik ga minimaliseren. Omdat ik weet dat ik dat wat 

ik opwek nog op heel veel andere plekken in de stad kan gaan gebruiken omdat er veel andere 

plekken niet volledig neutraal te maken zijn.  
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Om dat goed te kunnen beslissen is er dus een duidelijke visie nodig en waarom wil je dat nou, 

waarom geloof je erin. 

 

4. En de bouw van circulaire panden? Heeft u daar ervaring mee en hoe gaat dat dan in zijn werk? 

Hierbij wil ik als voorbeeld een paar iconische circulaire gebouwen in Nederland geven. Zij 

hebben allemaal een verschillende definitie van circulair. Bijvoorbeeld het stadskantoor in Venlo, 

daar hebben ze heel bewust gekozen, let maar eens op de ligging als je daar op bezoek gaat, het 

ligt namelijk aan de drukste weg van de stad en naast de rivier waar veel zwaar 

scheepvaartverkeer overheen vaart. Dat was de meest vieze plek in de stad. Wat ze toen gezegd 

hebben was dat ze een gebouw wilden hebben dat gezond is en dat de stad gezonder maakt. Ze 

hebben daar echt de cradle-to-cradle filosofie toegepast vanuit de gedachte dat cradle-to-cradle 

staat voor gezonde materialen, en zij wilden het gebruik van gezonde materialen maximaliseren 

en dat gebouw heeft een lucht filterende werking voor de hele omgeving, dus buiten dat het 

gebouw zelf gezond is, maakt het de omgeving gezonder. Cradle-to-cradle wordt af en toe ook 

vertaald naar circulair omdat je alle materialen die je er in doet er ook weer uit kunt halen.  

 

Het tweede iconische gebouw is Park 20-20 in Hoofddorp. Die kijken ook heel erg naar cradle-to-

cradle, maar de gedachte bij Park 20-20 is heel erg geweest: 'Als mensen in een gezonde 

omgeving werken, zijn ze productiever. Dus die zijn echt vanuit arbeidsproductiviteit aan het 

kijken. 

  

Het derde gebouw is de nieuwe huisvesting van Royal Haskoning in Amsterdam Noord, een 

ander adviesbureau, is gaan kijken naar hoe kunnen we een nieuwe functie gaan geven aan een 

bestaand gebouw. Het was een oude autogarage, die stond al 10 jaar leeg. Daar hebben zij een 

hoogwaardig kantoor van gemaakt. Natuurlijk is daar wat materiaal bij gegaan, maar het casco is 

in stand gebleven dus er hoefde weel minder beton gestort te worden.  

 

Het vierde gebouw is het kantoorgebouw van Aliander in Duiven. Daar hebben ze eigenlijk 

bestaande gebouwen hergebruikt en de materialen die ze daar aan toegevoegd hebben zijn ook 

hergebruikte materialen. Daar is echt gekeken naar 'Hoe kunnen wij van het verleden naar nu 

maximaal materialen hergebruiken?' Dat is, beetje afhankelijk van hoe je rekent, voor 85 tot 95% 

gelukt. Dat zijn dus heel veel hergebruikte materialen.  

 

Circl, het paviljoen van ABN-AMRO, dat is dus nieuwbouw. Daar hebben ze dus bij nieuwbouw 

gekeken hoe je maximaal materialen kon gaan hergebruiken. Daar zitten ook spijkerbroeken in 

als isolatie. Maar aan de andere kant, misschien waren het wel spijkerbroeken van bankiers die 

eigenlijk nooit meer een spijkbroek droegen, terwijl die broek nog prima voldeed. Dus had je dan 

niet beter die spijkerbroek kunnen hergebruiken als spijkerbroek op een andere plek, 

bijvoorbeeld via ontwikkelingshulp en hier ander isolatiemateriaal kunnen gebruiken, of waren 

die broeken inderdaad versleten en konden ze niet meer als kledingstuk gebruikt worden. Dat 

soort afwegingen zitten overal in, maar ieder gebruikt hierbij zijn eigen verhaal en definitie van 

hoe zij naar circulair kijken. Dat is zo belangrijk om scherp te hebben om ook de juiste partner te 

gaan zoeken en te selecteren.  

 

5. En welke methode van materiaalgebruik wordt er nu het meeste gebruikt? 

Wat er bij circulaire bouw gebruikt wordt, nieuw materiaal dat hergebruikt kan worden of 

materiaal dat juist nu hergebruikt wordt, hangt heel erg af van het verhaal van de organisatie en 

wat hun behoefte zijn. Zoals de 6 voorbeelden die ik net gegeven heb. Als je bijvoorbeeld een 
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oud pand hebt, dat opnieuw gebruikt kan worden, is dat alleen maar goed. Als een oud pand 

gesloopt wordt, denk dan altijd aan wat er met het sloopmateriaal gedaan wordt en of er nog 

oude spullen uit het pand gebruikt kunnen worden in het eventuele nieuwe pand.  

Bijvoorbeeld in Amsterdam, binnen de ring stond een pand al 5 jaar leeg. Daar staat nooit iets 

leeg. Dat pand stond op de lijst om gesloopt te worden, maar een ontwikkelaar wilde het 

hebben en heeft het niet gesloopt maar opgeknapt. Alles is gestript, de marmeren wandtegels is 

de nieuwe vloer geworden, ze hebben een metaal-glazen constructie opgebouwd. Dat weegt 

heel weinig en kan dus prima. De gevel is er helemaal uitgehaald en daar hebben ze een glazen 

gevel van gemaakt. Dus het casco is blijven staan, maar het hele gebouw is gestript.  

Dus kijk dan naar hoe je onderdelen uit een slooppand tegen maximale waarde hergebruiken. 

Het hangt dus allemaal enerzijds af van je definitie en afbakening en anderzijds van hoever je 

projecten samen wil trekken en op die plek echt hergebruikt materiaal wil gebruiken. Je ziet dus 

niet iets het meeste, je ziet dat het altijd aansluit bij het verhaal van de organisatie. En hoe 

sterker het verhaal van de organisatie, hoe gaver het project.  

 

6. Zijn er nog trends op dit moment waar ik rekening mee moet houden tijdens dit onderzoek? 

Wat is trend? Weet je, er zijn een aantal ontwikkelingen die er lopen en de vraag is: 'Hoe ga je 

die ontwikkelingen op een goeie manier inzetten?' Het begint bij jouw eigen droom formuleren 

en als je die laat afhangen van trends, dan is die over twee jaar weer anders dan nu. Het 

bouwproces gaat langer duren dan dat, dus ik zou je daar niet te veel door af laten leiden.  

Een gebouwenpaspoort uitvragen kan altijd een oplossing zijn. Dat is een specifieke oplossing 

voor wanneer je wil weten 'Wat zit er in?' en het helpt heel erg in het later weten wat er in 

gebouwen zit. Dus ik zou zeker de uitvraag van een gebouwenpaspoort meenemen. Maar ik zou 

niet nu uitgebreid gaan bedenken wat de trends zijn.  

 

7. Hoe zit het met certificaten? Duurzaamheidscertificaten zijn er heel veel, maar zijn die er ook 

voor circulair? 

MVO en cradle-to-cradle certificaten zijn er wel, maar de vraag is echt: 'Waarom zou je die 

willen?' Wat is circulair? En als circulair het materiaalaspect is van een benadering van integrale 

duurzaamheid, dan betekent dat dat jij garantie wil (ik zeg bewust niet certificaat, op de 

integrale duurzaamheid. Circulair is daar een stukje van dat we nu extra aandacht geven omdat 

we met energie al wat kunnen en met sociaal en met water, maar het moet uiteindelijk een 

integraal duurzaam pand worden. Voor die integrale duurzaamheid, zijn een aantal labels of 

certificaten. Die hebben allemaal een aantal nadelen, namelijk: dat die certificaten heel erg op 

de eisen sturen. Bijvoorbeeld een BREEAM-certificaat, als je heel hoog gaat, is waterbesparende 

wc-potten. Klinkt logisch. Maar wat nou als je je eigen watercyclus gesloten hebt? Moet je dan 

nieuwe waterbesparende wc-potten kopen of kan je nog oude wc-potten kopen die geen water 

besparen? In het geval dat ik nu benoem is voor de laatste gekozen, maar die halen dus niet dat 

betreffende sterretje van BREEAM, dus hebben ze geen hoger label. Dus als jij gaat sturen op 

labels of certificaten is de vraag in hoeverre jij onderdelen van je droom moet loslaten. Of dat je 

het vertrouwen hebt, maar dat is een hele zachte, labels/eisen zijn hard en makkelijk, lekker 

zwart-wit. Dat jij het vertrouwen hebt als jij je droom scherp genoeg hebt, dat jij een partij gaat 

vinden die dat met jou wil, die met jou een partnership aan wil gaan voor een aantal jaar om 

ervoor te zorgen dat het werkt. Voorbeeld, The Edge aan de Zuid-as in Amsterdam. Dat is het 

nieuwe kantoor van Deloitte. Die hebben het hoogste BREEAM-label, duurzaamste gebouw ter 

wereld, alle scores. Die scores zijn toegekend 2 dagen voor de opening. Het label is 5 jaar geldig, 

dat zegt dus niets over de energiewaardes van het pand, hoewel het natuurlijk wel een 

supermooi label is. Maar als jouw droom is om zo weinig mogelijk energie te gebruiken, dan wil 
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je dus eigenlijk een partner hebben die ook betrokken is bij de bouw, zodat die nu al 

maatregelen kan nemen die zorgen dat er weinig energie verbruikt wordt en die dat voor een 

aantal jaar gaat borgen en uit gaat voeren. Zodat het gebouw niet alleen op papier heel 

duurzaam is door alle labels die je hebt, maar juist ook in de praktijk. 

 

8. Personele verandering is ook nodig. Hoe? En hoe kan dit geborgd worden? Zou er extra 

gestimuleerd of gefaciliteerd voor moeten worden? 

Een communicatie-campagne zou kunnen, maar hoeveel tijd en geld gaat daar inzitten? Waarom 

is afvalscheiding belangrijk? Omdat het mogelijk opnieuw gebruik kan worden, in het kader van 

circulair. Waarom wil je dan dat mensen het scheiden? Omdat het weer gebruikt kan worden. 

Wie gaat het opnieuw gebruiken? Andere partijen / de afvalverwerker. Met wie zou je zoiets dan 

heel goed samen op kunnen pakken? Met de andere partij/ afvalverwerker! 

 

Zeker in de begin jaren van afvalscheiding was het zo dat er verschillende bakken waren om in te 

zamelen, maar aan het eind werd toch alles weer bij elkaar gegooid in 1 grote container, want de 

hoeveelheden die gescheiden waren, waren te laag om het financieel te verantwoorden om het 

apart af te voeren. Het is interessant om te kijken wie jullie afvalverwerker is en wat er in het 

contract staat, tot wanneer het loopt. En wellicht om te kijken om met elkaar om de tafel te 

gaan of in de nieuwe aanbesteding voor afvalmanagement. Dan kan je kijken om maximaal te 

gaan scheiden op de mate van hergebruik, dus alle materialen die mogelijk hergebruikt kunnen 

worden, gaan we scheiden. Soms zijn koffiebekers handig om te scheiden, soms niet. Sommige 

bekers zijn van puur plastic, sommige biologisch afbreekbaar en sommige kan je niks meer mee. 

Afval wordt natuurlijk ergens door veroorzaakt.  

Kijk bijvoorbeeld bij je catering-aanbesteding of er veel minder verpakt kan worden. Dat ze op 

een andere manier na gaan denken. Dus minder plastic gebruiken, maar bijvoorbeeld een glazen 

schaal met producten die op een gekoelde plaat staat. Die schaal kan morgen weer hergebruikt 

worden. Of drinken niet meer in flesjes leveren, maar in kannen. Er zijn zoveel keuzes te maken. 

Maar als je nu gaat kijken waar het afval nou eigenlijk vandaan komt, kan je gaan kijken hoe je 

dat gaat aanpakken zodat de hoeveelheid afval gewoon afneemt. En daar is volgens mij zo veel 

in te winnen, dat niemand beseft.  

 

Het risico is, daar verliest die afvalverwerker straks geld op. Ik weet niet hoe zijn verdienmodel 

eruit ziet, maar als die betaalt wordt per kilo die hij afvoert, gaat hij minder betaalt krijgen als 

jullie minder afval produceren. Dan is de vraag hoe dat zijn verdienmodel gaat beïnvloeden. Alles 

hangt met alles samen. Maar het is heel interessant om eens al die aspecten in kaart te brengen 

en naar al deze contracten te kijken en te gaan samenwerken. Kijk naar de 

aanbestedingskalender. Dan kan je daar in verwerken dat ze naast alle andere eisen die er zijn, 

ook een stukje circulariteit meenemen. Dan maak je het namelijk heel concreet.  

 

9. Heeft u nog tips of aanvullingen voor mij tijdens dit onderzoek? 

Zelf heb ik ook bij een gemeente afgestudeerd op circulair, alleen niet op FM. Maar ik heb toen 

heel erg nagedacht over de vraag: 'Hoe ga ik ervoor zorgen dat alle aanbevelingen die ik nu doe, 

in de praktijk daadwerkelijk opgevolgd gaan worden?' Ik ben toen al, tijdens het onderzoek, 

bezig geweest met presentaties geven. Aan het gemeente projectteam, bij de wethouder, etc. 

Daar heb ik bewust ook gezegd hoe iedereen zijn kijk is op het onderwerp. 'Dus dat betekent dat 

jij dit moet doen, jij dat, jij dat.' Gewoon letterlijk elke presentatie weer. Gebruik steeds dezelfde 

kern, je afstudeeronderzoek, en dan zeggen wat mensen kunnen en moeten gaan doen: 'maar 
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dat betekent dat jullie dit moeten gaan doen en kunnen gaan doen, want dat past prima binnen 

het verhaal dat jullie hebben.'  

Zo volledig er over nadenken heeft wel voor impact gezorgd en als dat lukt, is het heel gaaf. 

Afstuderen is leuk, maar als het in een laatje wordt gestopt is het zonde. Daar is tijd veel te 

kostbaar voor en de urgentie veel te hoog.  

 

10. Weet u misschien nog iemand die ik zeker moet spreken voor dit onderzoek? 

Yvette Watson van Phi-factory kan jou wel verder helpen, zeker facilitair gezien. Ga daarnaast 

langs bij Cirkellab in Dordrecht en kijk eens bij de Duurzaamheidsfabriek, ook in Dordrecht. Kijk 

ook of je juist lokale partijen kan bereiken! Dat heeft echt heel veel meerwaarde. Ga ook eens 

binnen de eigen organisatie kijken. Bij de afdelingen Inkoop en Duurzaamheid bijvoorbeeld. 

Misschien zijn zij wel heel enthousiast, maar weten ze niet hoe ze verder moeten, of weten ze er 

juist helemaal niks over maar willen ze wel heel graag als je het uitlegt!  
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Bijlage X: Interview Yvette Watson 
Yvette Watson, werkzaam voor Phi-factory. Facility manager en voorzitter van de FMN expertgroep 

circulaire en inclusieve economie: INT-EX-03 

1. Kunt u als eerst uzelf even voorstellen, en hoe bent u voor het eerst met circulair in aanraking 

gekomen?  

Phi-Factory bestaat nog niet zo lang, sinds 1 januari dit jaar zijn we ons adviesbureau gestart. 

Daarvoor hadden we ons circulaire notitieboekje, een whiteboard-boekje waarin je iets 

opschrijft, en dan digitaliseert en dan vervolgens weer uitgumt. Het is gemaakt van recyclebare 

materialen en als je het niet meer gebruikt gaat het weer in de kringloop. Het is echt een volledig 

circulair boekje in gebruik en in levenscycli. Dat hebben we samen gemaakt, we zijn allebei 

FM'ers. Ik ben de afgelopen 4 jaar FM' er geweest hier bij de Koninklijke Bibliotheek en Geerke 

heeft de afgelopen 5 jaar bij Humanagement gewerkt als facilitair adviseur. Altijd zijn we allebei 

geïnteresseerd geweest is duurzaamheid en zeker nadat de topics Cradle to Cradle en Circulaire 

Economie kwamen opzetten.  

 

De belofte dat je economische waarde kunt creëren met het sluiten van kringlopen en het doen 

van het goede voor de wereld, dat is natuurlijk utopisch! Dat is fantastisch. Daar zijn wij los van 

elkaar – toen kenden wij elkaar nog niet – ons heel erg in gaan verdiepen. Geerke met name op 

het gebied van circulair inkopen en ik heel erg op het gebied van circulaire FM en gebouwen. 

Toen ontmoetten we elkaar 2 jaar geleden via haar directeur, die vond dat wij elkaar echt 

moesten ontmoeten en dat was ook zo! Dus toen zijn we ons eerste bedrijf begonnen om te 

laten zien dat je zelfs een kladblok circulair kan maken. En toen na een half jaar dit ondernemen 

dachten we 'Ja, dit is zo cool! We gaan nu alleen nog maar circulaire economie inbedden in 

organisaties en mensen helpen met nieuwe businessmodellen.' En daar hebben we dus een 

tweede bedrijf voor opgezet: Phi-Factory. Dat zijn we dus 1 januari gestart en wat we doen is 

onze stip op de horizon is dat we alle organisaties in Nederland hebben geholpen met de 

circulaire bedrijfsvoering of in ieder geval hebben geholpen met dat ze dat zijn geworden. Wat 

ons betreft hoeven wij niet per se te helpen, maar we willen ook mensen opleiden zodat ze dat 

zelf kunnen. We hebben allerlei verschillende manieren hoe we die organisaties verder kunnen 

helpen. En dat vanuit het geloof dat wij zeggen dat de facility manager eigenlijk de spin in het 

web is als het gaat om de duurzaamheidsprestaties van de organisatie, want daar komen eigenlijk 

alle grondstoffen binnen, je hebt je gebouw, daarin en daar omheen en in het beheer lopen 

allemaal grondstoffen. Eigenlijk al je faciliteiten en services, catering, schoonmaak etc. komt 

allemaal als grondstoffen binnen. Daar wordt iets mee gedaan en verwerkt en dan gaan ze via de 

afvalverwerking, ook weer de FM'er die daarvoor verantwoordelijk is, weer naar buiten. Dus als 

iemand invloed heeft op dat cirkeltje, is het wel de Facility Manager!  

 

Daarnaast is het ook nog eens een keer zo dat de Facility Manager invloed heeft op je 

leveranciersmanagement, wat voor producten je dan inkoopt, dus de keten voor je, maar ook de 

keten na je, je klanten! Want de Facility Manager die weet hoe mensen werken, want dat 

faciliteren ze namelijk, maar ze krijgen in principe, niet alle FM'ers die houden dat bij en 

verschaffen daar inzicht in, maar een FM'er kan weten wat er gegeten wordt, of mensen het 

warm of koud hebben, hoe lang mensen werken, hoe vaak mensen bellen, hoe veel ze op hun 

werkplek zijn. In principe kan een FM'er over deze informatie beschikken en er ook iets mee 

doen. Daarmee ook gedrag beïnvloeden of veranderen. Door andere werkwijzen, communicatie 

of signalering in het gebouw. Dus wij stellen dat die Facility Manager als geen ander invloed heeft 

op die duurzaamheidsprestaties. Vanuit die invalshoek hebben we onze propositie en wat we nu 
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merken is dat we 3 hele duidelijke gebieden hebben; circulair inkopen, circulaire gebouwen en 

circulair FM. En bij circulair inkopen schrijven we dus vaak mee met aanbestedingen. 

Bijvoorbeeld kantoorinrichting van het Rijk hebben we aan meegeschreven en wat we nu zien is 

dat alle marktpartijen ons nu benaderen om te vragen hoe ze nou moeten reageren op zo'n 

circulaire aanbesteding. Dus we helpen nu ook allerlei marktpartijen, van cateraars tot 

verhuizers, met welke invloed zij hebben op die materiaalstromen bij de opdrachtgevers en hoe 

zij een circulair aanbod neer kunnen leggen ten opzichte van het huidige spectrum.  

Dus elke dag zijn wij nu bezig met circulair economische vraagstukken. Sommige zitten heel erg 

op hoe sluit ik nou zo'n kringloop, wat ik eigenlijk over het algemeen zie is dat circulaire 

economie eigenlijk niet zo gaat over die technische innovatie die er nodig is – ja ook – maar dat is 

zo gefixt, want er is morgen namelijk een nieuwe startup die daarin duikt als jij laat zien dat er 

vraag naar is. Het zit hem veel meer in de processen die veel lastiger te beïnvloeden zijn, 

transparantie en samenwerking in de keten, daar zit de veel moeilijkere transitie dan alleen maar 

op die productinnovatie. En vervolgens een sluitend verdienmodel, dus het ervoor zorgen dat je 

geld verdient met de meest ecologische keuze.  

 

2. Maar het is nog niet zo heel bekend, in ieder geval voor zover ik zie in Dordrecht. Hoe maken 

jullie dat bekend? 

Wij hebben een definitie. Die wij gebruiken is die van de Ellen MacArthur Foundation en dan de 

vertaling van TNO. Die zegt hergebruik van grondstoffen, maar vooral ook het generatieve van 

ecologische grondstoffen, dus dat je niet harder gebruikt dan dat de aarde kan aanmaken, en 

wat ik heel belangrijk vindt, is dat je waarde toevoegt in iedere schakel van het systeem. Want 

wat er nu gebeurt, is dat er best wel vaak schakels tussen zitten die geen waarde toevoegen, 

maar slechts iets verplaatsen of even vasthouden zoals een bank. Die houdt dat geld vast, maar 

verder wordt daar geen waarde aan toegevoegd. Ik denk dat dat soort schakels allemaal 

verdwijnen, want hoe meer transparantie, hoe meer schakels er verdwijnen.  

Maar de definitie van de Ellen MacArthur Foundation, vertaald door TNO. 'Een industrieel 

systeem dat de herbruikbaarheid van producten en grondstoffen, maar ook vooral het 

herstellend vermogen van natuurlijke hulpbronnen als uitgangspunt neemt en waarde 

vernietiging minimaliseert en waarde creatie in iedere schakel van het systeem nastreeft.'' 

Die waarde creatie vind ik heel erg belangrijk om circulaire economie mee te duiden omdat je 

daarmee ook je economische borging creëert, dus het moet om continue juiste keuzes te laten 

plaatsvinden, waar dan ook, heb je een financiële prikkel nodig. Dat is gewoon hoe deze 

maatschappij in elkaar steekt. Ik ben zelf, en dat is ook waarom we echt geloven in de circulaire 

economie, een utopist zoals ik schaf ook dingen aan als dat duurder is of ik laat ook dingen ook al 

is dat minder comfortabel, maar ik denk dat dat nog geen 1% is van Nederland. Dus we moeten 

terug naar de aard van het beestje en het op die manier gaan oplossen en dan denk ik dat die 

financiële prikkel of een persoonlijk gewin, dus waarde creërende prikkels moeten toegevoegd 

worden om het cirkeltje rond te krijgen.  

 

3. En hoe zou je dat binnen een bedrijf doen zoals de gemeente Dordrecht waar het totaal niet 

bekend is? Welke prikkel zou je daar toepassen? 

In alle gevallen zou ik op zoek gaan naar de prikkel die drijft. Papier in de gewone afvalbak 

gooien, zou ik bijvoorbeeld geen financiële boete aan hangen, maar zodra jij kan laten zien dat 

als ze papier in de papierbak gooien wel van waarde is omdat er iets nieuws gemaakt kan worden 

voor de gemeente. Bijvoorbeeld de cellulosevezel van papier is heel waardevol en daar kan je 

echt weer spullen van maken. Dus als jij kan laten zien wat het effect is van een goede daad, is 

dat meestal ook een stimulerende prikkel om dat te blijven doen. Of als jij kan laten zien dat als 
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je papier gescheiden inlevert, het geld oplevert en restafval kost juist geld, dus als je dat 

bijvoorbeeld maandelijks kunt monitoren en dat laat zien, dan weet ik zeker dat er veel meer 

enthousiasme komt voor een bepaalde actie. Inzicht verschaffen in wat er gebeurt, want mensen 

weten vaak niet eens wat ze doen of dat dat verkeerd is. Mensen weten ook nog steeds niet, ook 

na de film 'Cowspiracy', dat vlees zo'n grote druk legt op CO2-uitstoot en watergebruik. Dus 

mensen eten zo veel vlees, ook vooral omdat ze het niet weten of beseffen. Als je dat allemaal 

inzichtelijk en transparant maakt, denk ik dat dat heel erg het gedrag kan beïnvloeden.  

Maar ook het water dat je gebouw gebruikt, bij toiletpotten heb je vaak 2 knoppen en veel 

mensen drukken ze vaak allebei in. Dan gaat er gewoon 12 liter water doorheen. Terwijl als je 

alleen de grote indrukt, gaat er 60%, druk je alleen de kleine in, dan gaat er 40%. Dus door dat 

alleen maar zichtbaar te maken op die knoppen, gaan mensen nadenken en kiezen ze 

waarschijnlijk allemaal voor die kleine knop. Het is vooral automatisme wat er gebeurt.  

En het voorbeeld met vlees net, laat zien hoeveel vlees er met elkaar gegeten wordt. Je kunt aan 

je cateraar vragen of zij inzichtelijk willen maken hoeveel kilo vlees er wordt gegeten in het 

bedrijfsrestaurant. Dan kun je dus zeggen: 'Nou, wij met elkaar eten dus zo veel kilo vlees, dat is 

zo veel water en zo veel CO2-uitstoot. Wat nou als we een Meatless-Monday invoeren?' Gewoon 

1 dag geen vlees eten, of begin met 1x per maand en laat zien wat daarvan het verschil is. 

Daarmee heb je het effect op locatie binnen je FM dat er aan gewerkt wordt, maar dit heeft ook 

een olievlek-effect, want mensen worden aan het denken gezet.  

 

4. En wat betreft het nieuwe pand, zou je daarbij het richten op een certificaat aanraden? 

Dat hangt heel erg op aan de ambitie die je hebt. Het is hoe je in de wedstrijd staat. Een 

certificaat kan je heel erg helpen bij een richtlijn, zoals BREEAM is een super richtlijn om 

duurzaam te renoveren of te bouwen. Maar als je erg ambitieus bent, dus ambitieuzer dan een 

richtlijn, dan kan het je heel erg tegenhouden. Er zitten een aantal perverse prikkels aan dit soort 

richtlijnen en dat is dat je soms beter een vleermuishuisje van 15 euro kan kopen dan een PV-

paneel plaatsen van 15.000 euro. Omdat dat allebei 1 volwaardig punt genereert, gaan mensen 

kiezen voor een suf vleermuishuisje, in plaats van dat je daadwerkelijk een groter effect hebt. Dit 

is misschien een overdreven voorbeeld, maar er zitten dit soort perverse prikkels in waardoor er 

andere keuzes gemaakt worden. Dus ben je echt ambitieus, dan weet ik niet of je moet gaan 

voor een keurmerk, maar het is wel een mooie richtlijn. Een Cradle to Cradle-richtlijn, dat is wel 

een goede, want dan zit je wel echt op de goede weg. Maar als je voldoende verstand van zaken 

hebt dan kan je zeker zonder en dan zou je ook verder kunnen gaan. Dan kun je ook nieuwe 

innovaties veel meer stimuleren dan dat je aan een keurmerk vastzit, want dat zit al met de 

geijkte innovaties. Dus ergens kan het ook belemmerend werken als je meer potentie hebt, 

anders denk ik zeker dat het goed is.  

 

5. Ik las bijvoorbeeld pas iets over een bedrijf dat een gesloten watersysteem heeft in hun 

gebouw. Zij wilden graag een certificaat, maar dan moesten zij waterbesparende Wc-potten 

laten plaatsen. Dit hebben zij niet geplaatst vanwege het gesloten watersysteem en de extra 

kosten die er dan bij kwamen kijken. Hierdoor lopen zij wel het certificaat mis, wat vind je hier 

van? 

Leuk voorbeeld, grappig dat je dit noemt. Het is iets dat ik ook terugzie in de hele tendens 

rondom duurzame gebouwen en er is laatst ook een rapport uitgebracht door een of andere pief 

die stelde dat de EPC-Norm, Energie Prestatie Coëfficiënt, niets te maken heeft met het 

energieverbruik van gebouwen. Ik schrok daar een beetje van, dus dat ben ik even gaan toetsen 

bij wat mensen, dat vind ik altijd interessant als ik dit soort dingen lees. Waar ik achter gekomen 

ben is dat dat absoluut wel een relatie heeft met je energiegebruik van je gebouw, want die EPC 
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zegt iets over de energiehuishouding van je gebouw. Het is alleen zo dat als je een heel duurzaam 

gebouw hebt, denken veel mensen dat ze veel energie kunnen gebruiken, want het is toch 

duurzaam. Of als je een heel zuinig of gesloten watersysteem hebt, dat ze heel veel water 

kunnen gebruiken. Dat betekent dat een energiezuinig gebouw relatief gezien veel gebruikt en 

een energie slurpend gebouw, dat zijn vaak gebouwen van bedrijven die niet zo veel geld hebben 

om te investeren, die gebruikers zijn zich heel erg bewust van kosten. Dus die gaan heel zuinig 

om met hun energiehuishouding omdat dat geld kost. Daarin zie je dat energie slurpende 

gebouwen relatief in gebruik niet zo veel energie gebruiken, terwijl energie duurzame gebouwen 

heel veel energie gebruiken omdat men denkt 'het is toch duurzaam', dus het heeft een soort 

van nivellerende werking. Stel: 'heel Nederland energieneutraal'. Dat kan niet met alleen maar 

PV-panelen. Dat kan niet – NU NOG – met alleen opwekking. Dat betekent dat we dus ook 

minder moeten gaan verbruiken, door isoleren, door van alles en nog wat. Maar het betekent 

dus niet dat als iets duurzaam is, dat je het oneindig kan gebruiken. Datzelfde geldt voor water, 

we krijgen binnen nu en 10 jaar, zelfs in Nederland, een waterprobleem. Dat komt omdat 

grondwater zakt, zout water is nog te duur met desalination. Wat er dus gebeurt, is dat de prijs 

van water significant gaat stijgen. Nu is een soort luwte voor de storm, maar daar gaat echt iets 

gebeuren en dat betekent dus dat, ook als je een gesloten kringloop hebt, moet zorgen dat je 

minimaal mogelijk water gebruikt. De algemene lijn moet dus sowieso naar beneden.  

 

6. De gemeente gaat pas over 4 jaar naar het nieuwe gebouw. Het huidige pand is energielabel G, 

niet heel duurzaam dus. Wat zou je nu al als tips mee willen geven om te doen in het huidige 

gebouw? 

Wat ik zou doen is wat ik hier doe. Ik ben hier een programma een het opzetten. We hebben een 

beetje hetzelfde wat jullie daar hebben en dat is we gaan dit gebouw renoveren of we gaan 

ergens anders heen en dat is over 7 jaar. Tot die 7 jaar gaan we echt geen hoop geld in dit 

gebouw stoppen. Maar we willen wel verduurzamen en we willen wel kringlopen sluiten. Dus ik 

ben nu een programma aan het opzetten vanuit de medewerkers, die zelf doelstellingen gaan 

formuleren en die ook gaan monitoren en zelf projecten gaan initiëren, initiatieven gaan 

lanceren en mensen gaan laten bewegen om ander gedrag te vertonen. Dus bijvoorbeeld geen 

liften meer te gebruiken, geen of minder vlees te eten etc. Dingen die we allemaal kunnen doen.  

In heel veel werkwijzen zitten, zeker hier in een Bibliotheek, bijvoorbeeld bonnen op papier. We 

gaan dan kijken hoe dat anders kan. Bijvoorbeeld digitaal of de bonnen kunnen misschien 

kleiner. We dagen op deze manier medewerkers uit om na te denken over alle processen in het 

gehele gebouw en met verbeteroplossingen te komen. Dat kan dus bijvoorbeeld.  

En heb je iets van onderhoud in de komende jaren, maak dan continu de juiste keuzes en zie dat 

het om een tijdelijkheid gaat, wat je maximaal kan benutten in die tijdelijkheid. Dus dat je ook 

kan zeggen: 'Nou ik kan best een investering doen, als die investering nog maar op waarde is 

over 5 jaar. Of weer 100% waarde.' Je moet op een andere manier tegen je businesscases aan 

gaan kijken. Laat de medewerkers vast 'wennen' aan het nieuwe circulaire pand en de manieren 

van werken die daarbij horen.  

 

7. Heb je misschien nog tips of aanvullingen die ik mee moet nemen tijdens mijn onderzoek? 

Ik denk dat het handig is om even op de website van Phi-Factory te kijken nog. Bij Share The Fun 

hebben we allemaal documenten gezet. Daar staan allerlei handleidingen, artikelen die zeggen 

hoe je met circulair FM om kunt gaan, of documenten over circulaire inkoop, een heel groot 

circulair FM White paper. Wat ik je ook nog kan sturen is, we hebben voor de Green Deal 

circulaire gebouwen, daar zit ik in. Daar hebben we een handleiding gemaakt hoe je nou omgaat 

met die circulariteitswaarde en wat dan indicatoren zijn. Dus daar heb je wellicht wel iets aan. En 
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hoe je het gebouw kan zien. Circulaire economie gaat heel erg om dat je kan zien dat je 

materialen maar voor een tijdelijk periode gebruikt en er zit een hele andere basisgedachte 

achter iets wat je 30 jaar gebruikt of iets dat je maar een minuut gebruikt, zoals een 

koffiebekertje. Daar moet je op een andere manier naar kijken en mee omgaan, daar zit een 

ander businessmodel achter als je dat helemaal circulair gaat benaderen. Dat zijn dingen waar je 

goed naar moet kijken. Bijvoorbeeld 'Hoe lang ga ik het gebruiken? En wat gebeurt er dan met 

die grondstoffen tijdens het gebruik? En hoe kan ik dan grondstoffen inzetten voor dat object die 

dan dus 100% van zijn waarde behoudt?' Denk daar heel goed bij na.  

En als je nog een vervolgvraag hebt, mag je me altijd nog een mailtje sturen!  
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Bijlage XI: Interview Donovan Atmopawiro  
Donovan Atmopawiro, werkzaam bij Korps Nationale Politie en bezig met duurzaamheid binnen de 

Politie Nederland: INT-EX-04 

1. Kunt u als eerst uzelf even voorstellen, en hoe bent u voor het eerst met circulair in aanraking 

gekomen?  

Ik ben van directie FM en bij de politie hebben wij een stafkorpsleiding. Dat is eigenlijk een 

beleidsdirectie en we hebben, hier waar je nu bent een PDC, een PolitieDienstenCentrum en dat 

is de uitvoeringsdienst. En bij de uitvoeringsdienst hebben wij ook een afdeling Facility 

Management en wat die afdeling doet is echt het uitvoeringsgedeelte. Dat betekent we hebben 

een afdeling inkoop, we hebben een afdeling producten-diensten managers, we hebben een 

uitvoeringsgedeelte voor huisvesting en dan hebben we nog een afdeling die uitvoeringsbeleid 

schrijft. Vanuit de directie zetten we eigenlijk een stip op de horizon, dus we zijn heel strategisch 

bezig. Eén van die stippen is duurzaamheid. Duurzaamheid proberen we dan integraal over de 

hele organisatie in te voeren, dat kunnen wij als FM doen en dan zit je al heel snel te denken aan 

de nutsvoorzieningen dus energie, gas, water, licht, maar ook natuurlijk richting voertuigen, zoals 

de politieauto's die op straat rijden. We zitten ook in tweewielers te denken, elektrisch 

aangedreven vervoer. Wat we als FM ook nog kunnen doen is sturen op het mobiliteitsmodel en 

dat betekent eigenlijk: Naja we hebben een grote parkeerplaats, alleen het liefst willen wij zo min 

mogelijk parkeerplaatsen hebben. Dat is voor ons minder kosten aan vierkante meters, maar aan 

de andere kant is het natuurlijk ook een CO2-footprint die je achterlaat. Want als jij het zo regelt 

dat je mensen stimuleert om andere vervoerswijzen laat nemen dan de auto, dan drukt dat 

uiteindelijk ook in je CO2-uitstoot in je organisatie. Dus daar proberen wij integraal, bijvoorbeeld 

met HRM, als FM sturing in te geven. Dat als we zeggen: 'We hebben hier maar 50 

parkeerplaatsen.' En hier werken 500 mensen, dan zal je natuurlijk wel snappen dat niet iedereen 

hier kan parkeren en dat je daar regels aan kan stellen. Dan is aan HRM de taak om dat een 

beetje vorm te geven. Zo proberen wij als directie FM sturing te geven met initiatieven als 

innovatie, projecten waar ik mee bezig ben. Een soort verkenning naar 

grondstoffenmanagement. Voor ons als politie is duurzaamheid een nieuw begrip. Er zijn in de 

oude eenheden, de oude korpsen altijd wel initiatieven geweest, bijvoorbeeld met een 

elektrische auto of elektrische scooters of een zonnepaneeltje ergens. Dat waren losse 

initiatieven, er was nooit een beleid voor geschreven.  

We hebben nu een kabinet dat duurzaamheid belangrijk vindt, dus wij volgen eigenlijk wat de 

rijksoverheid wil. We hebben dus nu meer steun eigenlijk van de leiding om daar iets mee te gaan 

doen. Wij proberen dus als het gaat om circulair in ieder geval al richting 

grondstoffenmanagement te werken en dan om het uiteindelijk toch weer als grondstoffen in 

onze eigen producten te laten terugkeren. Dat is bijvoorbeeld een ding die de inkopers moeten 

doen. Die moeten met leveranciers om de tafel gaan zitten en zeggen: 'We kopen iets bij jullie, 

uiteindelijk moeten jullie het ook weer terugnemen.' Dat is dan uiteindelijk de richting die we op 

willen gaan, maar dit staat nog wel in de kinderschoenen eigenlijk.  

Duurzaamheid heeft nog niet echt een prominente rol gehad binnen de Politie, het ging vooral 

altijd om veiligheid. Nu is het eigenlijk zo dat we steeds meer elkaar vinden om daar meer mee te 

doen. Het zit eigenlijk wel richting lineair vaak nog, circulair is wel de stip op de horizon. Maar ik 

denk dat dat pas over 10 jaar breed gedragen wordt. Mondjesmaat proberen we wel de 

medewerkers te informeren over circulaire economie, door bijvoorbeeld te zeggen dat ze hun 

uniformen bij ons kunnen inleveren en wij deze weer in de vorm van een nieuw uniform weer 

kunnen laten terugkeren. Op die manier proberen wij de medewerkers er wel bij te betrekken. 
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Vooralsnog is het het topsegment in de bedrijfsvoering dat zich er nu nog mee bezighoudt. Het is 

nog wel een redelijk verkennende versie, maar wel integraal.  

2. Dus ook de lokale politiebureaus worden daar in meegenomen? 

Ja, ja absoluut. Wat je dus nu bijvoorbeeld ziet, we hebben een nieuw huisvestingsprogramma. 

Dat betekent dat wij opnieuw zijn gaan kijken naar de politiebureaus. 'Waar ze nu staan, staan ze 

daar goed? Zijn ze nog actueel of zijn ze verouderd? Moet er nieuwbouw voor komen?' Dat 

proberen we allemaal al mee te nemen in die duurzame gedachte. Dus we hebben als FM wel 

een sturende factor daarin.  

3. Bij de gemeente Dordrecht is dat heel anders. Dordrecht is onderdeel van de Drechtsteden en 

FM zit daar in een dienstencentrum van alle gemeentes. Dordrecht heeft de ambitie om in 

2050 energieneutraal en circulair te zijn. Als die andere gemeentes daar (nu nog) niet helemaal 

in meegaan qua bijvoorbeeld inkoop, wordt het toch een lastig verhaal.  

Wat bijvoorbeeld wel kan, ze zijn bij de politie nu bezig met een nieuw gebouw neer te zetten in 

Zeeland, West-Brabant. Maar daar hebben zij mij voor benaderd om aan te geven van 'Joh, wij 

gaan ook isolatiemateriaal gebruiken. Het zou mooi zijn als wij daar oude kledingstukken voor 

kunnen gebruiken.' Wat je dan bijvoorbeeld kan doen is dat kledingstukken die 

gemeentemedewerkers dragen, sommige hebben ook uniformen. Die moeten afgevoerd worden 

door de gemeente, want zij hebben het alleenrecht. Dat is in de wet vastgesteld. Dat zij 

bijvoorbeeld die kleding ook kunnen laten terugkeren in tastbare producten als bijvoorbeeld 

isolatie dus.  

Wat ook kan is meubilair. Wat wij nu met onze leverancier hebben afgesproken is dat wij een 

verkenning willen doen naar deze banken bijvoorbeeld. Stel je voor dit pand gaat weg of de bank 

is versleten, dat elementen daaruit gerecycled kunnen worden tot een nieuw product. Dus in 

zoverre kan je daar ook wel een heel verhaal meegeven aan je medewerkers. 'Jullie zitten op een 

stoel die van gerecyclede producten gemaakt is.' Dat kan, maar dan zit je wel op een 

communicatieverhaal.  

 

4. Dat is bij Dordrecht ook wel belangrijk, want het is vooral dat de mensen het niet weten. 

Circulariteit of duurzaamheid is wel bekend, maar mensen zien geen effect of wat het voor 

henzelf betekent. Dat moeten ze wel gaan doen en wat ik denk is dat er dan wel een prikkel 

achter moet zitten. Niet per se een financiële prikkel, maar wel een die aanspoort tot verder 

denken van de medewerkers.  

Wat wij bijvoorbeeld nu gedaan hebben met onze cateraars is een afspraak gemaakt om op 

innovatieve wijze mensen daar mee kennis te laten maken inderdaad. Wij hebben bijvoorbeeld 

gezegd 'Doe eens een dagje geen vlees'. Dan zet je er een plaatje bij met dat levert zoveel water 

op en dat scheelt zoveel CO2-uitstoot. 

Eneco, in het gebouw hiernaast, die heeft bijvoorbeeld een dikke truien-dag georganiseerd. Ze 

hebben de verwarming een paar tandjes lager gezet en doe allemaal een dikke trui aan. Met 

zulke ideeën kan je de medewerkers bewust maken van het feit dat er kleine simpele dingen 

gedaan kunnen worden, die veel opleveren. Ook heeft Eneco een groene wand aan de 

buitenkant van het pand.  

Het kan al met hele simpele dingen. Als zij in ieder geval een architect hebben, die zal sowieso al 

heel circulair denken. Maar als het gaat om gebruiksvoorwerpen, anders inkopen, in bulk 

bijvoorbeeld zonder verpakking. Dat is wat wij nu ook al doen met sommige dingen. Voorheen 

hadden wij om elke rol politielint een doos, nu komt het in 1 grote doos met allemaal losse 

rollen.  
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Het is voor FM heel breed waar je op kan spelen en het lastige is dat het moet landen bij de 

medewerkers, dat is het lastige. Maar FM is er wel precies de goede afdeling voor. Alles kan 

gemonitord worden en daar kan op ingespeeld worden.  

Wat wij heel vaak doen is een experiment en dat noemen we dan de pilot. En door middel van 

een pilot kan je dan dingen gaan testen. Mensen snappen het ook beter als je experiment of pilot 

zegt, want dan kunnen dingen ook niet goed uitpakken en dan is het niet erg.  

Wat wij bij FM hebben gemerkt is dat het allemaal heel erg met elkaar verweven zit. We hebben 

een PDM'er en die doet koffie/warme drankenautomaten en we hebben dan nu Douwe Egberts. 

We hebben bijvoorbeeld een goede contactpersoon, dat is Maurice Goudsmit, hij is 

categoriemanager afval van het Rijk. Hij probeert alles van de Rijksoverheid ook om te zetten 

naar grondstoffen en wat hij dus nu eigenlijk bedacht heeft is: 'Wij kopen in principe bij onze 

leverancier een product en dat product dat geleverd wordt is een warme drank, alleen een 

warme drank kan je niet vastpakken. Dus daar moet een verpakking omheen. Dus wat Maurice 

heeft gezegd is: 'Het is leuk dat je ons koffie verkoopt, maar wij moeten bekers bij jullie afnemen 

omdat wij die koffie moeten opdrinken. Dat is een verpakkingsmateriaal en wij vinden eigenlijk 

dat, ook omdat jullie merk erop staat, jullie verantwoordelijk zijn voor de afvoer daarvan.'  

Dus de Rijksoverheid heeft het nu zo ingericht dat hun warme draken leverancier levert die 

bekers, maar neemt ze ook weer mee terug. Dat zou bijvoorbeeld ook een idee kunnen zijn voor 

Dordrecht. Ik kan het je concept wel doorsturen. Dat is een circulair idee. Het is gewoon een doos 

van gerecycled karton en daar doen ze alle gebruikte bekers in. Papierachtige bekers met een 

suikerlaagje aan de binnenzijde zodat het stevig blijft. Bij een volle doos, gaat de doos dicht, 

wordt opgehaald door de leverancier van de warme dranken en die hele doos wordt weer 

gerecycled tot nieuwe bekers en een doos. Dus hij heeft eigenlijk de verantwoordelijkheid 

neergelegd bij de leverancier. Zo kan de Rijksoverheid ook zeggen dat het vrachtwagens scheelt 

om die bekers op te halen. De leverancier rijdt toch al want die komt de spullen voor de warme 

dranken en nieuwe bekers brengen en neemt de volle dozen met gebruikte bekers meteen weer 

mee terug.  

5. Ik had een aantal vragen gemaild, omdat mij verteld was dat er hier bij de Politie al circulair 

gewerkt werd. Ik stelde de vraag: Wat is de voornaamste reden dat er circulair gewerkt wordt 

bij de Politie? 

Naja de politie moet ook invulling geven aan duurzaamheid en we hebben in ons systeem 

proberen te richten op lineaire afvalstromen met de mogelijkheid dat het circulair gaat worden. 

En dat is omdat voor ons nog veel onduidelijk is. Wij moeten nog een verkenning doen naar wat 

er nog mogelijk is. Het staat dus echt nog in de kinderschoenen, we zijn net gestart.  

6. Ook vroeg ik op welke manieren er al invulling werd gegeven aan het circulair werken bij de 

Politie. Maar dat wordt dus nog niet gedaan. 

Nee, nog niet echt dus, maar het zit eigenlijk al wel aan de voorkant bij aanbestedingen dat we 

kijken naar hoe we dat al richting circulair kunnen sturen.  

Of er een specifieke doelstelling voor FM is om bij te dragen aan circulair vroeg je ook. We 

hebben een beleidsplan die is eigenlijk heel erg visionair. Dat betekent dat wij een datum en dat 

is eigenlijk een jaartal. Over 10 jaar willen wij duurzaam zijn. Dat is eigenlijk de specifieke 

doelstelling. Dat moet hier bij de dienst uitgewerkt worden. Hier wordt dus gekeken naar hoe we 

daar invulling aan kunnen geven.  
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7. Ook de volgende vraag had ik je al gemaild: Op welke manier is er aan medewerkers duidelijk 

gemaakt wat circulair is en waarom circulair nodig is? 

Nog niet dus. Het enige is dus bij de directie en bij de dienst. Daar is duidelijkheid gegeven over 

wat circulair en wat lineair is, wat de CO2-footprint kan betekenen. Het management weet het, 

maar de rest nog niet. Het moet allemaal nog een beetje naar beneden zakken. Ik denk dat dat 

ook nog wel een tijdje gaat duren, want wat je ziet bij een overheidsorgaan is dat heel veel 

schijven over iets moeten beslissen. Vervolgens komt er een stukje beleid om iets om te vormen 

en dan heeft dat zijn uitwerking, maar dan zit je eigenlijk wel zo'n 5 tot 10 jaar verder. Ik heb ook 

contact met andere, commerciële, bedrijven en ik merk dat zij daar heel krachtig in kunnen zitten 

omdat zij kortere beslislijnen hebben. Zij hebben ook een heel andere doelstelling voor ogen. 

Voor hun is duurzaamheid vaak ook een verdienmodel. Dat is bij overheidsinstellingen vaak niet 

aan de orde. Dus het heeft onze aandacht zeker hier, het is een interessant onderwerp.  

Steeds omdat je van heel veel uithoeken bij ons in de organisatie zomaar hoort: 'Oh ik ben hier 

mee bezig.' Dat is eigenlijk circulair of heeft met duurzaamheid te maken. Maar dan hebben wij 

geen idee dat zo'n afdeling of team zich er ook mee bezig houdt. Dat is inherent aan zo'n hele 

grote organisatie als de Politie. Dat is misschien allemaal dubbel werk en dat is zonde. Dan merk 

je dat je als je elkaar eerder had gevonden, dat je elkaar kon versterken. Nu heb je soms vaak het 

werk inderdaad dubbel gedaan.  

En zoals jij net de Drechtsteden beschreef, samenwerken maar misschien toch ook niet. 

Waarschijnlijk zien die kleinere gemeentes Dordrecht als pionier, het grote voorbeeld. Wat hierbij 

een advies zou kunnen zijn is dat ze de 3 sterkste gemeentes pakken die in ieder geval wel de 

capaciteit heeft om het te kunnen uitvoeren en dat die andere 4 gemeentes volgen. Dat geeft 

meer snelheid qua beslismomenten en die andere 4 die dan iets kleiner zijn of iets minder geld 

hebben, die hebben goede voorbeelden. Aanbestedingen kunnen tegenwoordig ook zo ingericht 

worden dat andere onderdelen of locaties later kunnen aanhaken. De Rijksoverheid doet dat ook 

al vaak. Ze maken een aanbesteding aan waarbij ze bijvoorbeeld een clausule innemen met een 

X-aantal departementen of afdelingen binnen de overheid die dan kunnen aansluiten op deze 

aanbesteding. Dat is het geval dat ik heb met de politie-uniformen. De categoriemanager heeft 

de aanbesteding geschreven en daarin heeft hij een passage opgenomen voor de politie en 

andere departementen. Dat betekent dat hij helemaal alles uitgedokterd heeft. Als wij als Politie 

willen aansluiten, dan doen wij gewoon met hem mee. Dat kan betekenen dat wij een lager 

kostenplaatje hebben, maar het kan ook betekenen dat wij helemaal geen kosten hebben. Dan 

kan het bijvoorbeeld zijn van wij leveren de kleding aan, hebben kosten gemaakt voor het 

ophalen en het sorteren etc. dan mag jij het volume ter compensatie houden om daarmee de 

kosten te kunnen dekken. We kunnen ook zeggen dat we het interessant vinden en er een 

verdienmodel in zien, wij betalen gewoon voor het ophalen en sorteren, maar de opbrengst 

willen wij terug hebben. Zo kan het ook. Dat is wat wij met de pilot proberen te onderzoeken. 

Het kan zomaar zo zijn dat we natuurlijk maar heel weinig volumes aan kleding aanleveren dat 

het voor Politie helemaal niet interessant is om dat te doen, omdat het zo weinig oplevert voor 

ons. Voor hem misschien wel want hij kan het bundelen. Stel hij heeft een krat waar 500 

schoenen in kunnen en hij heeft er nog maar 300. Wij hebben die 200. Dat is voor ons niet veel, 

maar voor hem is het precies genoeg. Dan zou dat zo opgelost kunnen worden en dat is wat ik 

met de pilot probeer te onderzoeken. Dat heeft dan impact op de hele organisatie, impact op de 

inzameling, impact voor alle personeelsleden die het uniform dragen, impact op de verwerking 

want we verbranden het niet meer dus minder CO2 en we hebben minder kosten. Dus op zoveel 

elementen heeft het op FM-gebied invloed.  
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Bijlage XII: Interview Hanneke van Schijndel  
Hanneke van Schijndel, adviseur huisvesting en bouw bij Twynstra Gudde: INT-EX-05  

1. Kunt u als eerst uzelf even voorstellen, en hoe bent u voor het eerst met circulair in aanraking 

gekomen?  

Ik ben dus Hanneke van Schijndel, adviseur bij Twynstra Gudde. Ik heb een achtergrond in bouw 

en installatietechniek, huisvestingstechniek. Duurzaamheid en de circulaire economie vind ik heel 

interessant. Daar heb ik me in gespecialiseerd. Duurzaamheid is niet per se circulair, maar het 

heeft wel een grote overlap en circulair is een onderdeel van duurzaamheid.  

 

2. Wat betreft technische installaties, waar moet ik dan aan denken als het over de circulaire 

economie gaat? 

Als je nadenkt over duurzaamheid en installaties gaat het over koelen, warmen en ventileren. 

Maar circulair is ook samenwerking, denk daarbij aan Philips met hun nieuwe concept. Bij Philips 

kan je nu in plaats van lampen kopen, licht huren. Bij het nieuwe concept van Philips wordt 

verlichting na gebruik niet meer weggegooid, maar hergebruikt. Philips zorgt daarvoor. Het 

principe is dat de 'koper' alleen voor het licht betaalt, dus niet voor de lampen. Philips blijft 

eigenaar van de lampen en zorgt ervoor dat dit gerepareerd of vervangen wordt. Hierbij ligt de 

focus op de circulaire economie  en wordt 'bezit' vervangen door 'gebruik'.   

Dit kan ook bij installaties. De beheerder is verantwoordelijk voor de installaties en laat een 

installateur de duurzame installaties plaatsen en het onderhoud verzorgen. Wanneer onderdelen 

vervangen worden, nemen ze de oude onderdelen weer mee voor hergebruik. 

Hierbij wordt gebruik gemaakt van materialen die lang mee gaan of hergebruikt kunnen worden, 

op die manier wordt er aan de duurzaamheid gedacht. 

Een voorbeeld van een stapje verder gaan is het nieuwe pand van Royal Haskoning. Daar heeft 

BAM voor de installaties gezorgd. Het inbouwpakket blijft van hun. Daar heeft BAM heel bewust 

gekeken naar het materiaalniveau en -gebruik. Normaal gesproken zijn radiatoren net zo breed 

als een raam, want dat ziet er mooi uit toch? In dit geval is dat niet gebeurd. BAM had nog een 

voorraad goede kwaliteit radiatoren, maar deze waren een andere maat dan de breedte van de 

ramen. Toch zijn deze radiatoren ingezet. Qua look en inrichting is er dus een 'vreemde' keuze 

gemaakt, maar het is wel circulair. Er hoefden geen nieuwe radiatoren gemaakt te worden en dat 

heeft dan weer een hoop geld gescheeld.  

 

3. Heeft u veel ervaring met circulaire nieuwbouwprojecten?  

Ik heb niet perse ervaring met nieuwbouw, maar wel met circulair verbouwen of renoveren.  

Het casco van een (normaal) gebouw gaat doorgaans 50 jaar mee, de gevel van een gebouw 30 

jaar en de inbouwwanden zo'n 20 jaar. De delen met de kortste levensduur zijn meestal het 

makkelijkst circulair te maken.  

De balies, de inrichting, het meubilair etc. dat is tegenwoordig steeds makkelijker circulair te 

maken of in te kopen. Het gebouw zelf volledig circulair maken is op dit moment nog lastig. 

Daarbij moet je nadenken over het recyclen van beton en echt heel veel bewuste keuzes maken. 

Circl van ABN AMRO in Amsterdam is wel een nieuw circulair gebouw.  

Het 'nieuwe' gebouw van Liander in Duiven is een renovatie geweest, maar er is ook heel veel 

circulair bijgebouwd.  

Bij renovatie kan je wel al veel doen. Bijvoorbeeld een gevel compleet vervangen door een 

circulaire gevel. Een oude gevel is de grootste energieslurper van een gebouw. Door je gebouw 

een nieuw jasje te geven en het casco te laten staan, kan je al veel duurzamer of meer circulair 

zijn.  
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Ik ben van mening dat we over 10/15 jaar een heel stuk verder zijn, nu kunnen we nog niet alles. 

Op dit moment moet je kiezen waar je de focus op legt. Je moet niet alles in één keer willen 

doen, daar is de markt nog niet klaar voor. Dus leg de focus op óf meubilair óf energie óf facilitair. 

 

4. Heeft u misschien nog tips waar ik aan moet denken tijdens dit onderzoek? 

Bij een bouwproces begint het met het opschrijven van de eisen en wensen. De ambitie die het 

bedrijf heeft bij het nieuwe pand/gebouw moet heel duidelijk zijn en vanaf het begin 

meegenomen worden. Veranker de ambities in de organisatie en maak concreet hoe je die 

ambitie wil realiseren.  

Circulair gaat niet alleen om het materiaal dat je gebruikt of het kunnen hergebruik hiervan. Het 

gaat ook om nieuwe manieren van samenwerken. Vanuit facilitair oogpunt is dat lastig. Neem 

bijvoorbeeld het (facilitaire) inkoopproces. Nu stel je een vraag op, dat maak je bekend, 

leveranciers van het product of de dienst dat je vraagt reageren en daar komt een 'winnaar' uit. 

Als je dat circulair wil gaan doen wordt dat heel anders. Je moet gaan samenwerken en ervoor 

zorgen dat jullie samen tot een zo circulair mogelijke oplossing komen. Als jij niet vraagt aan de 

leverancier om circulair te denken, zullen ze echt geen moeite doen om iets te onderzoeken wat 

ze niet kennen en ze misschien ook wel minder geld oplevert.  

Mocht jij ook nog gaan nadenken over inrichting tijdens het onderzoek, kijk dan eens op de site 

van Rijkswaterstaat. Zij hebben 100.000 werkplekken circulair openbaar aanbesteed. Daarbij 

staat ook een studie over de circulaire economie en circulair aanbesteden.  

In jouw onderzoek hoort ook duurzame of circulaire catering denk ik. Kijk dan eens op de site van 

Hutten uit Brabant. Dat is een catering- en horecabedrijf. Zij zijn heel erg bezig met het 

verminderen van afval en voedselverspilling. Zij hebben concepten ontwikkeld voor het slim 

inzetten van 'afval'. Zo worden er op hamburgers bijvoorbeeld niet de kapjes van een tomaat 

gebruikt, maar alleen de mooie plakjes. Die kapjes worden normaal weggegooid. Bij Hutten 

maken ze van deze kapjes tomatensoep. Ook werken zij veel met mensen die een afstand hebben 

tot de arbeidsmarkt. Daarmee geven zij een voorbeeld af naar de bedrijven waarvoor zij werken. 

Dat is natuurlijk ook handig voor de gemeente Dordrecht, een voorbeeld zijn voor je inwoners, 

andere steden of dorpen om je heen en toeristen die Dordrecht komen bezoeken.  

Als laatste wil ik zeggen dat je eens iets moet opzoeken over Thomas Rau. Hij is ondernemer, 

architect, innovator, inspirator, visionair en zeer gespecialiseerd in de circulaire economie.  
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Bijlage XIII: Interview Loran van der Kooij  
Loran van der Kooij, werkzaam bij ingenieursbureau KVMC: INT-EX-06 

Op dit moment ben ik bezig met een onderzoek naar circulaire economie. En dan welke rol FM 

daar in kan spelen, specifiek voor de gemeente Dordrecht. Zij hebben namelijk een circulaire 

ambitie en dan ga ik kijken hoe FM aan die ambitie kan bijdragen.  

Dat gaat dan ook met name over het nieuwe Stadskantoor? 

 

Ook, maar ik richt dit onderzoek op de ‘zachte kant’ van FM, dus meer de services. En daarbij ben 

ik aan het kijken hoe er nu al veranderingen doorgevoerd kunnen worden, zodat de medewerkers 

en bedrijven daar vast aan kunnen wennen voordat ze overgaan naar het nieuwe Stadskantoor. 

Maar daarbij ben ik ook benieuwd naar installaties.  

Circulariteit wat betreft installaties is eigenlijk nog best wel lastig. Hierboven zie je bijvoorbeeld 

inductie-units en wat je ziet aan draaiende delen, gaat gewoon kapot na 15 jaar. Daarna kan je alles 

dat draait weggooien. Heel misschien, als je het heel goed onderhoudt, gaat het maximaal 18 jaar 

mee, maar alles dat draait gaat kapot en moet vervangen worden. Net als bij een auto. Wat 

bijvoorbeeld wel kan, zijn bepaalde installatieconcepten waar je circulaire producten in kan 

toepassen, maar de draaiende delen gaan gewoon heel snel kapot. Maar in gebouwen zitten heel 

veel kanalen, ijzeren kanalen, waardoor lucht wordt geblazen en afgezogen enzo. Water, warme 

lucht, koude lucht. Die kanalen zijn in principe wel duurzaam, want die kun je gewoon 100 jaar laten 

zitten. Het enige dat je af en toe moet doen is ze laten reinigen. Dat is dus in principe circulair. Waar 

je dan alleen nog mee zit zijn die inductie-units, net als hierboven. Als je in de sportschool komt, heb 

je wel eens een plafond met een soort zakjes. Daar wordt lucht doorheen geblazen en die zakken zijn 

wel circulair, want die worden bijvoorbeeld van oude visnetten gemaakt. Maar al die kanalen is 

gewoon troep, want dat ijzer komt overal vandaan en wordt overal naartoe getransporteerd. 

Ben je bekend met de term CPG? Binnen ons bedrijf werken we veel met de GPR, dat is de 

GebouwPrestatieRichtlijn, die toetst op een vijftal dingen. Dan heb je ook de CPG en die maakt de 

CirculariteitPrestatieGebouw zichtbaar. Wij zijn nu met een tweetal projecten bezig waarbij wij die 

circulariteit gaan meten. Dat is zoals ik het zie in een gebouw. Maar wat wil jij verder weten? 

 

Nou ik sta er nog volledig open in wat betreft installaties, daarom heb ik ook van tevoren geen 

stukken opgestuurd. Die zouden je misschien kunnen beïnvloeden in wat je gaat vertellen. Ik wil 

gewoon zo veel mogelijk informatie eigenlijk. 

Nou prima, dan gaan we dat doen! Als wij in grote projecten werken, internationaal, dan praten wij 

over HVAC, dat staat voor Heating, Ventilation and Airconditioning. Dus verwarmen, ventileren en 

heel veel mensen denken dan gewoon aan de airco, dus koelen, maar wij bedoelen de 

ruimteconditie. Hier op het dak staat een luchtbehandelingskast en die blaast centraal warme of 

koude lucht in, per kamer kan je dan nog koelen en verwarmen met dit systeem. Dat verstaan wij 

onder airconditioning, je kan je ruimte conditionen. Wat je ook nog kan, als het koud wordt, wordt 

het heel droog, want er zit weinig vocht in de lucht. Dan kan je ook nog op het dak vocht toebrengen 

dat meegenomen wordt met de lucht. Dan krijg je gewoon een prettige omgeving zonder droge 

handen en prikkende ogen.  

Comfort is daarbij heel belangrijk. Wij hebben laatst een project gedaan, waarin de opdrachtgever 

alles had beschreven. Het moest duurzaam zijn, van de installaties tot de broodjes kroket en de wc-

rollen. Daar hebben ze ook comfort en duurzaamheid in vastgelegd en daar hebben wij een project 

bij gemaakt. Daar staan allerlei parameters in vernoemd waarop wordt getoetst. Daar kan je heel 

veel aan hebben.  
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Aan installaties is dus eigenlijk nog niet veel circulair te maken, maar er zijn wel heel veel 

installaties die een ‘circulaire functie’ hebben.  

Dat klopt. Hier heb ik daar een voorbeeld van. Dit is eigenlijk kaarsvet en kaarsvet smelt en stolt. Nou 

waar wordt dit nou voor gebruikt? Normaal gesproken heb je een, denk maar aan ijs, het bevriest 

onder nul en ontdooit boven nul en dan geeft het warmte of kou af. Dat is met dit ook. Je kan dit 

inregelen tot een halve graad nauwkeurig. Dus hiermee kunnen we zeggen hou warmte vast, of geeft 

koele lucht af. Doordat dit proces steeds opnieuw plaats kan vinden is dit wel een super circulair 

product. Je hoeft niks uit een kolencentrale te halen of iets dergelijks. Deze dingen worden PCM’s 

genoemd, Phase Changing Materials, een fase veranderend materiaal.  

 

Conclusie is dus dat het bij installaties nog heel lastig tot onmogelijk is om volledig circulair te zijn. De 

vaste delen gaan heel lang mee, dus zijn dan wel circulair te noemen. Maar de draaiende, lossen 

delen zijn dat gewoon niet. Wel zijn bijvoorbeeld die luchtzakken die in sportscholen gebruikt 

worden circulair gecertificeerd.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
43 

Bijlage XIV: Verslag externe oriëntatie 

Yask Freaky Trend Night 

Op donderdag 2 november 2017 werd in RDM Rotterdam de Yask Freaky Trend Night georganiseerd. 

Deze avond stond in het teken van trends en de invloed daarvan op Facility Management.  

De eerste spreker op deze Trend Night was Karoline de Koning, Trendmatcher bij Yask. Zij besprak in 

hoog tempo de verschillende megatrends die nu spelen en wat de invloed daarvan is op facilitair 

gebied, zoals duurzaamheid en digitalisering/big data/technologisering.  

Ruud Veltenaar, filosoof, TEDx-spreker, futurist en bijzonder hoogleraar was de tweede spreker van 

de avond. Hij gaf een masterlezing over de toekomst en op welke manieren jij daarin het verschil kan 

maken. Volgens hem heeft het gebrek aan goed leiderschap ons geleid naar een systeem van 

gecontroleerde onverantwoordelijkheid. Deze masterlezing met de wisdom factor gaf een visie en 

praktische methode voor de uitdagingen van onze tijd. 

De laatste spreker van de avond was Joseph Oubelkas. Hij is auteur van het boek ‘400 brieven van 

mijn moeder’. Die stuurde zij hem tijdens zijn jarenlange, onterechte opsluiting in een Marokkaanse 

gevangenis. Hij veranderde in één klap van jonge succesvolle ondernemer tot gevangene in Marokko. 

Joseph heeft zijn ‘lijden’ omgezet naar ‘leiden’ en sloot de Trendnight af met een inspirerend verhaal 

over hoe je in idiote gevangenschap overleefd. 

Fier FM congres: Volhoudbaarheid 

Op vrijdag 3 november organiseerde Fier FM het congres Volhoudbaarheid in De St@art, de volledig 

CO2 neutrale congres- en evenementenlocatie bij de Apenheul in Apeldoorn.  

Deze dag waren er verschillende sprekers. De eerste was Michel Pan, Directeur Corporate 

Development bij ISS Facility Services. Hij legde uit hoe bedrijven steeds meer hun handen in elkaar 

slaan en hoe dit werkt in de facilitaire wereld van de serviceorganisatie.  

De tweede spreker was Marijn Struik, oprichter en mede-eigenaar van Happyland. Happyland 

ontwikkelt projecten voor de verduurzaming van voedselsystemen. De projecten binnen Happyland 

zijn vooral advies- en productontwikkeling. In samenwerking met verschillende partners ontwikkelen 

zij projecten voor verduurzaming van voedselsystemen. Anders dan andere organisaties heeft Marijn 

Struik geen werknemers in dienst en geen locatie. Happyland is niet zo zeer te zien als bedrijf, maar 

meer als een samenwerkingsverband. 

Na de lunch was de laatste spreker. Dat was Bram Adema, oprichter en directeur van CFP Green 

Buildings. Voor zijn workshop tijdens het congres had Bram Adema een duidelijk doel voor ogen: de 

discussie opwekken onder de deelnemers over wat hun persoonlijke impact op duurzaamheid is en 

hoe zij deze kunnen vergroten op het gebied van innovatie, operational excellence en op grotere 

schaal dingen doen. 

 

Cirkelstad vergadering 

Op 14 november 2017 is er een vergadering van het project Cirkelstad Drechtsteden bijgewoond. 

Daar waren de verschillende bedrijven en gemeenten bij aanwezig die deelnemen aan het project 

Cirkelstad. Als eerste werden er twee presentaties gegeven door deelnemende bedrijven. Ruud 

Kempen van Van der Tol Hoveniers gaf de eerst en vertelde over dat ze van oudsher ‘traditioneel’ 

onderhoud en aanleg als hovenier deden. Nu werken ze vanuit de visie ‘Ecostad’, omdat ze steeds 

meer vragen van klanten kregen over bijv. wateroverlast en biodiversiteit. Dat heeft geresulteerd in 4 

hoofdthema’s; Waterbeheer, Biodiversiteit, het Urban Heat Island Effect en het Sick Building 

Syndrome. Die worden nu integraal benaderd in projecten die zij als hoveniersbedrijf uitvoeren.  
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Door Arjan Boonstoppel van Boonstoppel Engineering werd de tweede presentatie gegeven. Hij 

vertelde dat ABN AMRO de doelstelling heeft om hun eigen vastgoed energie- en CO2 neutraal te 

maken in 2020. Zijn bedrijf Boonstoppel Engineering zijn een van de partners van ABN om dit tot 

stand te brengen. 

Zij doen dit met PMC’s (Phase Changing Materials, bijv. via de overgang van ijs naar water) waarbij ze 

bestaande, natuurlijke energiestromen die vrijkomen in een pand opslaan in zouthydraten, waardoor 

de energie ook weer op een ander moment gebruikt kan worden.  

Bij het nieuwe circulaire paviljoen Circl van ABN AMRO is Boonstoppel ook betrokken. Daarin is echt 

alles ofwel hergebruikt of kan hergebruikt worden. Het is echt een voorbeeldproject! Het pand is off 

the grid en er is gebruik gemaakt van gelijkstroom. In de vloeren en plafonds zijn PMC’s geïntegreerd.  

Als laatste is het actieplan besproken. Daarin staat wat elk bedrijf of gemeente in de komende 

periode gaat doen om tot het gezamenlijke doel te komen: Steden zonder afval, zonder uitval. 
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Bijlage XV: Theorie circulaire economie 
 

Wat is de circulaire economie? 

De definitie die door MVO Nederland gebruikt wordt voor de circulaire economie is: 'De circulaire 

economie is een economisch systeem dat bedoeld is om herbruikbaarheid van producten en 

grondstoffen te maximaliseren en waardevernietiging te minimaliseren. Anders dan in het huidige 

lineaire systeem, waarin grondstoffen worden omgezet in producten die aan het einde van hun 

levensduur worden vernietigd.' 

Zo werkt het 

Het systeem van de circulaire economie heeft 2 materiaalkringlopen. Een biologische kringloop en 

een technische kringloop. De biologische kringloop houdt in dat reststoffen van een product of dienst 

na gebruik veilig terugvloeien in de natuur. En de technische kringloop, die inhoudt dat producten of 

onderdelen daarvan, zo zijn ontworpen dat deze weer op een hoogwaardig niveau opnieuw gebruikt 

kunnen worden. Dit zorgt er voor dat de economische waarde zo veel mogelijk behouden blijft. Het 

systeem is dus ecologisch en economisch restauratief.2 

De kringlopen van de circulaire economie zijn hierboven weergegeven in figuur 2. Hierin wordt 

duidelijk gemaakt hoe de circulaire economie werkt. Dit model is ontwikkeld door de Ellen 

MacArthur Foundation. De Ellen MacArthur Foundation is in 2010 opgericht met als doel de transitie 

naar de circulaire economie te versnellen. Sinds de oprichting is de liefdadigheidsinstelling een 

                                                           
2 Bron: https://mvonederland.nl/circulaire-economie-dossier   

Figuur 2: Kringlopen in model door de Ellen MacArthur Foundation 

https://mvonederland.nl/circulaire-economie-dossier
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wereldwijde leider, die de circulaire economie op de agenda zet van beleidsmakers in het 

bedrijfsleven, de overheid en de academische wereld. 3 

Hieronder zijn de 8 belangrijkste principes van de circulaire economie beschreven: 

- Waardebehoud wordt gemaximaliseerd door eerst te kijken naar producthergebruik, dan naar 

hergebruik van onderdelen en als laatste naar hergebruik van grondstoffen.  

- Producten worden ontworpen en gemaakt op een manier die ervoor zorgt dat deze aan het eind 

van de gebruiksfase makkelijk te demonteren zijn en materialen eenvoudig te scheiden zijn.  

- Tijdens de productie, het gebruik en de verwerking van het product worden geen schadelijke 

stoffen uitgestoten. 

- De onderdelen en grondstoffen van gebruiksproducten (bijvoorbeeld een lamp) worden 

hergebruikt zonder kwaliteitsverlies (in een nieuwe lamp, dan wel in een nieuwe laptop 

bijvoorbeeld). 

- De grondstoffen van verbruiksproducten (bijv. tandpasta) zijn biologisch afbreekbaar en worden 

(na eventuele onttrekking van nog waardevolle grondstoffen) teruggegeven aan de natuur. 

- Producenten behouden het eigendom van gebruiksproducten. Klanten betalen voor het gebruik, 

niet het bezit. Of een producent koopt het product terug aan het einde van de levensduur.  

- Omdat de waarde van een product bepaalt wordt door de prestatie van het product, wordt het 

leveren van kwaliteit steeds belangrijker voor de producent. 

- (Cross-sectorale) ketensamenwerking gericht op het creëren van meervoudige waarde is ook 

belangrijk. Hierbij wordt niet alleen de economische waarde van alle bedrijven in de keten verhoogd, 

maar ook de ecologische en sociale waarde. 

Een circulaire economie is fundamenteel anders dan een lineaire economie. Dit verschil zit met name 

in het stappenplan dat wordt gevolgd, het perspectief op verduurzamen en de kwaliteit waarop 

hergebruik plaatsvindt.  

Een lineaire economie volgt het “take-make-dispose” stappenplan. Grondstoffen worden verzameld, 

deze worden omgevormd tot producten welke worden gebruikt tot ze worden afgedankt als afval. 

Waarde wordt gecreëerd door zoveel mogelijk producten te produceren en te verkopen. 

Een circulaire economie kijkt breder, en volgt de 3R-aanpak “reduce, re-use en recycle”. Tijdens het 

delven en verzamelen van grondstoffen wordt bezuinigd waar mogelijk (reduce), producten worden 

gemaakt van herbruikbare grondstoffen, hergebruikt waar mogelijk (Re-use), en na afdanking 

worden materialen gerecycled (Recycle). In dit systeem wordt waarde gecreëerd door te focussen op 

waardebehoud: door het verlies van waarde van een materiaalstroom te voorkomen door stromen 

puur en herbruikbaar te houden, kan er door middel van hergebruik, dematerialisatie en de 

combinatie met services, voor één investering in meerdere behoeften worden voorzien.  

 

 

 

                                                           
3 Bron: https://www.ellenmacarthurfoundation.org/about  

https://www.ellenmacarthurfoundation.org/about
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Bijlage XVI: Trends en ontwikkelingen 
 
Strengere maatregelen voor een circulaire economie4 

Ambitieuze doelen omtrent afvalbeheer en recycling voor lidstaten zijn voorgesteld door het 

Europees Parlement. Hiermee reageert het Parlement op het voorgestelde pakket circulaire 

economie van de Europese Commissie uit 2015. Het Parlement wil verzekeren dat de lidstaten de 

doelstellingen gesteld voor 2030 behalen. De Commissie milieubeheer, volksgezondheid en 

voedselveiligheid (ENVI) van het Parlement heeft voorgesteld dat het percentage gemeentelijk afval 

dat gerecycled moet worden in 2030 verhoogd wordt van 65% naar 70%. 

Eind 2015 heeft de Europese Commissie een pakket aan maatregelen gepresenteerd die de overgang 

naar een circulaire economie moet bevorderen. Een belangrijke pijler hiervan is het verbeteren van 

afvalbeheer. Het doel van het Europees afvalbeleid is vermindering van negatieve milieueffecten die 

afvalstoffen gedurende de gehele levenscyclus veroorzaken. Decentrale overheden spelen een 

belangrijke rol in het afvalbeheer. 

Recyclingdoelen 

Met de wetsvoorstellen beoogt de Commissie dat in 2030 65% van het gemeentelijk afval gerecycled 

wordt. Daarnaast mag slechts 10% gestort worden op stortplaatsen. Echter, de leden van het 

Parlement hebben strengere maatregelen voorgesteld. Zo zou in 2030 70% van het gemeentelijk 

afval gerecycled moeten worden en mag er slechts 5% worden gestort. Momenteel wordt slechts 

44% van het totale gemeentelijk afval in de EU gerecycled. 

Technologisering/digitalisering 

Technische ontwikkelingen volgen elkaar steeds sneller op. Technologisering is 'de voortschrijdende 

invloed van de techniek op mens en maatschappij´. Tegenwoordig bevindt deze trend zich overal. 

Een onderdeel van technologisering is digitalisering. Dat houdt in dat 'oude' informatie (boeken, 

papier etc.) omgezet worden naar digitale gegevens. 

Deze ontwikkeling speelt een belangrijke rol voor bedrijven die duurzamer of meer circulair willen 

worden. Doordat er meer gegevens digitaal geregeld zijn, is er minder papier en minder opslag nodig.  

 

Circulair inkopen 

Om volledig circulair te kunnen zijn is het ook belangrijk dat er circulair ingekocht en aanbesteed kan 

worden. Circulair aanbesteden is een hele nieuwe manier van aanbesteden. Er is weinig vastgesteld 

en dat zorgt voor onzekerheid. Daarnaast geeft het ook ruimte voor nieuwe ideeën en het behalen 

van winst voor aanbieder en inkoper.  

 

Circulair bouwen 

In het rapport ‘Circulair bouwen: het fundament onder een vernieuwde sector’ van Circle Economy 

staat de overgang van een lineair opgebouwde keten naar een circulaire, duurzame sector 

beschreven. Voor deze overgang is een levenscyclusbenadering noodzakelijk. De huidige lineaire 

korte termijnvisie op een gebouw zal daardoor vervangen worden. Bij de levenscyclusbenadering 

hoort recycling van materialen: deze worden steeds opnieuw gebruikt. De materialen zijn 

hernieuwbaar, gerecycled en niet-giftig. Hierdoor daalt de impact van grondstofwinning drastisch, 

evenals de hoeveelheid afval tijdens bouw, renovatie en sloop. 

                                                           
4 Bron: https://europadecentraal.nl/strengere-maatregelen-voor-een-circulaire-economie/  

https://europadecentraal.nl/strengere-maatregelen-voor-een-circulaire-economie/
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Bijlage XVII: Codering data-analyse 

 Code Data Subcode 
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LI-IN-01 “Wanneer kringlopen worden gesloten en er geen materiaal verdwijnt als 
reststroom, is er sprake van een circulaire economie”. (Smits en Linderhof, 
2015) 

Kringlopen 

LI-IN-01 “Een circulaire economie is een economie waarin de waarde van producten, 
materialen en hulpbronnen zo lang mogelijk kan worden behouden en de 
afvalproductie tot een minimum wordt beperkt.” (Europese Commissie, 2015) 

Waarde behouden 
 
Afval beperken  

LI-IN-01 “De circulaire economie is een economisch systeem met de herbruikbaarheid 
van producten en grondstoffen en het behoud van natuurlijke hulpbronnen 
als uitgangspunt. In de circulaire economie 
zijn ketens gesloten en optimaal ingericht, onder meer door het circulair 
ontwerpen van producten. Hernieuwbare grondstoffen worden optimaal 
gebruikt door middel van cascadering.” (Rijksoverheid, 2016) 

Herbruikbaarheid 
 
Natuurlijke 
hulpbronnen  
 
Gesloten ketens 

LI-IN-01 “Een circulaire economie is een industriële economie die herstellend is, en 
waarin er twee soorten materiaalstromen zijn: biologische materialen, 
ontworpen om veilig terug te stromen naar de biosfeer, en technische (niet-
biologische) materialen, waar product(onderdelen) zo zijn ontworpen en 
vermarkt dat deze op kwalitatief hoogwaardig niveau opnieuw gebruikt 
kunnen worden.” (Aldersgate Group, 2012) 

Materiaalstromen 
 
Biologische en 
technische 
kringloop 

LI-IN-01 “Een circulaire economie is een economisch en industrieel systeem dat de 
herbruikbaarheid van producten en grondstoffen en het herstellend 
vermogen van natuurlijke hulpbronnen als uitgangspunt neemt, 
waardevernietiging in het totale systeem minimaliseert en waardecreatie in 
iedere schakel van het systeem nastreeft”. (Ellen MacArthur Foundation, 
2012) 

Herbruikbaarheid 

 
Natuurlijke 
hulpbronnen 

LI-IN-01 

 

Kringlopen 

 LI-EX-01 De circulaire economie en circulair economisch beleid zijn erop gericht om 
gebruik van grondstoffen te verminderen, hergebruik en recycling te 
bevorderen en afvalproductie te beperken en zo de ecologische voetafdruk 
van menselijke activiteit te verminderen. De achterliggende gedachte is dat 
menselijke activiteit de aarde uitput, zowel waar het gaat om natuurlijke 
hulpbronnen als om de leefbaarheid van de leefomgeving. 

Grondstoffen 
verminderen 
 
Hergebruik/recycle 
Natuurlijke 
hulpbronnen 
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 LI-EX-04 De circulaire economie doet zich voor als een economisch systeem dat weet 
om te gaan met fundamenteel beperkte hulpbronnen, en toch steeds 
welvaart en groei oplevert.   

Hulpbronnen  

LI-EX-04 Het vakgebied van de economie heeft een te beperkte kijk op het eindige 
karakter van de natuurlijke hulpbronnen of op de manier waarop onze 
behoeften uiteindelijk bevredigd worden. Dat laatste is van wezenlijk belang 
voor de vraag hoe de economie maatschappelijk zo goed mogelijk kan 
functioneren. Simplistisch uitgedrukt vormen de hulpbronnen onderaan de 
figuur hieronder de input van de economie en is het welzijn, bovenaan, de 
uiteindelijke output. Het is de kunst om die output te maximaliseren en de 
aanspraak op de natuur te minimaliseren. Dat heeft gevolgen voor het 
economisch systeem, dat in het midden ligt en de uiteindes verbindt. 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
De circulaire economie in verband gebracht met de uiteindelijke bronnen en resultaten 
van economische activiteit. 

Eindige karakter 
van natuurlijke 
hulpbronnen 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 INT-EX-02 Ik denk dat er veel mensen met energie bezig zijn, ik denk dat er veel mensen 
met water bezig zijn, ik denk dat er veel mensen met sociaal bezig zijn. Dus 

Hergebruik 
materialen 
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voor mij ligt de nadruk van circulair op hergebruik van hoogwaardige 
materialen. Hetzij materialen uit het verleden nu in hergebruik, hetzij nu 
nieuw materiaal gebruiken en er voor zorgen dat je het in de toekomst 
opnieuw kan gebruiken. Of natuurlijk een combinatie van beiden, zoals er in 
dit pand gebeurd is. 

 
Al gebruikt of nog 
te gebruiken 

INT-EX-03 Die wij gebruiken is die van de Ellen MacArthur Foundation en dan de 
vertaling van TNO. Die zegt hergebruik van grondstoffen, maar vooral ook het 
generatieve van ecologische grondstoffen, dus dat je niet harder gebruikt dan 
dat de aarde kan aanmaken, en wat ik heel belangrijk vindt, is dat je waarde 
toevoegt in iedere schakel van het systeem. Want wat er nu gebeurt, is dat er 
best wel vaak schakels tussen zitten die geen waarde toevoegen, maar slechts 
iets verplaatsen of even vasthouden zoals een bank. Die houdt dat geld vast, 
maar verder wordt daar geen waarde aan toegevoegd. 

Hergebruik van 
grondstoffen  
 
Waarde toevoegen 
 
 

INT-EX-03 Maar de definitie van de Ellen MacArthur Foundation, vertaald door TNO. 
'Een industrieel systeem dat de herbruikbaarheid van producten en 
grondstoffen, maar ook vooral het herstellend vermogen van natuurlijke 
hulpbronnen als uitgangspunt neemt en waarde vernietiging minimaliseert en 
waarde creatie in iedere schakel van het systeem nastreeft.'' 

Herbruikbaarheid 
Natuurlijke 
hulpbronnen  
Waardevernietiging 
verminderen 

INT-EX-03 Circulaire economie gaat heel erg om dat je kan zien dat je materialen maar 
voor een tijdelijk periode gebruikt en er zit een hele andere basisgedachte 
achter iets wat je 30 jaar gebruikt of iets dat je maar een minuut gebruikt, 
zoals een koffiebekertje. Daar moet je op een andere manier naar kijken en 
mee omgaan, daar zit een ander businessmodel achter als je dat helemaal 
circulair gaat benaderen. 

Tijdelijk gebruik 
 
Businessmodel  

INT-EX-05 Circulair gaat niet alleen om het materiaal dat je gebruikt of het kunnen 
hergebruik hiervan. Het gaat ook om nieuwe manieren van samenwerken. 

Materiaal 
(her)gebruik 
Samenwerken  
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LI-EX-03 
&  
CO-EX-01 

Over de rol van Facility Managers binnen het thema volhoud-baarheid, of 
duurzaamheid, is Bram Adema heel duidelijk: “Facility managers zouden een 
veel grotere rol en veel meer invloed moeten hebben dan dat ze nu hebben.” 
Er wordt nu nog veel gekeken naar de eigenaren van gebouwen, maar dat is 
volgens hem niet juist, want degene die over de gehele footprint van een 
bedrijf gaat, is juist de Facility Manager. Het lastige hierin is volgens hem het 
beïnvloeden van het gedrag van de gebruikers: moet je dit willen afdwingen, 
of moet je juist zorgen dat het automatisch goed gaat? Automatiseren levert 
volgens Bram Adema automatisch goed gedrag, maar als alles 
geautomatiseerd is en er geen sprake is van ethisch goed gedrag, zal er nooit 
volledige duurzaamheid mogelijk zijn. 

Grotere rol 
 
Gehele footprint 
van een bedrijf 
 
Gedrag gebruikers 
 
Automatiseren 
 

INT-EX-01 Facility Management is een 'veilige' omgeving om hier te beginnen. Dit omdat 
FM niet met de corebusiness van een bedrijf te maken heeft en dus een hele 
goede playground is om het te testen. Je kan verschillende modellen 
uitproberen. Bij FM zijn diensten heel divers en grondstofstromen heel 
verschillend. En daarnaast zijn er ook de afvalstromen. Normaal worden deze 
gezien als waardeloos, maar als de afvalstof van het ene product of dienst, 
kan dienen als een grondstof voor iets anders, wordt iets opeens waardevol.  

Veilig, geen 
corebusiness 
 
Grondstofstromen 
en afvalstromen 

 INT-EX-03 Wij zeggen dat de facility manager eigenlijk de spin in het web is als het gaat 
om de duurzaamheidsprestaties van de organisatie, want daar komen 
eigenlijk alle grondstoffen binnen, je hebt je gebouw, daarin en daar omheen 
en in het beheer lopen allemaal grondstoffen. Eigenlijk al je faciliteiten en 
services, catering, schoonmaak etc. komt allemaal als grondstoffen binnen. 
Daar wordt iets mee gedaan en verwerkt en dan gaan ze via de 

Grondstoffen 
 
Worden verwerkt 
 
Afvalverwerking 
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afvalverwerking, ook weer de FM'er die daarvoor verantwoordelijk is, weer 
naar buiten. Dus als iemand invloed heeft op dat cirkeltje, is het wel de 
Facility Manager! 

 INT-EX-03 Daarnaast is het ook nog eens een keer zo dat de Facility Manager invloed 
heeft op je leveranciersmanagement, wat voor producten je dan inkoopt, dus 
de keten voor je, maar ook de keten na je, je klanten! Want de Facility 
Manager die weet hoe mensen werken, want dat faciliteren ze namelijk, maar 
ze krijgen in principe, niet alle FM'ers die houden dat bij en verschaffen daar 
inzicht in, maar een FM'er kan weten wat er gegeten wordt, of mensen het 
warm of koud hebben, hoe lang mensen werken, hoe vaak mensen bellen, 
hoe veel ze op hun werkplek zijn. In principe kan een FM'er over deze 
informatie beschikken en er ook iets mee doen. Daarmee ook gedrag 
beïnvloeden of veranderen. Door andere werkwijzen, communicatie of 
signalering in het gebouw. Dus wij stellen dat die Facility Manager als geen 
ander invloed heeft op die duurzaamheidsprestaties. 

Leveranciers-
management 
 
Klanten  
 
Andere werkwijzen 
 
Communicatie  
 
Signalering 

 INT-EX-04 Duurzaamheid proberen we dan integraal over de hele organisatie in te 
voeren, dat kunnen wij als FM doen en dan zit je al heel snel te denken aan de 
nutsvoorzieningen dus energie, gas, water, licht, maar ook natuurlijk richting 
voertuigen, zoals de politieauto's die op straat rijden. We zitten ook in 
tweewielers te denken, elektrisch aangedreven vervoer. Wat we als FM ook 
nog kunnen doen is sturen op het mobiliteitsmodel en dat betekent eigenlijk: 
Naja we hebben een grote parkeerplaats, alleen het liefst willen wij zo min 
mogelijk parkeerplaatsen hebben. Dat is voor ons minder kosten aan 
vierkante meters, maar aan de andere kant is het natuurlijk ook een CO2-
footprint die je achterlaat. Want als jij het zo regelt dat je mensen stimuleert 
om andere vervoerswijzen laat nemen dan de auto, dan drukt dat uiteindelijk 
ook in je CO2-uitstoot in je organisatie. Dus daar proberen wij integraal, 
bijvoorbeeld met HRM, als FM sturing in te geven. 

Nutsvoorzieningen 
 
Mobiliteitsmodel 
 
Stimuleren tot 
ander gedrag 

 INT-EX-04 Het is voor FM heel breed waar je op kan spelen en het lastige is dat het moet 
landen bij de medewerkers, dat is het lastige. Maar FM is er wel precies de 
goede afdeling voor. Alles kan gemonitord worden en daar kan op ingespeeld 
worden. 

Heel breed 
 
Monitoren 
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Bijlage VIII Ambitieuze doelen omtrent afvalbeheer en recycling voor lidstaten zijn 
voorgesteld door het Europees Parlement. Hiermee reageert het Parlement 
op het voorgestelde pakket circulaire economie van de Europese Commissie 
uit 2015. Het Parlement wil verzekeren dat de lidstaten de doelstellingen 
gesteld voor 2030 behalen. De Commissie milieubeheer, volksgezondheid en 
voedselveiligheid (ENVI) van het Parlement heeft voorgesteld dat het 
percentage gemeentelijk afval dat gerecycled moet worden in 2030 verhoogd 
wordt van 65% naar 70%. 
Eind 2015 heeft de Europese Commissie een pakket aan maatregelen 
gepresenteerd die de overgang naar een circulaire economie moet 
bevorderen. Een belangrijke pijler hiervan is het verbeteren van afvalbeheer. 
Het doel van het Europees afvalbeleid is vermindering van negatieve 
milieueffecten die afvalstoffen gedurende de gehele levenscyclus 
veroorzaken. Decentrale overheden spelen een belangrijke rol in het 
afvalbeheer. 

Europees 
Parlement 
 
Doelstellingen 2030 
 
 

 Bijlage VIII Technische ontwikkelingen volgen elkaar steeds sneller op. Technologisering 
is 'de voortschrijdende invloed van de techniek op mens en maatschappij´. 
Tegenwoordig bevindt deze trend zich overal. Een onderdeel van 

Technologisering 
 
Digitalisering 



 
52 

technologisering is digitalisering. Dat houdt in dat 'oude' informatie (boeken, 
papier etc.) omgezet worden naar digitale gegevens. 
Deze ontwikkeling speelt een belangrijke rol voor bedrijven die duurzamer of 
meer circulair willen worden. Doordat er meer gegevens digitaal geregeld zijn, 
is er minder papier en minder opslag nodig. 

 Bijlage VIII Om volledig circulair te kunnen zijn is het ook belangrijk dat er circulair 
ingekocht en aanbesteed kan worden. Circulair aanbesteden is een hele 
nieuwe manier van aanbesteden. Er is weinig vastgesteld en dat zorgt voor 
onzekerheid. Daarnaast geeft het ook ruimte voor nieuwe ideeën en het 
behalen van winst voor aanbieder en inkoper. 

Circulair inkopen / 
aanbesteden 

 LI-EX-02 & 
Bijlage VIII 

In het rapport ‘Circulair bouwen: het fundament onder een vernieuwde 
sector’ van Circle Economy staat de overgang van een lineair opgebouwde 
keten naar een circulaire, duurzame sector beschreven. Voor deze overgang is 
een levenscyclusbenadering noodzakelijk. De huidige lineaire korte 
termijnvisie op een gebouw zal daardoor vervangen worden. Bij de 
levenscyclusbenadering hoort recycling van materialen: deze worden steeds 
opnieuw gebruikt. De materialen zijn hernieuwbaar, gerecycled en niet-giftig. 
Hierdoor daalt de impact van grondstofwinning drastisch, evenals de 
hoeveelheid afval tijdens bouw, renovatie en sloop. 

Circulair bouwen 

 INT-IN-04 Soms komen er totaal nieuwe technische concepten. Het warmtenet dat wij 
nu gebruiken voor Dordrecht draait nu nog op afval, maar over 15 jaar gaat 
dit misschien wel op aardwarmte.  
In circulaire ontwikkelingen zie ik het hergebruik van beton steeds vaker 
gebeuren. Schaarse grondstoffen worden niet meer zomaar weggegooid. 
Daar heeft Thomas Rau een boek over geschreven, over het recht van het 
materiaal.  
Daarnaast wordt er ook steeds meer overgegaan van bezit naar gebruik. Zo 
heeft bijvoorbeeld Philips een concept ontwikkeld waarbij er geen lampen 
meer gekocht worden, maar licht gehuurd wordt.  
Daarbij is wel een kanttekening te maken, want het is een leuk concept, maar 
wie heeft daarbij het overzicht?  

Technische 
concepten 
 
Hergebruik van 
beton 
 
Van bezit naar 
gebruik 

 INT-EX-01 Het grondstoffenpaspoort wordt belangrijk.  Grondstoffen- 
paspoort 

 INT-EX-01 Daarnaast is de Overheid bezig met een transitieagenda. Transitieagenda 

 INT-EX-01 Wat als laatste een trend is, is de meetbaarheid van circulariteit. Het 
ontwikkelen van tools hiervoor. 

Meetbaarheid 

 INT-EX-02 Een gebouwenpaspoort/grondstoffenpaspoort uitvragen kan altijd een 
oplossing zijn. Dat is een specifieke oplossing voor wanneer je wil weten 'Wat 
zit er in?' en het helpt heel erg in het later weten wat er in gebouwen zit. Dus 
ik zou zeker de uitvraag van een gebouwenpaspoort meenemen. 

Grondstoffen- 
paspoort 

 INT-EX-05 Maar circulair is ook samenwerking, denk daarbij aan Philips met hun nieuwe 
concept. Bij Philips kan je nu in plaats van lampen kopen, licht huren. Bij het 
nieuwe concept van Philips wordt verlichting na gebruik niet meer 
weggegooid, maar hergebruikt. Philips zorgt daarvoor. Het principe is dat de 
'koper' alleen voor het licht betaalt, dus niet voor de lampen. Philips blijft 
eigenaar van de lampen en zorgt ervoor dat dit gerepareerd of vervangen 
wordt. Hierbij ligt de focus op de circulaire economie en wordt 'bezit' 
vervangen door ‘gebruik’.  

Kopen / huren / 
leasen  
 
Hergebruik 
 
Bezit wordt gebruik  

 INT-EX-06 Ben je bekend met de term CPG? Binnen ons bedrijf werken we veel met de 
GPR, dat is de GebouwPrestatieRichtlijn, die toetst op een vijftal dingen. Dan 
heb je ook de CPG en die maakt de CirculariteitPrestatieGebouw zichtbaar. 

CPG  
Circulariteit 
Prestatie Gebouw 
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 INT-EX-06 Dit is eigenlijk kaarsvet en kaarsvet smelt en stolt. Nou waar wordt dit nou 
voor gebruikt? Normaal gesproken heb je een, denk maar aan ijs, het bevriest 
onder nul en ontdooit boven nul en dan geeft het warmte of kou af. Dat is 
met dit ook. Je kan dit inregelen tot een halve graad nauwkeurig. Dus hiermee 
kunnen we zeggen hou warmte vast, of geeft koele lucht af. Doordat dit 
proces steeds opnieuw plaats kan vinden is dit wel een super circulair 
product. Je hoeft niks uit een kolencentrale te halen of iets dergelijks. Deze 
dingen worden PCM’s genoemd, Phase Changing Materials, een fase 
veranderend materiaal. 

Warme en koele 
lucht regelen 
 
Phase Changing 
Materials 

 INT-IN-03 Nu zijn we eigenlijk al stappen verder in dat proces, maar het is altijd een 
dialoog tussen de opdrachtgever en inkoop/facilitair in dit geval. Wat ga je 
dan doen? Wat kan er? Wat wil je? Wat kan de markt? 
En hoe krijg je dat bij elkaar? Dat is eigenlijk de grootste vraag. Dat zal ook bij 
het Stadskantoor zo zijn. Want de ambities zijn op zich best aanwezig, maar 
het moet wel realistisch blijven. Het moet betaalbaar blijven, het moet 
comfortabel blijven, noem het maar op. 

Wat kan de markt? 
 
Samenwerken 

In
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INT-EX-01 Een inkoper krijgt de vraag om circulair in te gaan kopen, maar vaak is er een 
kennisgat.  
Inkoop is samenwerking met de markt, maar er is meer kennis nodig over 
circulair. Want de aanbestedingsstrategie is anders. Bij circulair inkopen laat 
je de ruimte aan de markt. 
Bij circulair aanbesteden staat het bestek minder vast, maar je legt het accent 
op de ambities. Op deze manier kan de markt zelf beslissen op welke manier 
zij circulair willen invullen. 

Kennisgat 
 
Samenwerken  
 
Ruimte aan de 
markt 
 
 

 INT-EX-02 Ga bij je opdrachtgever eens doorvragen wat er nou echt achter zit. Waarom 
willen ze nou echt circulair? Als je een plan aan het bouwbedrijf presenteert, 
gaan zijn ook vragen wat er achter zit en als je op de meest kritische vragen 
geen antwoord hebt, wordt het een heel lastig verhaal later. Dus het is heel 
belangrijk om er goed over na te denken en kritisch door te vragen.  

Want gaat het bijvoorbeeld om imago? Dan krijg je een beetje het verhaal 'als 
het er aan de voorkant goed uitziet, maar aan de achterkant klopt er niks van, 
maakt het niet uit'. Of wil je iets doen om er met z'n allen iets van te leren en 
andere mensen te inspireren en overhalen tot actie? Dan moet het juist wel 
kloppen en dan kan je ook heel veel aandacht geven aan storytelling. Je hebt 
echt hele mooie kansen als je een nieuw stadhuis gaat bouwen om er echt 
iets iconisch van te maken. 

Reden circulair 
 
 
Imago  
 
Inspireren 
 
 
 
 
 
 

 INT-EX-02 Er is altijd de angst dat het meer kost, maar dat hangt er vanaf. Als je heel 
veel technische eisen gaat stellen, dan kost het inderdaad meer geld. Maar als 
je bijvoorbeeld zegt: 'Dit is mijn droom en dit is wat ik ongeveer kan uitgeven. 
Welke partij kan binnen dit budget helpen maximaal mijn droom te 
realiseren?' Dan draai je het eigenlijk om. Want normaal heb je een hele set 
aan eisen waar aan voldaan moet worden en we gaan kijken welke partij het 
goedkoopst is. 

Eisen  
 
Wensen  
 
Aanbesteden 

 INT-EX-02 Het risico van een set met eisen is dat er meer kan dan dat er in de eisen 
staat, maar hier wordt niet naar gekeken. Of de eisen die je stelt zijn eigenlijk 
niet eens zo belangrijk, maar die voor marktbedrijven onmogelijk zijn door 
omstandigheden die je op dat moment niet kon voorzien. Bijvoorbeeld een 
bepaald materiaal is niet beschikbaar, daardoor wordt de marktpartij op hele 
hoge kosten gejaagd. Dus kan de goedkoopste partij misschien toch een stuk 
duurder uitvallen omdat er nog veel onvoorziene kosten bijkomen.  

Set met eisen  
 
Risico 
 
 
 
Dromen/wensen 
eerst, dan de eisen 
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Andersom geredeneerd: Je schrijft eerst de dromen op, vervolgens de eisen 
zoals energieneutraal zijn over de hele looptijd en ik wil dat jij daar 
verantwoordelijk voor wordt, want dat kan jij veel beter dan ik (tegen 
marktpartij/energieleverancier), mooie uitstraling, passend bij de gemeente 
Dordt. Dit is het budget dat je hebt en de partij die geselecteerd wordt, 
voldoet aan de eisen, maar komt daarnaast het dichtst in de buurt van mijn 
dromen.  
Dus je zegt eigenlijk 'Dit is wat ik wil, ga maar op prijs concurreren.' OF 'Dit is 
wat ik wil en ga maar op de kwaliteit concurreren.'. 

 
Samenwerken 
 
Prijs of kwaliteit 

 INT-EX-02 Bij nieuwbouw moet er eerst een ontwerp gemaakt worden en vervolgens 
gaat het bouwbedrijf daarmee aan de slag. Ook hier kan anders naar gekeken 
worden en dit samen aanbesteden.  
Het risico van samen aanbesteden is dat je als opdrachtgever weinig invloed 
hebt. Je kan ook zeggen dat je niet als opdrachtgever functioneert, maar als 
partner en zegt: 'Wij zoeken een aantal partners om hier samen een droom 
vorm te geven.' Want als andere partijen elkaar opzoeken, is het een voordeel 
dat zij elkaar zelf kunnen uitzoeken want ze moeten samen inschrijven. 
Terwijl als je apart van elkaar inschrijft, moeten een architect en bouwbedrijf 
gaan samenwerken terwijl ze dat nooit gedaan hebben of slechte ervaringen 
met elkaar hebben. Als zij gezamenlijk mogen inschrijven, kan je een 
gezamenlijke droom waarmaken. Om uit te zoeken wat het beste past, leg de 
scenario's naast elkaar en kijk naar de kansen en risico's en bedenkt goed van 
welke invloed de kansen en risico's kunnen zijn op de dromen. 

Samen 
aanbesteden 
 
 
 
 
 
 
Apart inschrijven 
 
Risico's en 
scenario's bekijken 

 INT-EX-02 Het leasen van producten wordt al steeds vaker gedaan als we het hebben 
over circulair. Zoals bijvoorbeeld tapijt(tegels). Je zegt dat je ze voor 10 of 20 
jaar wil hebben en dat ze daarna teruggaan naar de leverancier. Ditzelfde 
geldt voor kantoormeubilair, alleen dan met een kortere looptijd. Lastiger 
wordt dit als het gaat om computers. Dat zijn gewoon hele grote leveranciers 
die wereldspelers bedienen. Je koopt dit ook nooit via de leverancier maar via 
tussenpersonen. Dus daarbij is het nog de vraag waarbij dit principe makkelijk 
ingevoerd kan worden. 

Leasen van 
producten 

 INT-EX-02 Bij aanbesteden van nieuwbouw kan je bijvoorbeeld zeggen: 'Ik wil iets met 
energie doen, iets met water doen, iets met materialen doen, iets met 
mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt doen. Daar kan je allemaal op 
richten en de interessante vraag is: wil je daar harde eisen op stellen? Of wil 
je zeggen: 'We hebben deze ambitie en we gaan samen met de markt kijken 
wat we willen gaan halen.' En misschien kan je dan wel veel meer behalen 
dan de harde eisen die je vooraf bedacht had.  
Open kan twee kanten op zijn: 'Het is wel heel duidelijk waarom we iets 
willen, maar nog niet hoe we dat precies in gaan vullen.', maar open kan ook 
zijn: 'We denken dat we ongeveer die kant op willen en zeg maar links of 
rechts.' Dat zijn twee totaal verschillende typen open vragen. 

Eisen? 
 
Samenwerken 
d.m.v. ambitie  
 
 

 INT-EX-04 Wij proberen dus als het gaat om circulair in ieder geval al richting 
grondstoffenmanagement te werken en dan om het uiteindelijk toch weer als 
grondstoffen in onze eigen producten te laten terugkeren. Dat is bijvoorbeeld 
een ding die de inkopers moeten doen. Die moeten met leveranciers om de 
tafel gaan zitten en zeggen: 'We kopen iets bij jullie, uiteindelijk moeten jullie 
het ook weer terugnemen 

Grondstoffen- 
management 

 INT-EX-04 Als het gaat om gebruiksvoorwerpen, anders inkopen, in bulk bijvoorbeeld 
zonder verpakking. Dat is wat wij nu ook al doen met sommige dingen. 

Inkopen in bulk 
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Voorheen hadden wij om elke rol politielint een doos, nu komt het in 1 grote 
doos met allemaal losse rollen. 

 INT-EX-04 Aanbestedingen kunnen tegenwoordig ook zo ingericht worden dat andere 
onderdelen of locaties later kunnen aanhaken. De Rijksoverheid doet dat ook 
al vaak. Ze maken een aanbesteding aan waarbij ze bijvoorbeeld een clausule 
innemen met een X-aantal departementen of afdelingen binnen de overheid 
die dan kunnen aansluiten op deze aanbesteding. 

Clausule opnemen 
voor meer locaties 

INT-EX-05 Neem bijvoorbeeld het (facilitaire) inkoopproces. Nu stel je een vraag op, dat 
maak je bekend, leveranciers van het product of de dienst dat je vraagt 
reageren en daar komt een 'winnaar' uit. Als je dat circulair wil gaan doen 
wordt dat heel anders. Je moet gaan samenwerken en ervoor zorgen dat jullie 
samen tot een zo circulair mogelijke oplossing komen 

Circulaire, andere 
benadering 
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INT-EX-01 Bij het materiaalgebruik kan er naar verschillende dingen gekeken worden. 
Moet er bijvoorbeeld een materiaal gebruikt worden dat na zijn gebruik in dit 
gebouw opnieuw gebruikt kan worden? Of wordt er een materiaal gebruikt 
dat al eens gebruikt is en nu een tweede leven krijgt? Ook hierbij is 
samenwerking en afstemming weer heel belangrijk. 

Materiaalgebruik 

INT-EX-02 Ons eigen kantoor is ook circulair. De glazen deuren die je hier ziet, met die 3 
kruizen, het logo van Amsterdam erop, zijn oude deuren uit een pand van 
dezelfde eigenaar als van dit pand. Dat werd gesloten en wij gingen hier 
verbouwen. Anders waren deze deuren gesloopt of gesmolten. Als je naar het 
plafond kijkt, zie je opgespoten krantenknipsels. Die isoleren heel goed tegen 
geluid en temperatuur. Je ziet ook vaak beton met leidingen eronder, maar 
dat isoleert niet zo goed. Kranten zijn een superlaagwaardige hergebruik, 
want krantenpapier is vaak al hergebruikt papier. Er moet wel een laagje 
overheen, dus het kan hierna niet meer hergebruikt worden. 

Hergebruik uit 
andere panden 
 
 
 

INT-EX-02 Energieneutraal is ook een ambitie van de gemeente Dordrecht weet ik 
toevallig. Hergebruikt materiaal als het meer energie kost? Hoe worden die 
twee tegen elkaar afgewogen? Een gemiddeld gebouw staat er tussen de 50 
en 80 jaar, afhankelijk van hoe het gebouwd is. Dus denk even mee, als het 
binnen nu en 4 jaar gebouwd gaat worden. Zitten we in 2021/2022 als het 
klaar is. Als de gemeente Dordrecht in 2050 energie neutraal wil zijn, hebben 
ze daar nog ongeveer 30 jaar voor. 10 jaar na de oplevering moet het 
energiegebruik gehalveerd hebben, zeker de CO2-revisies, en 20 jaar daarna 
moet alles volledig energieneutraal zijn. Dus als het gebouw er dan al staat, 
moet je dat niet meer grootschalig willen verbouwen vanwege energie. Dan 
zou je het nu toch al energieneutraal willen doen? 

Energieneutraal 
 
Afwegingen  

INT-EX-02 Hierbij wil ik als voorbeeld een paar iconische circulaire gebouwen in 
Nederland geven. Zij hebben allemaal een verschillende definitie van circulair. 
Bijvoorbeeld het stadskantoor in Venlo, daar hebben ze heel bewust gekozen, 
let maar eens op de ligging als je daar op bezoek gaat, het ligt namelijk aan de 
drukste weg van de stad en naast de rivier waar veel zwaar 
scheepvaartverkeer overheen vaart. Dat was de meest vieze plek in de stad. 
Wat ze toen gezegd hebben was dat ze een gebouw wilden hebben dat 
gezond is en dat de stad gezonder maakt. Ze hebben daar echt de cradle-to-
cradle filosofie toegepast vanuit de gedachte dat cradle-to-cradle staat voor 
gezonde materialen, en zij wilden het gebruik van gezonde materialen 
maximaliseren en dat gebouw heeft een lucht filterende werking voor de hele 
omgeving, dus buiten dat het gebouw zelf gezond is, maakt het de omgeving 
gezonder. 

Definitie circulair 
 
 
 
Cradle-to-cradle 
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INT-EX-02 Het tweede iconische gebouw is Park 20-20 in Hoofddorp. Die kijken ook heel 
erg naar cradle-to-cradle, maar de gedachte bij Park 20-20 is heel erg 
geweest: 'Als mensen in een gezonde omgeving werken, zijn ze productiever. 
Dus die zijn echt vanuit arbeidsproductiviteit aan het kijken. 

Cradle-to-cradle 
 
Arbeids-
productiviteit 

INT-EX-02 Het derde gebouw is de nieuwe huisvesting van Royal Haskoning in 
Amsterdam Noord, een ander adviesbureau, is gaan kijken naar hoe kunnen 
we een nieuwe functie gaan geven aan een bestaand gebouw. Het was een 
oude autogarage, die stond al 10 jaar leeg. Daar hebben zij een hoogwaardig 
kantoor van gemaakt. Natuurlijk is daar wat materiaal bij gegaan, maar het 
casco is in stand gebleven dus er hoefde weel minder beton gestort te 
worden. 

 
Nieuwe functie 
gebouw 
 
 

INT-EX-02 Het vierde gebouw is het kantoorgebouw van Aliander in Duiven. Daar 
hebben ze eigenlijk bestaande gebouwen hergebruikt en de materialen die ze 
daar aan toegevoegd hebben zijn ook hergebruikte materialen. Daar is echt 
gekeken naar 'Hoe kunnen wij van het verleden naar nu maximaal materialen 
hergebruiken?' Dat is, beetje afhankelijk van hoe je rekent, voor 85 tot 95% 
gelukt. Dat zijn dus heel veel hergebruikte materialen. 

Bestaand gebouw 
hergebruikt  
 
Hergebruikte 
materialen 

INT-EX-02 Circl, het paviljoen van ABN-AMRO, dat is dus nieuwbouw. Daar hebben ze 
dus bij nieuwbouw gekeken hoe je maximaal materialen kon gaan 
hergebruiken. Daar zitten ook spijkerbroeken in als isolatie. Maar aan de 
andere kant, misschien waren het wel spijkerbroeken van bankiers die 
eigenlijk nooit meer een spijkbroek droegen, terwijl die broek nog prima 
voldeed. Dus had je dan niet beter die spijkerbroek kunnen hergebruiken als 
spijkerbroek op een andere plek, bijvoorbeeld via ontwikkelingshulp en hier 
ander isolatiemateriaal kunnen gebruiken, of waren die broeken inderdaad 
versleten en konden ze niet meer als kledingstuk gebruikt worden. Dat soort 
afwegingen zitten overal in, maar ieder gebruikt hierbij zijn eigen verhaal en 
definitie van hoe zij naar circulair kijken. Dat is zo belangrijk om scherp te 
hebben om ook de juiste partner te gaan zoeken en te selecteren. 

Nieuwbouw met 
maximaal 
hergebruik van 
materiaal  
 
Afwegingen 
 
 

 INT-EX-02 Wat er bij circulaire bouw gebruikt wordt, nieuw materiaal dat hergebruikt 
kan worden of materiaal dat juist nu hergebruikt wordt, hangt heel erg af van 
het verhaal van de organisatie en wat hun behoefte zijn. Zoals de 6 
voorbeelden die ik net gegeven heb. Als je bijvoorbeeld een oud pand hebt, 
dat opnieuw gebruikt kan worden, is dat alleen maar goed. Als een oud pand 
gesloopt wordt, denk dan altijd aan wat er met het sloopmateriaal gedaan 
wordt en of er nog oude spullen uit het pand gebruikt kunnen worden in het 
eventuele nieuwe pand. 

Hergebruikt of 
herbruikbaar 
materiaal 
 
Sloopmateriaal  
 
 

INT-EX-02 Bijvoorbeeld in Amsterdam, binnen de ring stond een pand al 5 jaar leeg. Daar 
staat nooit iets leeg. Dat pand stond op de lijst om gesloopt te worden, maar 
een ontwikkelaar wilde het hebben en heeft het niet gesloopt maar 
opgeknapt. Alles is gestript, de marmeren wandtegels is de nieuwe vloer 
geworden, ze hebben een metaal-glazen constructie opgebouwd. Dat weegt 
heel weinig en kan dus prima. De gevel is er helemaal uitgehaald en daar 
hebben ze een glazen gevel van gemaakt. Dus het casco is blijven staan, maar 
het hele gebouw is gestript.  
Dus kijk dan naar hoe je onderdelen uit een slooppand tegen maximale 
waarde hergebruiken. Het hangt dus allemaal enerzijds af van je definitie en 
afbakening en anderzijds van hoever je projecten samen wil trekken en op die 
plek echt hergebruikt materiaal wil gebruiken. Je ziet dus niet iets het meeste, 
je ziet dat het altijd aansluit bij het verhaal van de organisatie. En hoe sterker 
het verhaal van de organisatie, hoe gaver het project. 

Niet slopen, maar 
renoveren 
 
 
 
 
 
Materiaal tegen 
maximale waarde 
hergebruiken 
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INT-EX-05 Het casco van een (normaal) gebouw gaat doorgaans 50 jaar mee, de gevel 
van een gebouw 30 jaar en de inbouwwanden zo'n 20 jaar. De delen met de 
kortste levensduur zijn meestal het makkelijkst circulair te maken. 

Levensduur 
gebouw 

INT-EX-05 Bij renovatie kan je wel al veel doen. Bijvoorbeeld een gevel compleet 
vervangen door een circulaire gevel. Een oude gevel is de grootste 
energieslurper van een gebouw. Door je gebouw een nieuw jasje te geven en 
het casco te laten staan, kan je al veel duurzamer of meer circulair zijn. 

Circulair renoveren 

INT-EX-05 Bij een bouwproces begint het met het opschrijven van de eisen en wensen. 
De ambitie die het bedrijf heeft bij het nieuwe pand/gebouw moet heel 
duidelijk zijn en vanaf het begin meegenomen worden. Veranker de ambities 
in de organisatie en maak concreet hoe je die ambitie wil realiseren. 

Ambitie van het 
bedrijf 
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LI-IN-01 In het Politiek Akkoord 2014-2018 wordt duurzaamheid als bestuurlijke 
prioriteit benoemd. Met het Opgaveplan Duurzaamheid 2015-2018 is 
uitwerking gegeven aan de omschreven kaders uit dit Politiek Akkoord. Het 
Opgaveplan bestaat uit vijf thema`s, waaronder de circulaire economie. We 
zien dat dit thema erg actueel is, ook door internationale en nationale 
ontwikkelingen. We kiezen daarom voor een visiedocument dat de genoemde 
doelstellingen in het Opgaveplan aanvult en verder uitwerkt, 
met als doel een circulaire stad. 

Duurzaamheid 
 
Circulaire 
economie 
 
Visiedocument 
 

LI-IN-01 We maken ons als gemeente sterk voor de transitie van de lineaire naar de 
circulaire economie. We willen toewerken naar een nieuwe economie waarin 
energie, materialen en grondstoffen zo lang mogelijk hun waarde behouden, 
waarbij deze economie ook een bijdrage levert aan de toegevoegde waarde 
en de werkgelegenheid. 

Transitie van lineair 
naar circulair  

LI-IN-01 Eerst dienen we te begrijpen wat de circulaire economie inhoudt en wat de 
achterliggende theorie is. Deze principes en uitgangspunten worden 
vervolgens vertaald naar de lokale context. Op basis daarvan wordt een 
algemene visie gecreëerd. Vervolgens is het belangrijk om betrokkenen 
en belanghebbenden te betrekken, om daarmee een aantal pilots en 
voorbeeldprojecten te starten. Deze activiteiten worden uiteindelijk 
gemonitord en waar mogelijk opgeschaald. Dit blijft een continue proces, 
waarbij verschillende stappen door elkaar heen lopen. Desalniettemin 
is het verstandig om een procesmatige werkwijze voor te stellen, waarbij dit 
visiedocument een eerste aanzet is om verder te bouwen aan de circulaire 
economie. 

Theorie circulaire 
economie 
 
Algemene visie  
 
Pilots en projecten  
 
 

LI-IN-01 Gemeente 
In 2050 is Dordrecht zelfvoorzienend op het gebied van grondstoffen. De al 
aanwezige grondstoffen blijven zo lang mogelijk in de keten: het woord 'afval' 
komt in het gemeentelijk beleid niet meer voor. Na gebruik van de 
grondstromen en reststromen worden materialen opnieuw ingezet in de 
keten.  
Daarnaast geeft de gemeente Dordrecht het goede voorbeeld door verspilling 
van goederen en materiaalstromen tegen te gaan. De gemeente schaalt 
circulaire projecten op door beleid, samenwerking met externe partijen en 
door haar eigen circulaire bedrijfsvoering.  
Bij herstructureringsopgaven in de stad worden gebouwen en constructies 
niet meer gesloopt, maar 'geoogst'. Er wordt waarde gecreëerd uit de 
grondstofstromen die vrijkomen bij de sloop van gebouwen. Grondstoffen en 
materialen worden zo hoogwaardig mogelijk toegepast bij nieuwbouw van 
woningen of bij de aanleg van nieuwe wegen, parken en andere plaatsen in 
de stad.  

Circulaire ambitie 
 
Zelfvoorzienend in 
grondstoffen  
 
Geen afval  
Stromen opnieuw 
inzetten 
Samenwerking 
 
Waarde creëren 
 
 
Hoogwaardig 
hergebruik 
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Ook heeft de gemeente een circulaire benadering bij de inkoop van goederen 
en diensten van zowel haar publieke diensten als haar eigen huishouding. 
Door bij de inkopen en aanbestedingen eisen te stellen aan de circulariteit 
van producten, diensten en werken stimuleert de gemeente de (regionale) 
markt om circulair te gaan produceren. Daarmee is de gemeente een 
Launching customer, een klant die nieuwe initiatieven en startups een kans 
geeft, voor de circulaire economie in de regio en daarbuiten. 

Circulair inkopen  
 
 
Launching 
Customer   

 INT-IN-02 Door verschillende regels en maatregelen die getroffen worden moet 
Dordrecht ten eerste wel. Daarnaast wil de gemeente een voorbeeld zijn voor 
haar inwoners, bezoekers, bedrijven in de stad en daarbuiten. Wat de 
gemeente Dordrecht wil is in 2050 energieneutraal zijn. Daarnaast speelt de 
circulaire economie daar een hele belangrijke rol in. Zo staat er een nieuw 
Stadskantoor op de planning dat circulair gebouwd moet gaan worden. Maar 
ook wil de gemeente in 2050 zelfvoorzienend zijn op het gebied van 
grondstoffen. Daarmee bedoel ik niet alleen eten en drinken, maar ook als er 
ergens stoeptegels nodig zijn in de stad, zullen die op een andere plek in de 
stad weggehaald moeten worden. Ook moet er verspilling van voedsel, 
grondstoffen en materialen tegengegaan worden en willen wij een circulaire 
benadering van de inkoop.  

Regels en 
maatregelen 
 
Voorbeeldfunctie 
 
Zelfvoorzienend 
 
Verspilling 
tegengaan 
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INT-IN-02 Ik weet niet precies wat Facilitair allemaal doet, maar bij catering zie ik wel 
meteen dingen voor me. Zelfvoorzienend zijn kan bijvoorbeeld door een 
moestuintje op het dak of heel veel moestuinen in de stad. Wij verbouwen 
ons eigen eten en zijn dan zelfvoorzienend, maar zullen ook vermindering 
tegenaan. Dit omdat als mensen weten hoeveel moeite het is om het eten zelf 
te verbouwen, zij hier zuiniger mee om zullen gaan.  
Daarnaast denk ik bij Facilitair ook aan de inrichting van een gebouw. En als ik 
dan aan circulair denk, denk ik aan veel groen! Haal de natuur naar binnen. Bij 
schoonmaak kan er misschien gekeken worden naar het gebruik van de 
schoonmaakmiddelen. Meestal zijn die nog chemisch en niet zonder schade 
toe te brengen, terug te geven aan de natuur, dus niet circulair. Beveiliging 
wordt wel een lastig verhaal denk ik. 

Catering een mooie 
plek om te 
beginnen 
 
Inrichting van het 
gebouw 
 
Veel groen 
Schoonmaak 

 

INT-EX-01 Op dit moment zitten daar nog grenzen aan. Wij als Phi-factory helpen 
bedrijven om deze ambitie als stip aan de horizon te zetten en stapsgewijs 
hiernaartoe te werken. Het is van belang om een ambitie te ontwikkelen en 
deze ver weg te zetten. Om daar te komen moet er een groeimodel gemaakt 
worden. 

Grenzen 
 
Ambitie 
ontwikkelen 

 INT-EX-01 Integrated FM kan alleen circulair worden als er synergie is. Elk onderwerp 
kan circulair als de ambitie en samenwerking er maar is. 

Synergie 
Samenwerking 

 INT-EX-02 Afvalscheiding uiteraard, maar de interessante vraag hierbij is hoe kan je 
ervoor gaan zorgen dat het jou geld op gaat leveren. Hoe kan jij een 
afvalverwerker vinden die partner is en die meer geld verdient aan 
gescheiden afval inzamelen, waarmee je je afvalverwerker voor een deel 
verantwoordelijk maakt voor jouw gescheiden inzameling. Daarbij moet het 
gedrag van medewerkers veranderen, maar misschien heeft die 
afvalverwerker daar wel hele goede ideeën over omdat hij het al eerder 
gedaan heeft, zonder dat je een duurbetaalde consultant in hoeft te huren 
kan een verwerker daar samen met jou naar kijken omdat zij daar ervaring in 
heeft en hij ook geld verdient aan beter gescheiden afval. 

Gedrag 
medewerkers 
veranderen 
 
 

 

INT-EX-02 Zeker in de begin jaren van afvalscheiding was het zo dat er verschillende 
bakken waren om in te zamelen, maar aan het eind werd toch alles weer bij 
elkaar gegooid in 1 grote container, want de hoeveelheden die gescheiden 

Financieel 
verantwoorden 
 



 
59 

waren, waren te laag om het financieel te verantwoorden om het apart af te 
voeren. Het is interessant om te kijken wie jullie afvalverwerker is en wat er in 
het contract staat, tot wanneer het loopt. En wellicht om te kijken om met 
elkaar om de tafel te gaan of in de nieuwe aanbesteding voor 
afvalmanagement. Dan kan je kijken om maximaal te gaan scheiden op de 
mate van hergebruik, dus alle materialen die mogelijk hergebruikt kunnen 
worden, gaan we scheiden. Soms zijn koffiebekers handig om te scheiden, 
soms niet. Sommige bekers zijn van puur plastic, sommige biologisch 
afbreekbaar en sommige kan je niks meer mee. Afval wordt natuurlijk ergens 
door veroorzaakt. 

Samenwerken 

 

INT-EX-02 Kijk bijvoorbeeld bij je catering-aanbesteding of er veel minder verpakt kan 
worden. Dat ze op een andere manier na gaan denken. Dus minder plastic 
gebruiken, maar bijvoorbeeld een glazen schaal met producten die op een 
gekoelde plaat staat. Die schaal kan morgen weer hergebruikt worden. Of 
drinken niet meer in flesjes leveren, maar in kannen. Er zijn zoveel keuzes te 
maken. Maar als je nu gaat kijken waar het afval nou eigenlijk vandaan komt, 
kan je gaan kijken hoe je dat gaat aanpakken zodat de hoeveelheid afval 
gewoon afneemt. En daar is volgens mij zo veel in te winnen, dat niemand 
beseft. 

Verpakkingen  
 
Andere manieren 
 
Veel keuzes en 
afwegingen 

 INT-EX-03 Probeer alles inzichtelijk en transparant te maken, ik denk dat dat heel erg het 
gedrag kan beïnvloeden.  
Het water dat je gebouw gebruikt, bij toiletpotten heb je vaak 2 knoppen en 
veel mensen drukken ze vaak allebei in. Dan gaat er gewoon 12 liter water 
doorheen. Terwijl als je alleen de grote indrukt, gaat er 60%, druk je alleen de 
kleine in, dan gaat er 40%. Dus door dat alleen maar zichtbaar te maken op 
die knoppen, gaan mensen nadenken en kiezen ze waarschijnlijk allemaal 
voor die kleine knop. Het is vooral automatisme wat er gebeurt. 

Inzichtelijk maken  
 
Watergebruik  
 
Zichtbaar maken  
 
Mensen stimuleren 

 INT-EX-03 Laat zien hoeveel vlees er met elkaar gegeten wordt. Je kunt aan je cateraar 
vragen of zij inzichtelijk willen maken hoeveel kilo vlees er wordt gegeten in 
het bedrijfsrestaurant. Dan kun je dus zeggen: 'Nou, wij met elkaar eten dus 
zo veel kilo vlees, dat is zo veel water en zo veel CO2-uitstoot. Wat nou als we 
een Meatless-Monday invoeren?' Gewoon 1 dag geen vlees eten, of begin 
met 1x per maand en laat zien wat daarvan het verschil is. Daarmee heb je 
het effect op locatie binnen je FM dat er aan gewerkt wordt, maar dit heeft 
ook een olievlek-effect, want mensen worden aan het denken gezet. 

Inzichtelijk maken  
 
Meatless Monday 
 
Olievlek-effect 
 
Medewerkers aan 
het denken zetten 

 INT-EX-04 Wat wij bijvoorbeeld nu gedaan hebben met onze cateraars is een afspraak 
gemaakt om op innovatieve wijze mensen daar mee kennis te laten maken 
inderdaad. Wij hebben bijvoorbeeld gezegd 'Doe eens een dagje geen vlees'. 
Dan zet je er een plaatje bij met dat levert zoveel water op en dat scheelt 
zoveel CO2-uitstoot. 

Afspraken met 
cateraar 
 
Laat zien wat het 
oplevert 

 INT-EX-04 Eneco, in het gebouw hiernaast, die heeft bijvoorbeeld een warme truien-dag 
georganiseerd. Ze hebben de verwarming een paar tandjes lager gezet en doe 
allemaal een dikke trui aan. Met zulke ideeën kan je de medewerkers bewust 
maken van het feit dat er kleine simpele dingen gedaan kunnen worden, die 
veel opleveren. Ook heeft Eneco een groene wand aan de buitenkant van het 
pand. 

Verwarming lager, 
ludiek idee 
 
Medewerkers 
bewust maken 

 INT-EX-05 Catering- en horecabedrijf Hutten uit Brabant. Zij zijn heel erg bezig met het 
verminderen van afval en voedselverspilling. Zij hebben concepten ontwikkeld 
voor het slim inzetten van 'afval'. Zo worden er op hamburgers bijvoorbeeld 
niet de kapjes van een tomaat gebruikt, maar alleen de mooie plakjes. Die 

Afval- en 
voedselverspilling 
 
Nieuwe manier van 
gebruik 
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kapjes worden normaal weggegooid. Bij Hutten maken ze van deze kapjes 
tomatensoep. 

 INT-EX-06 Circulariteit wat betreft installaties is eigenlijk nog best wel lastig. Hierboven 
zie je bijvoorbeeld inductie-units en wat je ziet aan draaiende delen, gaat 
gewoon kapot na 15 jaar. Daarna kan je alles dat draait weggooien. Heel 
misschien, als je het heel goed onderhoudt, gaat het maximaal 18 jaar mee, 
maar alles dat draait gaat kapot en moet vervangen worden. Net als bij een 
auto. Wat bijvoorbeeld wel kan, zijn bepaalde installatieconcepten waar je 
circulaire producten in kan toepassen, maar de draaiende delen gaan gewoon 
heel snel kapot. Maar in gebouwen zitten heel veel kanalen, ijzeren kanalen, 
waardoor lucht wordt geblazen en afgezogen enzo. Water, warme lucht, 
koude lucht. Die kanalen zijn in principe wel duurzaam, want die kun je 
gewoon 100 jaar laten zitten. Het enige dat je af en toe moet doen is ze laten 
reinigen. Dat is dus in principe circulair. 

Circulair nog lastig 
tot onmogelijk 
 
Draaiende delen 
niet circulair 
 
Kanalen gaan wel 
lang mee 
 

 INT-EX-06 Conclusie is dus dat het bij installaties nog heel lastig tot onmogelijk is om 
volledig circulair te zijn. De vaste delen gaan heel lang mee, dus zijn dan wel 
circulair te noemen. Maar de draaiende, lossen delen zijn dat gewoon niet. 
Wel zijn bijvoorbeeld die luchtzakken die in sportscholen gebruikt worden 
circulair gecertificeerd. 

Volledig circulair 
nog onmogelijk  
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Bijlage XVIII: Productie plastic of papier 
 

Tot 1 januari 2016 gebruikten we jaarlijks drie miljard plastic tasjes. Dat vond de EU te veel en vroeg 

aan alle lidstaten het gebruik tot het minimum te beperken. Nederland heeft daarom een verbod 

opgelegd aan winkeliers voor het gratis weggeven van plastic tasjes. Deze winkeliers gingen zoeken 

naar alternatieven: papieren tasjes. Maar is dit alternatief wel beter? 

 

Milieu Centraal, sinds 1998 actief met als doel de tegengestelde geluiden over een duurzaam bestaan 

om te vormen tot een eenduidige boodschap, deed onderzoek. 5 

 

Daaruit blijkt dat het vergelijken van plastic met papier lastig is. De impact op het milieu heeft bij 

allebei een andere oorsprong. Bij de productie van plastic tassen komen broeikasgassen vrij en krijg 

je te maken met uitputtende grondstoffen: Voor het produceren van plastic is aardolie nodig. Voor 

het materiaal dat nodig is voor een papieren tas, is er land nodig voor productiebossen. Daarnaast is 

er ook nog veel meer materiaal nodig bij een papieren tas om dezelfde 'draagkracht' te realiseren als 

bij een plastic tas en moet een papieren tas vaker vervangen worden: als ie nat wordt, is ie niet meer 

te gebruiken.  

Deze factoren zorgen ervoor dat de milieu-impact van papieren tassen 3 tot 10 keer groter is dan bij 

plastic tassen. Het gaat hier om de milieu-impact tijdens de productie. 1-0 voor het plastic dus.  

Is er een manier om deze twee soorten toch te kunnen vergelijken? Ja! TNO hanteert daarvoor de 

term 'schaduwkosten'. Dat houdt in: alle vormen van milieu-impact bij elkaar 

opgeteld en uiteengezet in euro per keer gebruik.  

Wat viel op? Dat het milieuvriendelijker is om een hemdtas te gebruiken van 

HDPE (een plasticsoort die makkelijk te recyclen is) dan een hemdtas te 

gebruiken van papier wanneer je eenmalig iets van 2 kilo wil meenemen. 

Ditzelfde geldt in grote lijnen voor meermalig gebruik. Hierdoor zou je zeggen 

dat plastic tassen beter zijn. 

Maar, zegt Milieu Centraal, er is een belangrijke kanttekening. De bijdrage van 

tassen aan het zwerfafval en de 'plastic soep' is (nog) niet te meten. Daar is nog 

geen methode voor ontwikkeld.  

Als tassen na gebruik op straat of in de zee belanden, telt de afbreekbaarheid 

van de tas. Als dat gaat tellen, staat plastic met 10-1 achter. Plastic heeft 

namelijk 35 jaar tot oneindig nodig om afgebroken te worden, afhankelijk van de ondergrond waarop 

het terecht komt. Papier heeft maximaal 3 maanden nodig om volledig afgebroken te worden.  

Belangrijkste vraag blijft daarom: Welke impact weegt zwaarder? De impact die ontstaat bij de 

productie of die wordt veroorzaakt na gebruik? 

 

Dit geldt uiteraard niet alleen voor tassen, maar ook voor andere plastic en papieren 

verpakkingsmaterialen die bijvoorbeeld door cateraars gebruikt worden. 

                                                           
5 Bron: https://www.nrc.nl/nieuws/2016/02/24/papieren-tas-vervuilt-meer-dan-plastic-tas-1591560-a523843 
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Bijlage XIX: Vee-industrie: de gevolgen 
Maar liefst 85% (3.450 liter) van de wereldwijde watervoetafdruk komt door de landbouw. Slechts 

5% is te wijten aan huishoudelijk waterverbruik (zoals wasmachine, douchen, tuin). De overige 10% is 

voor bijvoorbeeld papier, meubels en apparaten. 

Van de watervoetafdruk van landbouwproducten komt 46% voor rekening van dierlijke producten, 

17% voor oliegewassen, 12% genotmiddelen (koffie, thee, cacao), 8% granen en bier, 5% fruit, wijn 

en noten en 6% overige voedingsmiddelen. De resterende 6% komt voor rekening van andere 

landbouwproducten, zoals katoen voor kleding. 

Het water dat nodig is om ons eten en drinken te produceren wordt onze 'voedselafdruk water' 

genoemd. Dit water kan regen- of irrigatiewater zijn. Irrigatiewater is grondwater of komt uit rivieren 

en dat wordt met pompen of systemen uit de grond, rivieren of meren gehaald om kunstmatig het 

land water te geven 

Uit onderzoek van de Universiteit van Wageningen in opdracht van Wakker Dier blijkt dat we in 

Nederland gemiddeld 39 kilo vlees per jaar eten. Dit zorgt voor een grote watervoetafdruk.6  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

De relatie tot circulair 

Dit heeft een relatie tot circulair omdat water een natuurlijke hulpbron is die uitgeput kan raken. 

Daarnaast wordt er ook heel veel land gebruikt om voedsel op te verbouwen voor het vee. Daarvoor 

moeten bomen gekapt worden en worden er dus nog meer natuurlijke bronnen uit de natuur 

onttrokken.  

                                                           
6 Bron: https://www.wakkerdier.nl/verantwoord-eten/klimaatverandering/ 

Tabel 1: Hoeveelheid water dat nodig is voor productie van bepaalde 
producten 

https://www.wakkerdier.nl/verantwoord-eten/klimaatverandering/
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Bijlage XX: Kosten en baten implementatieplan 
 

Verandering binnen de services 

Aan de implementatie van de veranderingen binnen de services zijn geen directe kosten verbonden. 

De projectgroep wordt gevormd door medewerkers Facilitair op tactisch niveau van de gemeente 

Dordrecht en er zullen geen nieuwe medewerkers aangenomen worden.   

Wel kunnen er kosten ontstaan na het maken van de afspraken met de leveranciers of 

dienstverleners.  

De hoogte hiervan is per afspraak en dienstverlener of leverancier verschillend. Door andere 

manieren van werken is het mogelijk dat er kosten verbonden zijn aan de afspraken 

De uiteindelijke baten zijn te winnen op het punt van besparing. Als de KPI's gehaald worden, zal er 

minder afval en verspilling zijn. Dit levert geld op doordat er bij catering minder ingekocht hoeft te 

worden en bij schoonmaak worden flacons hergebruikt door ze opnieuw te vullen met 

schoonmaakmiddelen.  

Hieronder is een vergelijking gemaakt van verschillende verpakkingen van hetzelfde 

schoonmaakmiddel. Daaruit kan opgemaakt worden dat door het opnieuw gebruik van de flacons 

niet alleen de circulariteit omhoog gaat, maar de inkoopprijs juist omlaag. Door in grootverpakkingen 

in te kopen en de kleinere flacons zelf te vullen, wordt er per liter schoonmaakmiddel € 0,77 cent 

bespaard.  

Verpakking Totaal Prijs* Prijs per liter 

6 x 1 L 6 liter € 24,86 € 4,14  

2 x 5 L 10 liter € 33,72 € 3,37 

*Exacte prijzen zijn niet op te vragen, dus zijn de prijzen van een groothandel in reinigingsproducten 

voor dagelijks gebruik genomen. 7 

Naast dat het geld oplevert, draagt het ook bij aan de facilitaire circulaire ambitie en dus ook aan de 

circulaire ambitie die voor de gemeente als geheel is beschreven. 

Verandering binnen Inkoop 

In het implementatieplan is beschreven dat er zes medewerkers van de afdeling Inkoop een training 

Circulair Inkopen zullen gaan volgen. Deze wordt gegeven door NEVI. NEVI is de 3e inkoopvereniging 

van de wereld en al sinds 1956 het kennisnetwerk voor inkoop en supply management. 

NEVI biedt ook trainingen en opleidingen aan. Eén van deze trainingen is dus Circulair Inkopen. De 

kosten van deze training bedragen €795-, per persoon.  

De training zal in totaal door zes medewerkers Inkoop van de gemeente Dordrecht gevolgd worden.  

Dit brengt de kosten voor het volgen van de workshop op een totaal van 6 x € 795 = € 4770-, 

 

                                                           
7 https://shop.groveko.nl/interieurreiniging/interieurreinigingsmiddelen/dagelijkse-interieurreiniging.html  

https://shop.groveko.nl/interieurreiniging/interieurreinigingsmiddelen/dagelijkse-interieurreiniging.html

